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RODZINA BOGIEM SILNA 

BIULETYN RODZINY RODZIN 
.hÀ9 b!wh5½9bL9      2016      

 
{¢¸/½9c нлмт                    Nr 1 (163) 

          Dobrowolna ofiara 

 Jezu, ufam Tobie! 

 
Droga Rodzino Rodzin, 

 
½ŀǿǎȊŜΣ ƛƭŜƪǊƻŏ ǳǏƳƛŜŎƘŀǎȊ ǎƛť Řƻ ǎǿƻƧŜƎƻ ōǊŀǘŀ 

i ǿȅŎƛŊƎŀǎȊ Řƻ ƴƛŜƎƻ ǊťŎŜΣ ƧŜǎǘ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΦ 

½ŀǿǎȊŜΣ ƪƛŜŘȅ ƳƛƭƪƴƛŜǎȊΣ ŀōȅ ǿȅǎƱǳŎƘŀŏΣ ƧŜǎǘ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΦ 

½ŀǿǎȊŜΣ ƪƛŜŘȅ ǊŜȊȅƎƴǳƧŜǎȊ Ȋ ȊŀǎŀŘΣ ƪǘƽǊŜ Ƨŀƪ ȍŜƭŀȊƴŀ 

ƻōǊťŎȊ ǳŎƛǎƪŀƧŊ ƭǳŘȊƛ ǿ ƛŎƘ ǎŀƳƻǘƴƻǏŎƛΣ ƧŜǎǘ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΦ 

½ŀǿǎȊŜΣ ƪƛŜŘȅ ŘŀƧŜǎȊ ƻŘǊƻōƛƴť ƴŀŘȊƛŜƛ αǿƛťȋƴƛƻƳέΣ 

ǘȅƳΣ ƪǘƽǊȊȅ ǎŊ ǇǊȊȅǘƱƻŎȊŜƴƛ ŎƛťȍŀǊŜƳ ŦƛȊȅŎȊƴŜƎƻΣ ƳƻǊŀƭƴŜƎƻ 

ƛ ŘǳŎƘƻǿŜƎƻ ǳōƽǎǘǿŀΣ ƧŜǎǘ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΦ 

Zawsze, kiedy rozpoznajesz w pokorze, jak bardzo znikome 

ǎŊ ǘǿƻƧŜ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ƛ Ƨŀƪ ǿƛŜƭƪŀ ƧŜǎǘ ǘǿƻƧŀ ǎƱŀōƻǏŏΣ ƧŜǎǘ .ƻȍŜ 

Narodzenie. 

½ŀǿǎȊŜΣ ƛƭŜƪǊƻŏ ǇƻȊǿƻƭƛǎȊΣ ōȅ .ƽƎ ǇƻƪƻŎƘŀƱ ƛƴƴȅŎƘ ǇǊȊŜȊ /ƛŜōƛŜΣ 

½ŀǿǎȊŜ ǿǘŜŘȅΣ ƧŜǎǘ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΦ 

ό|ǿΦ aŀǘƪŀ ¢ŜǊŜǎŀ Ȋ Yŀƭƪǳǘȅύ 

 

 ¢Ŝ ǎƱƻǿŀ ȍȅŎȊŜƵ ǏǿΦ aŀǘƪƛ ¢ŜǊŜǎȅ ǎŊ ǇŜƱƴŜ ǘǊŜǏŎƛΦ hƴŜ ŘƻōǊȊŜ ƱŊŎȊŊ ȊŀƪƻƵŎȊƻƴȅ 

wƻƪ aƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ Ȋ ƴƻǿȅƳ wƻƪƛŜƳ ŘǳǎȊǇŀǎǘŜǊǎƪƛƳΣ ƪǘƽǊŜƎƻ ǘǊŜǏŏ ōǊȊƳƛΥ αLŘȋŎƛŜ ƛ 

ƎƱƻǏŎƛŜέΦ ¢Ŝ ǎƱƻǿŀ ǿȊȅǿŀƧŊ Řƻ ƴƻǿŜƧ ŜǿŀƴƎŜƭƛȊŀŎƧƛ ǇǊȊŜȊ ǏǿƛŀŘŜŎǘǿƻ ȍȅŎƛŀΦ bƛŜŎƘ 

ȊŀǘŜƳ ǿȊȅǿŀƧŊ wƻŘȊƛƴť wƻŘȊƛƴΣ ōȅ ǎǘŀƱŀ ǎƛť ǿǎǇƽƭƴƻǘŊ ŜǿŀƴƎŜƭƛȊŀŎȅƧƴŊΦ  

 
½ ƴŀƧƭŜǇǎȊȅƳƛ ȍȅŎȊŜƴƛŀƳƛ ƴŀ |ǿƛťǘŀ ƛ bƻǿȅ - 2017 Rok  - 

dla Rodziny Rodzin 
Ȋ ƳƻŘƭƛǘǿŊ ǏƭŜ 

Ojciec duchowny (wikariusz ks. Felka) - ƪǎΦ /ȊŜǎƱŀǿ tŀǊȊȅǎȊŜƪ {!/ 
 

²ŀǊǎȊŀǿŀΣ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜ нлмс ǊΦ 
 
 
 
 
 
 

W numerze przeczytasz:   List Ap. Misericordia Misera  bŀƧǿƛťƪǎȊȅ ŘŀǊ WŜȊǳǎŀ  
tŀǘǊȊŜŏ ǎŜǊŎŜƳ    om. Ks. prof. Cz. Parzyszek   6 diakon J. Ogrodzki               17 
YǎΦ ½ōƛƎƴƛŜǿ YŀǇƱŀƵǎƪƛ  2 

Formacja    10 Kalendarium      19 
Cud wigilijnej ciszy 
YǎΦ ½ōƛƎƴƛŜǿ YŀǇƱŀƵǎƪƛ  4 ÀȅŎȊŜƴƛŀ         5, 9, 18 hƎƱƻǎȊŜƴƛŀ   20 
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 ½ƴŀƳȅ ƴŀ ǇŀƳƛťŏ ǇǊŀǿƛŜ ǿǎȊȅǎǘƪƻΣ Ŏƻ ƧŜǎǘ ȊǿƛŊȊŀƴŜ Ȋ .ƻȍȅƳ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜƳΥ ȍƱƽōŜƪ Ȋ ŦƛƎǳǊƪŊ 
tŀƴŀ WŜȊǳǎŀΣ ƛ ŦƛƎǳǊƪƛ ǇƻǎǘŀǿƛƻƴŜ ǿƻƪƽƱΣ ŎƘƻƛƴƪŀΣ ǎƛŀƴƪƻ ǇƻŘ ƻōǊǳǎŜƳΣ ǇǊŜȊŜƴǘȅΣ ƪƻƭťŘȅΦ aƻȍŜƳȅ ǿ 
ƛƴǘŜǊƴŜŎƛŜ ǿȅŎȊȅǘŀŏΣ Ŏƻ ƪŀȍŘŀ Ȋ ǘȅŎƘ ǊȊŜŎȊȅ ƻȊƴŀŎȊŀΣ ǎȊǳƪŀƳȅ ǎŜƴǎǳ ƪŀȍŘŜƎƻ ȊŜ ȊƴŀƪƽǿΦ ²ƛťƪǎȊƻǏŏ Ȋ 
ƴŀǎ ǇŀƳƛťǘŀ ǎƱƻǿŀ ŦǊŀƎƳŜƴǘǳ ǿȅƧťǘŜƎƻ Ȋ ŜǿŀƴƎŜƭƛƛ ǿŜŘƱǳƎ ǏǿƛťǘŜƎƻ _ǳƪŀǎȊŀΣ ǎƱƻǿŀΣ ƪǘƽǊŜ 
ƻŘŎȊȅǘǳƧŜƳȅ  ƴŀ ǊƻȊǇƻŎȊťŎƛŜ ǿƛŜŎȊŜǊȊȅ ǿƛƎƛƭƛƧƴŜƧΣ ŀƭŜ ǎƱƻǿŀ tƛǎƳŀ |ǿƛťǘŜƎƻ ƳŀƧŊ ǘť ȊŀŘȊƛǿƛŀƧŊŎŊ 
ǿƱŀǎƴƻǏŏΣ ȍŜ Ȋŀ ƪŀȍŘȅƳ ǊŀȊŜƳ ƳƻȍŜƳȅ ǿ ŘƻǿƻƭƴȅƳΣ ƴŀǿŜǘ ŘƻǎƪƻƴŀƭŜ ȊƴŀƴȅƳ ȊŘŀƴƛǳΣ ƻŘŎȊȅǘŀŏ ŎƻǏ 
ƴƻǿŜƎƻΦ YŀȍŘŜ ȊŘŀƴƛŜ ƧŜǎǘ ǘŀƧŜƳƴƛŎŊΣ ƪŀȍŘŜ ƴƛŜǎƛŜ ƴŀŘȊƛŜƧťΣ ōƻ ǳƧŀǿƴƛŀ .ƻȍŊ aƛƱƻǏŏΦ !ōȅ ǘȅƭƪƻ Řŀŏ 
tŀƴǳ .ƻƎǳ ŎȊŀǎΣ ŀōȅ ǘȅƭƪƻ ǇƻƳƻŘƭƛŏ ǎƛť Řƻ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻ Ȋ ǇǊƻǏōŊ ƻ .ƻȍŊ ǎǇƻǎǘǊȊŜƎŀǿŎȊƻǏŏ ƛ 
ȊŀǘǊȊȅƳŀŏ ǎƛťΦ 

tŀǘǊȊŜŏ ǎŜǊŎŜƳ 
 
aƛƱƻǏŏ ǿŜŘƱǳƎ Ǉƭŀƴǳ .ƻȍŜƎƻ 
² 9ǿŀƴƎŜƭƛƛ ǿŜŘƱǳƎ ǏǿƛťǘŜƎƻ aŀǘŜǳǎȊŀ ŎȊȅǘŀƳȅΥ 
α Ǉƻ ȊŀǏƭǳōƛƴŀŎƘ aŀǘƪƛ ώWŜȊǳǎŀϐΣ aŀǊȅƛΣ Ȋ WƽȊŜŦŜƳΣ 
ǿǇƛŜǊǿ ƴƛƳ ȊŀƳƛŜǎȊƪŀƭƛ ǊŀȊŜƳΣ ȊƴŀƭŀȊƱŀ ǎƛť 
ōǊȊŜƳƛŜƴƴŊ Ȋŀ ǎǇǊŀǿŊ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻΦ aŊȍ WŜƧΣ 
WƽȊŜŦΣ ƪǘƽǊȅ ōȅƱ ŎȊƱƻǿƛŜƪƛŜƳ ǎǇǊŀǿƛŜŘƭƛǿȅƳ ƛ ƴƛŜ 
ŎƘŎƛŀƱ ƴŀǊŀȊƛŏ WŜƧ ƴŀ ȊƴƛŜǎƱŀǿƛŜƴƛŜΣ ȊŀƳƛŜǊȊŀƱ 
ƻŘŘŀƭƛŏ WŊ ǇƻǘŀƧŜƳƴƛŜέκ aǘ мΣ му-19/.  
!ōȅ ȊǊƻȊǳƳƛŜŏ ǘŜ ǎƱƻǿŀ ǘǊȊŜōŀ ǎƛťƎƴŊŏ Řƻ 

ȊǿȅŎȊŀƧƽǿ ȊǿƛŊȊŀƴȅŎƘ Ȋ ƴŀǊȊŜŎȊŜƵǎǘǿŜƳ ƛ 
ƳŀƱȍŜƵǎǘǿŜƳΣ ƧŀƪƛŜ ƻōƻǿƛŊȊȅǿŀƱȅ w czasach Starego i 
Nowego Testamentu w narodzie izraelskim. 
 aŀƱȍŜƵǎǘǿƻ ȊŀǿƛŜǊŀƴƻ ǿ ŘǿƽŎƘ ŜǘŀǇŀŎƘΣ 
ƻŘƭŜƎƱȅŎƘ ƴŀƧŎȊťǏŎƛŜƧ ƻ ŘǿŀƴŀǏŎƛŜ ƳƛŜǎƛťŎȅΦ tƛŜǊǿǎȊŊ 
ǳǊƻŎȊȅǎǘƻǏŏ ƴŀȊǿŀƭƛōȅǏƳȅ ŘȊƛǎƛŀƧ ǇǊŀǿŘƻǇƻŘƻōƴƛŜ 
ȊŀǊťŎȊȅƴŀƳƛΣ ŎƘƻŏ ƻŘ ǘŜƧ ŎƘǿƛƭƛ ƻ ǇŀǊȊŜ Ƨǳȍ Ƴƽǿƛƻƴƻ 
αƳŊȍ ƛ ȍƻƴŀέΦ /Ƙƻŏ ƳƱƻŘȊƛ ƧŜǎȊŎȊŜ ǇǊȊŜȊ ƪƛƭƪŀ ƳƛŜǎƛťŎȅ 
όŘƻ Ǌƻƪǳύ ƳƛŜǎȊƪŀƭƛ ǿ ŘƻƳŀŎƘ ǊƻŘȊƛŎƽǿΣ ǘƻ Ƨǳȍ ōȅƭƛ 
ȊƻōƻǿƛŊȊŀƴƛ Řƻ ƳƻŘƭƛǘǿȅ Ȋŀ ǎƛŜōƛŜ ƴŀǿȊŀƧŜƳ ƛ Řƻ 
ǇǊȊȅƎƻǘƻǿȅǿŀƴƛŀ ǎƛť Řƻ Ǌƻƭƛ Ƴťȍŀ ƛ ȍƻƴȅΣ ƻƧŎŀ ƛ ƳŀǘƪƛΦ 
WŜǏƭƛ ȍƻƴŀ ǇƻŘƧťƱŀōȅ ǿǎǇƽƱȍȅŎƛŜ Ȋ ƪƛƳ ƛƴƴȅƳΣ ǘƻ Ǉrawo 
ƴŀƪŀȊȅǿŀƱƻ ƻōƻƧŜ ǳƪŀƳƛŜƴƻǿŀŏΦ 
 5ǊǳƎŀ ŎȊťǏŏ ȊŀǏƭǳōƛƴΣ ƪǘƽǊŊ ōȅǏƳȅ ƳƻƎƭƛ 
ƴŀȊǿŀŏ ƳŀƱȍŜƵǎǘǿŜƳ ǿ ŘȊƛǎƛŜƧǎȊȅƳ ǊƻȊǳƳƛŜƴƛǳ ōȅƱŀ 
ǇƻƱŊŎȊƻƴŀ Ȋ ǎƛŜŘƳƛƻŘƴƛƻǿŊ ǳŎȊǘŊΣ ƪŀȍŘŜƎƻ Řƴƛŀ 
ǳŘȊƛŜƭŀƴƻ ƴƻǿƻȍŜƵŎƻƳ ōƱƻƎƻǎƱŀǿƛŜƵǎǘǿŀΦ 

bƻŎ ǇƻǏƭǳōƴŀ ǘŀƪȍŜ ƴŀƭŜȍŀƱŀ Řƻ ǿŀȍƴȅŎƘ 
ƻōǊȊťŘƽǿΣ ȊŀƪǊǿŀǿƛƻƴŜ ǇǊȊŜǏŎƛŜǊŀŘƱƻΣ Ƨŀƪƻ Ȋƴŀƪ 
ŘȊƛŜǿƛŎǘǿŀ ƳŀƱȍƻƴƪƛ ǇǊȊŜŎƘƻǿȅǿŀƴƻ ǇǊȊŜȊ ŘƱǳƎƛŜ 
ƭŀǘŀΦ DŘȅōȅ ƳŀƱȍƻƴƪŀ ƴƛŜ ōȅƱŀ ŘȊƛŜǿƛŎŊ ǇǊŀǿƻ ƪŀȊŀƱƻ 
ƧŊ ǳƪŀƳƛŜƴƻǿŀŏΦ  
 ² ǏǿƛŜǘƭŜ ǘȅŎƘ ǇǊȊŜǇƛǎƽǿ ƛ ȊǿȅŎȊŀƧƽǿ ƱŀǘǿƛŜƧ 
zrozumieŏ ǎƱƻǿŀ ŜǿŀƴƎŜƭƛǎǘȅΥ Ǐǿƛťǘȅ WƽȊŜŦ ǘŀƪ ōŀǊŘȊƻ 
ǳƪƻŎƘŀƱ ǎǿŊ ƴŀǊȊŜŎȊƻƴŊΣ aŀǊȅƧťΣ ȍŜ ƴƛŜ ŎƘŎƛŀƱ ŘƻǇǳǏŎƛŏ 
Řƻ ƧŜƧ ǏƳƛŜǊŎƛΣ ǎǘŊŘ ǇƻƳȅǎƱ ōȅ ƧŊ ƻŘŘŀƭƛŏΣ ǎƪƻǊƻ 
ǎǇƻŘȊƛŜǿŀ ǎƛť ŘȊƛŜŎƪŀΦ tŀƳƛťǘŀƳȅΣ ȍŜ ŀƴƛƻƱ ǿŜ ǏƴƛŜ 
ȊŀƭŜŎƛƱ WƽȊŜŦƻǿƛ αǿȊƛŊŏ aŀǊȅƧť Řƻ ǎƛŜōƛŜέ κǇƻǊΦ aǘ мΣ 
20/.  

aŀƱȍƻƴŜƪ aŀǊȅƛ ƧŜǎȊŎȊŜ ƴƛŜ ǊƻȊǳƳƛŀƱ ȊŀƛǎǘƴƛŀƱȅŎƘ 
ǿȅŘŀǊȊŜƵΣ ŀƭŜ ŎƘŎƛŀƱ ȊǊƻōƛŏ ǿǎȊȅǎǘƪƻΣ ōȅ ǳŎƘǊƻƴƛŏ WŊ ƻŘ 
ǏƳƛŜǊŎƛΣ ōȅ ƳƻƎƱƻ ǎƛť ƴŀǊƻŘȊƛŏ ¢ŀƧŜƳƴƛŎȊŜ 5ȊƛŜŎƛťΦ  
bƛŜ ǘȅƭƪƻ ƧŜǎǘ ǘƻ ǇǊȊȅǇƻƳƴƛŜƴƛŜΣ ȍŜ ƴŀŘ ƪŀȍŘȅƳ 

ŎȊǳǿŀ !ƴƛƻƱ {ǘǊƽȍ ƛ ȍŜ ǿŀǊǘƻ ƳƻŘƭƛŏ ǎƛť Řƻ ƴƛŜƎƻ, by 
ǏǿƛŀŘƻƳƛŜ ǇƻŘŘŀŏ ǎƛť .ƻȍŜƧ hǇŀǘǊȊƴƻǏŎƛΦ WŜǎǘ ǘƻ 
ǿŜȊǿŀƴƛŜΣ ōȅ ƴƛŜȊŀƭŜȍƴƛŜ ƻŘ ǿȅŘŀǊȊŜƵ ŎƘǊƻƴƛŏ ȍȅŎƛŜΣ 
ƧŜǎǘ ǘƻ ǳƳƛŜƧťǘƴƻǏŏ ǎǇƻƧǊȊŜƴƛŀ hŎȊŀƳƛ .ƻƎŀ ƴŀ ƪƻōƛŜǘťΣ 
ƴŀ ŘȊƛŜŎƪƻ ǇƻŎȊťǘŜ Ȋ ²ƻƭƛ .ƻƎŀΣ ǇǊȊŜŎƛŜȍ ōŜȊ bƛŜƎƻ 
ȍŀŘƴŜ ȍȅŎƛŜ ƴƛŜ ȊŀƛǎǘƴƛŜƧŜΦ  
²ƻƭƴƻΣ ŀ ƳƻȍŜ ƴŀǿŜǘ ǘǊȊŜōŀΣ Ǉƻǎǘŀǿƛŏ ǎƻōƛŜ 

ǇȅǘŀƴƛŜΥ ŎȊȅ ǎǘƻƧť ȊŀǿǎȊŜ ƴŀ ǎǘǊŀȍȅ ȍȅŎƛŀΣ ƪǘƽǊŜ 
ǇƻŎƘƻŘȊƛ ƻŘ .ƻƎŀΦ bƛŜȊŀƭŜȍƴƛŜ ƻŘ ƭǳŘȊƪƛŎƘ ƻǇƛƴƛƛΣ 
ƴƛŜȊŀƭŜȍƴƛŜ ƻŘ ǎȊŀǘŀƵǎƪƛŜƎƻ ȊŘŀƴƛŀΣ ǇǊȊŜȊ ƪǘƽǊŜ 
ŎȊƱƻǿƛŜƪ ǇǊȊȅǿƱŀǎȊŎȊŀ ǎƻōƛŜ ǇǊŀǿƻ ŘŜŎȅŘƻǿŀƴƛŀ ƻ 
ȍȅŎƛǳΚ 

DǊŀƴƛŎŜ ǇƻǎƱǳǎȊŜƵǎǘǿŀ ƛ 
zarŀŘƴƻǏŏ Ȋ .ƻƎŀ ȊǊƻŘȊƻƴŀ 

|ǿƛťǘȅ _ǳƪŀǎȊ ǇƛǎȊŜΥ 
² ƻǿȅƳ ŎȊŀǎƛŜ ǿȅǎȊƱƻ ǊƻȊǇƻǊȊŊŘȊŜƴƛŜ /ŜȊŀǊŀ !ǳƎǳǎǘŀΣ 
ȍŜōȅ ǇǊȊŜǇǊƻǿŀŘȊƛŏ ǎǇƛǎ ƭǳŘƴƻǏŎƛ ǿ ŎŀƱȅƳ 
ǇŀƵǎǘǿƛŜΦ  ώΧϐ ²ȅōƛŜǊŀƭƛ ǎƛť ǿƛťŎ ǿǎȊȅǎŎȅΣ ŀōȅ ǎƛť Řŀŏ 
ȊŀǇƛǎŀŏΣ ƪŀȍŘȅ Řƻ ǎǿŜƎƻ ƳƛŀǎǘŀΦ ¦ŘŀƱ ǎƛť ǘŀƪȍŜ WƽȊŜŦ Ȋ 
Galilei, z miasta Nazaret, do Judei, do miasta 
5ŀǿƛŘƻǿŜƎƻΣ ȊǿŀƴŜƎƻ .ŜǘƭŜƧŜƳΣ ǇƻƴƛŜǿŀȍ ǇƻŎƘƻŘȊƛƱ Ȋ 
domu i rodu Dawida, ȍŜōȅ ǎƛť Řŀŏ ȊŀǇƛǎŀŏ Ȋ ǇƻǏƭǳōƛƻƴŊ 
ǎƻōƛŜ aŀǊȅƧŊΣ ƪǘƽǊŀ ōȅƱŀ ōǊȊŜƳƛŜƴƴŀΦ κ_ƪ нΣ м-5/ 
 
 /Ȋȅ ǘƻ ŘƻōǊȊŜΣ ȍŜ WƽȊŜŦ ōȅƱ ǇƻǎƱǳǎȊƴȅ 
ȊŀǊȊŊŘȊŜƴƛǳ ƳƛŜǎȊƪŀƧŊŎŜƎƻ ŘŀƭŜƪƻ ŎŜǎŀǊȊŀ ƛ Ȋ ȍƻƴŊ 
ǎǇƻŘȊƛŜǿŀƧŊŎŊ ǎƛť ŘȊƛŜŎƪŀ ǇƻŘƧŊƱ ǘǊǳŘ ǇƻŘǊƽȍȅΚ /Ȋȅ 
ƳŀƱȍƻƴŜƪ aŀǘƪƛ {ȅƴŀ .ƻȍŜƎƻ Ƴǳǎƛ ōȅŏ ǇƻǎƱǳǎȊƴȅ 
okupantowi?  

bŀ ǇŜǿƴƻ ǇƻǎƱǳǎȊŜƵǎǘǿƻ ƧŜǎǘ ǿȅǎƻƪƻ ŎŜƴƛƻƴŜ 
ǇǊȊŜȊ {ǘǿƽǊŎťΣ ŘȊƛťƪƛ ƻŘŘŀƴƛǳ ǿƱŀǎƴŜƧ ǿƻƭƛ ƭǳŘȊƛŜ ōȅƭƛ 
ǏǿƛŀŘƪŀƳƛ ǿƛŜƭǳ ŎǳŘƽǿΦ tƻŘŘŀƴƛŜ ǎƛť ƧŜǎǘ ōŀǊŘȊƻ 
ǘǊǳŘƴŜΣ ōƻ ǿȅƳŀƎŀ ȊƱŀƳŀƴƛŀ ǇȅŎƘȅΣ ŀ ȊŀǘŜƳ ƧŜǎǘ 
ǿƛŜƭƪŊ ƻŦƛŀǊŊΦ 5ƭŀǘŜƎƻ WƽȊŜŦ ǿȊƛŊƱ aŀǊȅƧť ƛ ǇƻǎȊŜŘƱ Řƻ 
Betlejem. 
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!ƭŜ ǘŜȍ ǎŊ ƎǊŀƴƛŎŜ ǇƻǎƱǳǎȊŜƵǎǘǿŀΣ ǿȅȊƴŀŎȊŀ ƧŜ 
ƳƛƱƻǏŏ Řƻ ŎȊƱƻǿƛŜƪŀΦ DŘȅ aŀǊȅƧŀ ȊŀŎȊťƱŀ ǊƻŘȊƛŏ ǿƱŀǏƴƛŜ 
Ona i Jej Syn staƭƛ ǎƛť ƴŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎƛΣ Ƨǳȍ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ǿŀȍƴŜΣ 
Ŏƻ ǊƻȊƪŀȊŀƱ ƧŀƪƛǏ ŎȊƱƻǿƛŜƪΣ ƴƛŜǿŀȍƴŜΣ ȍŜ ƴƛŜ ǇǊȊȅƧťǘƻ ƛŎƘ 
do gospody ς ȊŀǿǎȊŜ ȊƴŀƧŘȊƛŜ ǎƛť ǊƻȊǿƛŊȊŀƴƛŜ 
podsuwane przez Pana Boga.  

aŊŘǊȅ ƧŜǎǘ ǘŜƴ ŎȊƱƻǿƛŜƪΣ ƪǘƽǊȅ ǳŦŀ tŀƴǳ .ƻƎǳΣ 
ƪǘƽǊȅ ƳƻŘƭƛ ǎƛť ƻ ȊŀǳǿŀȍŜƴƛŜ ƪŀȍŘŜƧ ƱŀǎƪƛΣ ƪŀȍŘŜƎƻ 
natchnienia. 
 tǊȊŜǊŀȍŀƧŊŎŀ ƧŜǎǘ ǿȅƳƻǿŀ ȊŀƛǎǘƴƛŀƱȅŎƘ 
ǿŀǊǳƴƪƽǿΦ [ǳŘȊƛŜ ƻŘǊȊǳŎŀƧŊ ŎȊƱƻǿƛŜƪŀ ǿ ǇƻǘǊȊŜōƛŜΣ 
ƴƛƪǘ ƛŎƘ ƴƛŜ ŎƘŎŜ ǇǊȊȅƧŊŏ ǇƻŘ ŘŀŎƘΦ 9ǿŀƴƎŜƭƛǎǘŀ ƴƛŜ 
ǇƛǎȊŜΣ Ŏƻ ǿȅǇŜƱƴƛŀƱƻ ǎŜǊŎŜ WƽȊŜŦŀ ƛ aŀǊȅƛΣ ŀƭŜ ȊƴŀƳȅ 
skutki ich postawy. Postawy zaufaniaΦ ½ƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť 
ǊƻȊǿƛŊȊŀƴƛŜΦ {ǘŀƧƴƛŀΣ ƴŀƧǳōƻȍǎȊŀ ƛȊōŀ ǇƻǊƻŘƻǿŀΦ !ƭŜ 
ƻƪŀȊǳƧŜ ǎƛťΣ ȍŜ ǿȅǎǘŀǊŎȊȅΦ hƪŀȊǳƧŜ ǎƛťΣ ȍŜ  ƴƛŜ Ƴŀ ǘŀƪ 
ȊƱȅŎƘ ǿŀǊǳƴƪƽǿΣ ŀōȅ .ƽƎ ƴƛŜ ƳƽƎƱ ǇǊȊȅƧǏŏΣ ¢ƻ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ 
ƴŀǳƪŀ ȊŀǳŦŀƴƛŀΣ ŀƭŜ ǘŜȍ ƻōǊŀȊ .ƻȍŜƎƻ aƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ς nie 
ma tak brudnej duszy, bȅ ƴƛŜ ƳƽƎƱ ǿ ƴƛŜƧ ȊŀƳƛŜǎȊƪŀŏ 

.ƽƎΦ bƛŜ ȊŀǿǎȊŜ ǇǊȊŜŘǘŜƳ Ƴǳǎƛ ōȅŏ ǿƛŜƭƪƛŜ 
ƻŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŜΦ hŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŜ ƴŀŘŜƧŘȊƛŜ ǇƻǘŜƳΣ Ƨŀƪ hƴ Ƨǳȍ 
ȊƻǎǘŀƱ ȊŀǇǊƻǎȊƻƴȅΦ {ǘŀƧƴƛŀΣ ƎǊƻǘŀ Řƭŀ ōȅŘƱŀ ǎǘŀƧŜ ǎƛť 
ǇŀƱŀŎŜƳ ƪǊƽƭŜǿǎƪƛƳ ƴƛŜ ǇǊȊŜȊ ǎǿƽƧ ǿȅƎƭŊŘ ǘȅƭƪƻ ǇǊȊŜȊ 
DƻǏŎƛŀΣ ƪǘƽǊȅ ǎƛť ǘŀƳ ǇƻƧŀǿƛƱΦ {ŜǊŎŜ ŎȊƱƻǿƛŜƪŀΣ ǿ 
ƪǘƽǊȅƳ ƳƛŜǎȊƪŀ .ƽƎ ƧŜǎǘ ƴŀƧǇƛťƪƴƛŜƧǎȊȅƳ ƳƛŜƧǎŎŜƳ ƴŀ 
ȊƛŜƳƛΦ ¢ŀƳ ǘǊȊŜōŀ ǇƻōƛŜŎΣ ōȅ ǎƛť ǇƻƪƱƻƴƛŏΦ 5ƭŀǘŜƎƻ 
aŀǘƪŀ ¢ŜǊŜǎŀ Ȋ Yŀƭƪǳǘȅ ƪƭťƪŀƱŀ ǇǊȊŜŘ ǇƻǘǊȊŜōǳƧŊŎȅƳƛΣ 
ōƻ ǿƛŘȊƛŀƱŀ .ƻƎŀ ǿ ǎŜǊŎǳ ƭǳŘȊƪƛƳΦ bŀǘȅŎƘƳƛŀǎǘ ǎǘŀƧŜ 
przed nami pytanie, cȊȅ ǿƛŘȊť .ƻƎŀ ǿ ƭǳŘȊƪƛƳ ǎŜǊŎǳΣ 
ŎȊȅ ǿƛŘȊť ǇƻǘŜƴŎƧŀƭƴŜ ƳƛŜƧǎŎŜΣ Řƻ ƪǘƽǊŜƎƻ hƴ ŎƘŎŜ ƛ 
ƳƻȍŜ ǇǊȊȅƧǏŏΦ /Ȋȅ ǿƛŘȊť ƳƛƱƻǎƴȅ ǇƻƳȅǎƱ .ƻƎŀ ǎǘŀƧŊŎ 
ƻōƻƪ ŎȊƱƻǿƛŜƪŀΚ YŀȍŘŜƎƻ ŎȊƱƻǿƛŜƪŀΥ ƛ ǘŜƎƻΣ Ȋ ƪǘƽǊȅƳ 
ƳƛŜǎȊƪŀƳΣ Ȋ ƪǘƽǊȅƳ ǎǇƻǘȅƪŀƳ ǎƛť ǿ ǇǊŀŎȅΣ ƪǘƽǊŜƎƻ 
spotykam po drodze? CȊȅ ǇƻƳŀƎŀƳ ŎȊƱƻǿƛŜƪƻǿƛΣ ōȅ 
ȊŀǇǊƻǎƛƱ .ƻƎŀΣ ōȅ ƳƽƎƱ ȊŀƳƛŜǎȊƪŀŏ ǿ ƴƛƳ .ƽƎΚ 
 

YǎΦ ½ōƛƎƴƛŜǿ YŀǇƱŀƵǎƪƛ

 
   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  
 
 
           

      

aƻȍŜ ƭŜǇƛŜƧ ǎǇƻƧǊȊȅƳȅ ƴŀ ŜǿŀƴƎŜƭƛŎȊƴŜ ǘŀƧŜƳƴƛŎŜΣ ƎŘȅ ǇǊȊȅǇƻƳƴƛƳȅ ǎƻōƛŜ ǘŜƪǎǘΣ ƪǘƽǊȅ ƪƛŜŘȅǏ ƴŀǇƛǎŀƱ 
ƪǎƛŊŘȊ Wŀƴ ¢ǿŀǊŘƻǿǎƪƛΥ 
α|ǿƛťǘŀ .ƻȍŜƎƻ bŀǊƻŘȊŜƴƛŀ - ǘƻ ǘŀƧŜƳƴƛŎŀΣ ƪǘƽǊŜƧ ƴƛŜǇƻŘƻōƴŀ ŀƴƛ ȊǊƻȊǳƳƛŜŏΣ ŀƴƛ ǎƻōƛŜ ǿȅƳȅǏƭƛŏΦ 
aƛǘƻƭƻƎƛŜ ƳƽǿƛŊ ƻ ƴŀǊƻŘȊƛƴŀŎƘ ōƻƎƽǿΦ WŜŘƴŀƪȍŜ Ŏƛ ōƻƎƻǿƛŜ ƻŘ ǊŀȊǳ ǇǊȊŜƧŀǿƛŀƭƛ ǎǿƻƧŊ ƴƛŜȊǿȅƪƱƻǏŏΦ 
bŀǿŜǘ IŜǊŀƪƭŜǎ αŘȊƛŜŎƪƛŜƳ ǿ ƪƻƭŜōŎŜ ƱŜō ǳǊǿŀƱ ƘȅŘǊȊŜέΦ 
     To wszystko mƻƎƭƛ ǎƻōƛŜ ƭǳŘȊƛŜ ǿȅƻōǊŀȊƛŏΦ ¢ȅƳŎȊŀǎŜƳ WŜȊǳǎ - .ƽƎ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛ ƴŀ Ǐǿƛŀǘ Ƨŀƪƻ ǎƱŀōŜΣ 
ōŜȊǊŀŘƴŜ ƴƛŜƳƻǿƭťΦ 5ƻǇƛŜǊƻ Ȋ ŎȊŀǎŜƳ ȊŀŎȊƴƛŜ ŎƘƻŘȊƛŏΣ ƳƽǿƛŏΣ ŘƻǊŀǎǘŀŏΦ ¢ŀƪƛŜƧ ǘŀƧŜƳƴƛŎȅ ǊƻȊǳƳ ƭǳŘȊƪƛ 
ƴƛŜ ƧŜǎǘ ǿ ǎǘŀƴƛŜ ƻƎŀǊƴŊŏΦ 
     tǊŀǿŘŀ ƻ ǇǊȊȅƧǏŎƛǳ WŜȊǳǎŀ ƴŀ Ǐǿƛŀǘ ƧŜǎǘ ǿǎǘǊȊŊǎŀƧŊŎŀ - ŀ ƧŜŘƴŀƪ ǿ .ƻȍȅƳ bŀǊƻŘȊŜƴƛǳ ǿƛŘȊƛƳȅ 
ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ Ǐǿƛťǘŀ ŘȊƛŜŎƛťŎŜΦ aƽǿƛƳȅ ƻ ƴƛŎƘ ǇǊȊŜȊ ƪƻƭťŘȅΣ ǿȊǊǳǎȊŀƳȅ ǎƛť ŎƘƻƛƴƪŊΣ ŎƛŜǎȊȅ ƴŀǎ 
Ǐǿƛťǘȅ aƛƪƻƱŀƧ ƛ ōŀǿƛ IŜǊƻŘ ǿ ǎȊƻǇŎŜΦ 
     tǊȊŜŎƛŜȍ ǘŜ Ǐǿƛťǘŀ ƴƛŜ ǎŊ ǘȅƭƪƻ Řƭŀ ƳŀƱȅŎƘ ŘȊƛŜŎƛΣ ŀƭŜ Řƭŀ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘΦ WŜȊǳǎ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛ ƴŀ Ǐǿƛŀǘ ǳŎȊȅŏ 
ƴŀǎ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘΣ ƳƱƻŘȅŎƘ ƛ ǎǘŀǊȅŎƘΣ ŘȊƛŜŎƛťŎǘǿŀ .ƻȍŜƎƻΦ tǊȊŜȊ ȊǿƛŊȊŜƪ Ȋ WŜȊǳǎŜƳ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ŘȊƛŜŏƳƛ 
.ƻƎŀΦ aƻȍŜ ƴŀ ǎǘŀǊƻǏŏ - ƪƛŜŘȅ ǊƻŘȊƛŎŜ ƛ ƴŀƧōƭƛȍǎƛ ƻŘŎƘƻŘȊŊ ǳǏǿƛŀŘŀƳƛŀƳȅ ǎƻōƛŜ ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ǘť ǊŀŘƻǎƴŊ 
ǇǊŀǿŘťΦέ 
 

¦ǿƛŜƭōƛŀƳ ŎƛťΦΦΦ 
¦ǿƛŜƭōƛŀƳ ŎƛťΣ ǎƛŀƴƻ ǿƻƴƴŜΣ ōƻ ƴƛŜ ȊƴŀƧŘǳƧť ǿ ǘƻōƛŜ  
ŘǳƳȅ ŘƻƧǊȊŀƱȅŎƘ ƪƱƻǎƽǿΦ  
¦ǿƛŜƭōƛŀƳ ŎƛťΣ ǎƛŀƴƻ ǿƻƴƴŜΣ ƪǘƽǊŜǏ ǘǳƭƛƱƻ ǿ ǎƻōƛŜ  
5ȊƛŜŎƛƴť ōƻǎŊΦ  
¦ǿƛŜƭōƛŀƳ ŎƛťΣ ŘǊȊŜǿƻ ǎǳǊƻǿŜΣ ōƻ ƴƛŜ ȊƴŀƧŘǳƧť ǎƪŀǊƎƛ  
ǿ ǘǿƻƛŎƘ ƻǇŀŘƱȅŎƘ ƭƛǏŎƛŀŎƘΦ  
¦ǿƛŜƭōƛŀƳ ŎƛťΣ ŘǊȊŜǿƻ ǎǳǊƻǿŜΣ ōƻǏ ƪǊȅƱƻ WŜƎƻ ōŀǊƪƛ  
ǿ ƪǊǿŀǿȅŎƘ ƻƪƛǏŎƛŀŎƘΦ  
¦ǿƛŜƭōƛŀƳ ŎƛťΣ ōƭŀŘŜ ǏǿƛŀǘƱƻ ǇǎȊŜƴƴŜƎƻ ŎƘƭŜōŀΣ  
ǿ ƪǘƽǊȅƳ ǿƛŜŎȊƴƻǏŏ ƴŀ ŎƘǿƛƭť ȊŀƳƛŜǎȊƪŀΣ  
ǇƻŘǇƱȅǿŀƧŊŎ Řƻ ƴŀǎȊŜƎƻ ōǊȊŜƎǳ  
ǘŀƧŜƳƴŊ ǏŎƛŜȍƪŊΦ 

κYŀǊƻƭ ²ƻƧǘȅƱŀΣ ǏǿΦ Wŀƴ tŀǿŜƱ LLκ 
 

http://adonai.pl/jp2/?id=31&skad=200
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bƛŜ ōȅƱƻ Řƭŀ ƴƛŎƘ ƳƛŜƧǎŎŀ ǿ ƎƻǎǇƻŘȊƛŜΧ bƛŜ ōȅƱƻ ǘŜȍ ƻƪǊȅǘȅŎƘ ǏƴƛŜȍƴŊ ǇƛŜǊȊȅƴƪŊ ǏǿƛŜǊƪƻǿȅŎƘ ŎȊȅ 
ƧƻŘƱƻǿȅŎƘ ƎŀƱŊȊŜƪΦ  

.ȅƱŀ ǊŀŘƻǏŏ ŀƴƛƻƱƽǿΣ ōȅƭƛ ǇǊȊȅǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛ ǇǊȊŜȊ ƴƛŜōƛŀƵǎƪƛŎƘ ǇƻǎƱŀƵŎƽǿ ǇǊƻǏŎƛ ǇŀǎǘŜǊȊŜ ƛ ōȅƱŀ 
ŎƛǎȊŀΦ /ƛǎȊŀ ǿȅǇŜƱƴƛŀƧŊŎŀ ȊŀƴǳǊȊƻƴŜ ǿ .ƻƎǳ ǎŜǊŎŀ aŀǊȅƛ ƛ WƽȊŜŦŀΣ ŎƛǎȊŀ ƻǘŀŎȊŀƧŊŎȅŎƘ .ŜǘƭŜƧŜƳǎƪŊ ƎǊƻǘť 
ƎƽǊΣ ŎƛǎȊŀ ȊŀŘȊƛǿƛƻƴȅŎƘ ǇŀǎǘŜǊȊȅΦ  

Cud wigilijnej ciszy 

tƻǏǊƽŘ ǿƛŜƭǳ ǇǊȊŜȍȅŏΣ ƧŀƪƛŜ ǇƱȅƴŊ Ȋ 
ŘƻōǊŜƎƻ ǇǊȊŜȍȅǿŀƴƛŀ .ƻȍŜƎƻ bŀǊƻŘȊŜƴƛŀ ǿŀǊǘƻ 
ŘƻǎǘǊȊŜŎ ǇŜǿƴŊ ǿŀǊǘƻǏŏΣ ƪǘƽǊŀ ōȅǿŀ 
ƴƛŜȊŀǳǿŀȍŀƴŀΣ ōƻ ƴƛƎŘȅ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ƪǊȊȅƪƭƛǿŀΦ ²ŀǊǘƻ 
ƧŊ ȊŀǳǿŀȍȅŏΣ Řƻ ƴƛŜƧ ŘŊȍȅŏΣ ƴŀŘ ƴƛŊ ǇƻǇǊŀŎƻǿŀŏ ƛ 
ǳŎȊȅŏ ǎƛť Řƻ ƴƛŜƧ ǿǊŀŎŀŏΦ ¢ƻ ƧŜǎǘ Ǉƻ ǇǊƻǎǘǳ ŎƛǎȊŀΦ 

²ŀǊǘƻǏŏ ŎƛǎȊȅ 
 Odkrycie ciszy jest jednym z 

ƴŀƧǿŀȍƴƛŜƧǎȊȅŎƘ ǿ ȍȅŎƛǳΦ /ȊŀǎŜƳ ŘŊȍȅ ǎƛť Řƻ ƴƛŜƧ 
ƻŘǊǳŎƘƻǿƻΥ ƎŘȅ ƪǘƻǏ ƧŜǎǘ ȊƳťŎȊƻƴȅ ŀƭōƻ ŎƘƻǊȅΣ 
ƎŘȅ ǇǊƽōǳƧŜ ȊŜōǊŀŏ ƳȅǏƭƛΣ ōȅ ƛƳ ǇƻǿƛŜǊȊȅŏ ƧŀƪƛŜǏ 
ȊŀŘŀƴƛŜΣ ƎŘȅ ŎƘŎŜ ǎƛť ǎƪǳǇƛŏ  ǇǊȊŜŘ ǿŀȍƴȅƳ 
ǿȅǎǘŊǇƛŜƴƛŜƳ ŀƭōƻ Ǉƻ ǇǊƻǎǘǳ ƴŀ ŎƘǿƛƭť ƻŘŜǊǿŀŏ 
ǎƛť ƻŘ ȊŀƳťǘǳ ǏǿƛŀǘŀΦ  
½ƴŀŎȊƴƛŜ ǘǊǳŘƴƛŜƧ Ƴŀ ŎȊƱƻǿƛŜƪΣ ƪǘƽǊȅ Ƨǳȍ ǎƛť 
ǇǊȊȅȊǿȅŎȊŀƛƱ ǳŎƛŜƪŀŏ ǿ ƘŀƱŀǎΣ ƎŘȅ ȊŀƎƱǳǎȊŀ 
ǎǳƳƛŜƴƛŜΣ ŀƭōƻ ǿǊťŎȊ ƳȅǏƭŜƴƛŜ ƧŀƪƛƳƛǏ ŘȋǿƛťƪŀƳƛΦ 
¢ŀƪŀ ƻǎƻōŀ Ƴǳǎƛ ǿƛŜƭŜ ǿȅŎƛŜǊǇƛŜŏΣ ōȅ ƻŘƪǊȅŏ Ƨŀƪƛ 
ǿȅǇƻŎȊȅƴŜƪ ǇƱȅƴƛŜ Ȋ ŎƛǎȊȅΣ Ƨŀƪŀ ŎƛǎȊŀ ƧŜǎǘ ǘǿƽǊŎȊŀ ƛ 
ǊŜƭŀƪǎǳƧŊŎŀΦ ½ŀǿǎȊŜ ƧŜŘƴŀƪ ŎƛǎȊȅ Ƴƻȍƴŀ ǎƛť 
ƴŀǳŎȊȅŏΣ ŎƘƻŏ ƴƛŜƪƛŜŘȅ ǿȅƳŀƎŀ ǘƻ ƴƛŜƳŀƱŜƎƻ 
ǿȅǎƛƱƪǳΦ ² ǊŀȊƛŜ ƪƻƴƛŜŎȊƴƻǏŎƛ Ƴƻȍƴŀ ǎȊǳƪŀŏ ǊŀŘȅ 
ǳ ƻǎƽō ǿǇǊŀǿƛƻƴȅŎƘ ǿ ǘŜƧ ǳƳƛŜƧťǘƴƻǏŎƛΦ bŀ 
ǇŜǿƴƻ Řƻ ǘŜƧ ƎǊǳǇȅ ƴŀƭŜȍŊ aŀƭƛ .ǊŀŎƛŀ WŜȊǳǎŀ 
(zgromadzenie zainicjowŀƴŜ ǇǊȊŜȊ ǏǿƛťǘŜƎƻ 
Karola de CƻǳŎŀǳƭŘύΦ LŎƘ ȊŀƱƻȍȅŎƛŜƭΣ ƻŦƛŎŜǊ 
ŦǊŀƴŎǳǎƪƛ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱ ȊŀƳƛŜǎȊƪŀŏ ƴŀ ǇǳǎǘȅƴƛΣ ƎŘȊƛŜ 
ς Ƨŀƪ ǇƻǘŜƳ ƳƽǿƛƱ ς ƻŘƴŀƭŀȊƱ ǎƛŜōƛŜ ǿ ǎŜǊŎǳ .ƻƎŀΦ 
aŀƭƛ .ǊŀŎƛŀ ǊƻȊǇƻǿǎȊŜŎƘƴƛŀƧŊ ƛŘŜťΣ ƪǘƽǊŊ Ƴƻȍƴŀ 
ǎǘǊŜǏŎƛŏ ƪǊƽǘƪƛƳ ǿȅǊŀȍŜƴƛŜƳ ҔҔtǳǎǘȅƴƛŀ ǿ 
ƳƛŜǏŎƛŜғғΦ ² ¢ƻƪƛƻΣ ǿ tŀǊȅȍǳ ƛ ǿ ƛƴƴȅŎƘ 
ǇťŘȊŊŎȅŎƘ ƳƛŀǎǘŀŎƘ Ǐǿƛŀǘŀ ǎŀƳƛ ǘǊǿŀƧŊ ǿ 
ǿŜǿƴťǘǊȊƴŜƧ ŎƛǎȊȅ ƛ ƛƴƴȅƳ ǇǊƽōǳƧŊ ǿ ǘȅƳ 
ǇƻƳŀƎŀŏΦ bŀ Ŏƻ ŘȊƛŜƵ ǇǊŀŎǳƧŊ ǿ ƴƻǊƳŀƭƴȅŎƘ 
ȊŀƪƱŀŘŀŎƘ ǇǊŀŎȅΥ Ƨŀƪƻ ƪƛŜǊƻǿŎȅΣ ƪǎƛťƎƻǿƛΣ 

ǎǇǊȊŜŘŀǿŎȅΦ ! Ǉƻ ǇǊŀŎȅ ǿǊŀŎŀƧŊ Řƻ ǎǿƻƛŎƘ 
ŘƻƳƽǿΣ ōȅ ŎƛŜǎȊȅŏ ǎƛť ŎƛǎȊŊΦ L ǿȊōƻƎŀŎŀŏ ǎƛť ƴƛŊΦ 

 

²ȅǎƛƱŜƪ ȊƳƛŜǊȊŀƧŊŎȅ Řƻ ŎƛǎȊȅ 
wȊŀŘƪƻ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛ ǎŀƳŀΣ ŀƭŜ ǘŜȍ ȊǿȅƪƭŜ 

ǇƻŘ ǇǊȊŜōǊŀƴƛŜƳΦ /ȊŀǎŜƳ ǳƪǊȅǿŀ ǎƛť ǇƻŘ ǇƻǎǘŀŎƛŊ 
ŎƘƻǊƻōȅΣ ǳǘǊŀǘȅ ƪƻƎƻǏ ōƭƛǎƪƛŜƎƻΣ ǿȅŘŀƧŜ ǎƛťΣ ȍŜ ƧŜǎǘ 
ƴƛŜŎƘŎƛŀƴŀΦ !ƭŜ ƎŘȅ ŎȊƱƻǿƛŜƪΣ ƪǘƽǊȅ ŎƛŜǊǇƛ ȊŀŎȊƴƛŜ 
jŊ ƻŘƪǊȅǿŀŏΣ ǘƻ Ȋ Řƴƛŀ ƴŀ ŘȊƛŜƵ ǿȊǊŀǎǘŀ ǎȊŀƴǎŀΣ ȍŜ 
ƴƛŜŘƱǳƎƻ Ȋŀǳǿŀȍȅ ƧŜƧ ǿŀǊǘƻǏŏΦ 

bŀǇǊŀǿŘť Ƴƻȍƴŀ ǿ ŎƛǎȊȅ ǇǊȊȅƧƳƻǿŀƴŜƧ  Ȋ 
ǳŦƴƻǏŎƛŊ ƻŘƴŀƭŜȋŏ ƻǘǿŀǊǘŜ ǎŜǊŎŜ .ƻƎŀΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ 
ȊŀǳǿŀȍŀƳȅ ǎǿƽƧ ƻōǊŀȊΦ bƛŜƪƛŜŘȅ ǇƻƳŀƎŀ ǿ ǘȅƳ 
ǎǇƻǿƛŜŘƴƛƪΣ ǇǊȊȅƧŀŎƛŜƭΣ ƭŜƪǘǳǊŀ tƛǎƳŀ |ǿƛťǘŜƎƻ 
ŀƭōƻ ƛƴƴŜƧ ǿŀǊǘƻǏŎƛƻǿŜƧ ƪǎƛŊȍƪƛΦ  

²ȅǎƛƱŜƪ ǘŜƴ ǿŀǊǘƻ ǘŜȍ ǇƻŘŜƧƳƻǿŀŏ 
ƪŀȍŘŜƎƻ ŘƴƛŀΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ŎƛǎȊŀ ǎŀƳŀ ƴƛŜ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛΣ 
ƳƻȍŜ ǿǘŜŘȅ ǘǊǳŘ ƧŜǎǘ ǿƛťƪǎȊȅΣ ōƻ ǿȅŘŀƧŜ ǎƛť ς 
ȊǿƱŀǎȊŎȊŀ ƴŀ ǇƻŎȊŊǘƪǳ ς ȊŀǇǊȊŜŎȊŀƴƛŜƳ ǇƻǊȊŊŘƪǳ 
ǏǿƛŀǘΣ ƪǘƽǊȅ ƴŀǎ ƻǘŀŎȊŀΦ bŀǊȊťŘȊƛŀ ƳŀƳȅ ǘŜ ǎŀme 
ς ǎǇƻǿƛŜŘȋΣ Ǉƛťƪƴƻ ǇǊȊȅǊƻŘȅΣ ǿƻƭƻƴǘŀǊƛŀǘ ǳ ōƻƪǳ 
chorego, adoracja. 

²ŀǊǘƻ ǳŎȊȅŏ ǎƛť ŎƛǎȊȅ ǿ ŀŘǿŜƴŎƛŜΣ ŀ 
ȊǿƱŀǎȊŎȊŀ ǿ ƻǎǘŀǘƴƛŎƘ ƧŜƎƻ ŘƴƛŀŎƘΦ /ƛǎȊȅ ǘŀƪƛŜƧΣ 
ƧŀƪŊ ȊŀŎƘƻǿǳƧŜ ƪƻōƛŜǘŀ ǿ ōƱƻƎƻǎƱŀǿƛƻƴȅƳ ǎǘŀƴƛŜ 
ƴŀǎƱǳŎƘǳƧŊŎ ŎƛŎƘŜƎƻ ƎƱƻǎǳ ōƛŎƛŀ ǎŜǊŎŀ ƧŜǎȊŎȊŜ 
nienarodzonego dziecka. 

tǊȊȅŘŀƧŜ ǎƛť ǘŀ ǳƳƛŜƧťǘƴƻǏŏ ǿ ƪŀȍŘȅƳ 
ŘƻƳǳΦ !ōȅ ǳƳƛŜŏ ƴƛŜ ǿƱŊŎȊŀŏ ǘŜƭŜǿƛȊƻǊŀΣ ōȅ Ǉƻ 
ǿǎǇƽƭƴȅƳ ǇƻǏǇƛŜǿŀƴƛǳ ƪƻƭťŘΣ Ǉƻ ǊƻȊŘŀƴƛǳ 
ǇǊŜȊŜƴǘƽǿ ǳǎƛŊǏŏ ŎƛŎƘƻ ǇǊȊŜŘ ŎƘƻƛƴƪŊΣ ǇƻŘ ƪǘƽǊŊ 
ǇƻǎǘŀǿƛƭƛǏƳȅ ƳŀƭŜƵƪƛ ȍƱƽōŜƪΦ !ōȅ Ǉƻ aǎȊȅ |ǿƛťǘŜƧ 
ǏǿƛŊǘŜŎȊƴŜƧ Ȋƻǎǘŀŏ ǇǊȊŜȊ ŎƘǿƛƭť ǿ ǏǿƛŊǘȅƴƛ ƛ 
ƴŀǇŜƱƴƛŏ ǎƛť ŎƛǎȊŊΦ !ōȅ ƻǎǘŀǘŜŎȊƴƛŜ ǘť ŎƛǎȊť 
ǇƻƪƻŎƘŀŏΦ  

 

 
 
 

 
 

YǎΦ ½ōƛƎƴƛŜǿ YŀǇƱŀƵǎƪƛ 

/ƛǎȊŀ ŘŀƧŜ ƴŀƳ ƴƻǿŜ ǎǇƻƧǊȊŜƴƛŜ ƴŀ ǿǎȊȅǎǘƪƻΦ tƻǘǊȊŜōǳƧŜƳȅ ŎƛǎȊȅΣ ŀōȅǏƳȅ ǇƻǘǊŀŦƛƭƛ 
ŘƻŎƛŜǊŀŏ Řƻ ŘǳǎȊΦ tƻŘǎǘŀǿƻǿŊ ǎǇǊŀǿŊ ƧŜǎǘ ƴƛŜ ǘƻΣ Ŏƻ Ƴȅ ƳƽǿƛƳȅΣ ƭŜŎȊ ǘƻΣ Ŏƻ Ƴƽǿƛ 
.ƽƎ Řƻ ƴŀǎ ƛ ǇǊȊŜȊ ƴŀǎΦ 

Matka Teresa όȊ ƪǎƛŊȍƪƛ aƻŘƭƛǘǿŀ ȋǊƽŘƱƻ ǿǎǇƽƱŎȊǳƧŊŎŜƧ ƳƛƱƻǏŎƛ) 

 

http://lubimyczytac.pl/autor/32562/matka-teresa
http://lubimyczytac.pl/ksiazka/114640/modlitwa-zrodlo-wspolczujacej-milosci
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BƻȍŜ Narodzenie A.D. 2016 
 

ÀȅŎȊŜƴƛŀ ƴŀ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜ 
 

5ƭŀŎȊŜƎƻ ƧŜǎǘ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΚ .ȅƱƻ Ƨǳȍ ǘȅƭŜ |ǿƛŊǘ .ƻȍŜƎƻ 
bŀǊƻŘȊŜƴƛŀ ǿ ȍȅŎƛǳ ƪŀȍŘŜƎƻ Ȋ ƴŀǎΦ WŜŘƴŜ ƭŜǇƛŜƧΣ ƛƴƴŜ ƎƻǊȊŜƧ 
ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƴŜ ƛ ǇǊȊŜȍȅǘŜΦ .ȅƱȅ ǘŜ ƴŀǇǊŀǿŘť ǇƛťƪƴŜΣ ǿȊƴƛƻǎƱŜΣ 
ǳŘǳŎƘƻǿƛƻƴŜΣ ŀƭŜ ƳƻȍŜ ōȅƱȅ ǘŜȍ ǘŜ ǎƳǳǘƴŜΣ ǇǊȊŜȍȅǿŀƴŜ Ȋ ŎƛťȍƪƛƳ 
ǎŜǊŎŜƳΣ ƪƛŜŘȅ ǏǿƛŀǘƱƻ ōŜǘƭŜƧŜƳǎƪƛŜƧ ƎǿƛŀȊŘȅ ƴƛŜ ƳƻƎƱƻ ǇǊȊŜōƛŏ ǎƛť 

ǇǊȊŜȊ ŎƛŜƳƴƻǏŎƛΦ aƻȍŜ ǿ ǎŜǊŎǳ ŎȊȅƘŀŏ Ǉƻƪǳǎŀ Ǌǳǘȅƴȅ ŀƭōƻ ȊǿŊǘǇƛŜƴƛŀΣ Ǉƻ Ŏƻ ǘƻ ƪƻƭŜƧƴŜ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΚ aƻȍŜ 
ŎƛŜƵ ȊƴǳȍŜƴƛŀΣ ƻōŀǿŀ ȊƳťŎȊŜƴƛŀΣ ōƻ ƴŀ Ŏƻ ŘȊƛŜƵ ƴƛŜ ƴŀŘŊȍŀƳȅ Ȋŀ ƪƻƱƻǿǊƻǘŜƳ ǎǇǊŀǿΣ ŀ ǘǳ ƧŜǎȊŎȊŜ |ǿƛťǘŀΗ 

tǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ Ǉƻ ǘƻ ƧŜǎǘ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΣ ŀōȅǏƳȅ Ȋƴƽǿ ƴŀ ƴƻǿƻ ǳƧǊȊŜƭƛΣ ȍŜ .ƽƎ ƴƛŜ ȊƳťŎȊȅƱ ǎƛť ƴŀƳƛΣ 
ƴƛŜ ȊǿŊǘǇƛƱΣ ƴƛŜ ȊƻǎǘŀǿƛƱΣ ŀƭŜ ƧŜǎǘ ƴŀŘŀƭ ȊŀǿǎȊŜ ƛ ǿǎȊťŘȊƛŜ Ȋ ƴŀƳƛΦ ÀŜ Řƭŀ bƛŜƎƻ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ŎƛŊƎƭŜ ǘŀƪ ǎŀƳƻ ǿŀȍƴƛ ƛ 
ƪƻŎƘŀƴƛ ƳƛƱƻǏŎƛŊ ōŜȊƎǊŀƴƛŎȊƴŊΗ ÀŜ ǇǊȊȅŎƘƻŘȊƛ Řƻ ƪŀȍŘŜƎƻ Ȋ ƴŀǎ ǘŀƪΣ Ƨŀƪōȅ ǘƻ ǿȅƱŊŎȊƴƛŜ Řƭŀ ƴŀǎ ǎƛť ƴŀǊƻŘȊƛƱΦ 

! ƳƻȍŜ ǘŀƪȍŜ Ǉƻ ǘƻ ƧŜǎǘ Ȋƴƻǿǳ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜΣ ŀōȅǏƳȅΣ ƭŜǇƛŜƧ ƴƛȍ Řƻ ǘŜƧ ǇƻǊȅΣ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀƭƛ ƪƻƭŜƧƴŊ 
ǎȊŀƴǎť ƴŀ ǇǊȊȅƧťŎƛŜ ǘŜƧ ǊƻŘȊŊŎŜƧ ǎƛť aŀƭŜƵƪƛŜƧ aƛƱƻǏŎƛΣ ǿ ƧŜŘȅƴȅ ƎƻŘƴȅ WŜƧ ǎǇƻǎƽō ς ǇƻŘŘŀƧŊŎ ǎƛť ōŜȊ ǊŜǎȊǘȅ WŜƧ 
ŘȊƛŀƱŀƴƛǳΣ ǇƻȊǿŀƭŀƧŊŎ WŜƧ ǊƻȊǇŀƭƛŏ ǿ ƴŀǎ ƻƎƛŜƵ ǿƛŜƭƪƛŜƧ ƳƛƱƻǏŎƛΣ ŀōȅ ƴƛŜǏŏ Ǝƻ Řƻ ŘǊǳƎƛŜƎƻ ŎȊƱƻǿƛŜƪŀΦ .ƻ 
ǇƻǿǘŀǊȊŀƧŊŎŜ ǎƛť .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜ ǇǊȊȅǇƻƳƛƴŀ ƴŀƳΣ ȍŜ ǘȅƭƪƻ aƛƱƻǏŏ ǎƛť ƭƛŎȊȅ ƛ ǘȅƭƪƻ aƛƱƻǏŏ ȊǿȅŎƛťȍŀΦ  

.ƱƻƎƻǎƱŀǿƛƻƴȅŎƘΣ ǊŀŘƻǎƴȅŎƘ |ǿƛŊǘ .ƻȍŜƎƻ bŀǊƻŘȊŜƴƛŀ ȍȅŎȊȅ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ȊŀǊȊŊŘ {ǘƻǿŀǊȊȅǎȊŜƴƛŀ 
Apostolskiego Rodzina Rodzin. 

² ƛƳƛŜƴƛǳ ȊŀǊȊŊŘǳ  Krzysztof Broniatowski 

Anonimowe Ŝwiadectwo z przeŨycia pewnego BoŨego Narodzenia: 

ΧǿƛƻŘƱŜƳ ǎȊŎȊťǏƭƛǿŜΣ ǎǇŜƱƴƛƻƴŜ ȍȅŎƛŜΦ L ōŀǊŘȊƻ ǇǊŀŎƻǿƛǘŜΦ {ǘŀǿƛŀƱŜƳ ǎƻōƛŜ ŎƻǊŀȊ ŀƳōƛǘƴƛŜƧǎȊŜ ŎŜƭŜΣ ƪǘƽǊŜ ǎŀƳ 
ǎƻōƛŜ ǎǘŀǿƛŀƱŜƳΦ .ƻ ǇǊȊŜŎƛŜȍ αƪǘƻ ǎƛť ƴƛŜ ǊƻȊǿƛƧŀΣ ǘŜƴ ǎƛť ŎƻŦŀέΦ tŀǊƱŜƳ ǿƛťŎ Řƻ ǇǊȊƻŘǳΣ ōƻ ǘȅƭƪƻ ǿ ǘȅƳ ƪƛŜǊǳƴƪǳ 
ǿŀǊǘƻ ōȅƱƻ ǎƛť ǳŘŀŏΦ tǊȊȅƴŀƧƳƴƛŜƧ ǘŀƪ ǿƽǿŎȊŀǎ ǿƛŜǊȊȅƱŜƳΦ WŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ŎƻǊŀȊ ǿȅǊŀȋƴƛŜƧ ǇƻƧŀǿƛŀƱƻ ǎƛť ǇȅǘŀƴƛŜΥ 
αtƻ ŎƻΚέΦ tƻ Ŏƻ ǘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ƳŀǊȊŜƴƛŀ ƛ ŎŜƭŜΣ ǎƪƻǊƻ ǎŀǘȅǎŦŀƪŎƧŀ ƛ ǎǇŜƱƴƛŜƴƛŜ ǎŊ ǘȅƭƪƻ ŎƘǿƛƭƻǿŜΚ tƻƧŀǿƛƱƻ ǎƛť ǘŜȍ 
ȊƳťŎȊŜƴƛŜ ƴƛŜǳǎǘŀƴƴŊ ƎƻƴƛǘǿŊΦ ½ƻǊƛŜƴǘƻǿŀƱŜƳ ǎƛťΣ ȍŜ ƧŜǎǘŜƳ ōŀǊŘȊƻ ȊƳťŎȊƻƴȅΦ  

²ǘŜŘȅ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŜƳ ȊǊƻōƛŏ ǎƻōƛŜ ǇǊȊŜǊǿť ǿ ƪŀǊƛŜǊȊŜΦ ½ƻǊƎŀƴƛȊƻǿŀƱŜƳ ǎƻōƛŜ ƪƛƭƪǳƳƛŜǎƛťŎȊƴȅ ǳǊƭƻǇΦ tƻǘŜƳ 
ƳƛŀƱŜƳ ȊŀƳƛŀǊ ǿǊƽŎƛŏ Řƻ ǘŜƎƻ ǎŀƳŜƎƻ ǏǿƛŀǘŀΦ  

{ǘƻǇƴƛƻǿƻ ŘƻŎƛŜǊŀƱƻ Řƻ ƳƴƛŜΣ ȍŜ ƴƛŜ ǇƻǘǊȊŜōǳƧŜ ǘȅƭƪƻ ǇǊȊŜǊǿȅΣ ŀƭŜ ȊŀǎŀŘƴƛŎȊŜƧ ȊƳƛŀƴȅΦ ½Ƴƛŀƴȅ ǿ ǘȅƳΣ Ƨŀƪ ǇŀǘǊȊť 
ƴŀ ǏǿƛŀǘΣ ǿ ǘȅƳΣ Ŏƻ ǳȊƴŀƧŜ Ȋŀ ǿŀȍƴŜΣ ǿ ǘȅƳΣ ŎȊȅƳ ǎƛť ƪƛŜǊǳƧŜΦ tƻƧŀǿƛƱƻ ǎƛť ǎȊŎȊŜǊŜ ƛ ƳƻŎƴŜ ǇǊŀƎƴƛŜƴƛŜ ǇƻȊƴŀƴƛŀ 
ƛƴƴŜƎƻ ǎǇƻǎƻōǳ ȍȅŎƛŀ ƴƛȍ ǘŜƴΣ ƪǘƽǊȅ ȊƴŀƱŜƳΦ ! ƧŜȍŜƭƛ ƻƪŀȊŀƱƻōȅ ǎƛťΣ ȍŜ ǘǳ ƴŀ ȊƛŜƳƛ ƴƛŜ Ƴŀ ƛƴƴŜƎƻ ǎǇƻǎƻōǳ όŀ ōȅƱƻ ǘƻ 
dla mnie bardzo prŀǿŘƻǇƻŘƻōƴŜΣ ōƻ ƴƛƪƻƎƻ ȍȅƧŊŎŜƎƻ αƛƴŀŎȊŜƧέ Řƻ ǘŀƳǘŜƧ ǇƻǊȅ ƴƛŜ ǎǇƻǘƪŀƱŜƳύ ōȅƱŜƳ Ǝƻǘƻǿȅ 
ƻŘŜƧǏŏΦ 

tŜǿƴŜƎƻ Ǌƻƪǳ ǿ .ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜ ƴŀ ǘť ƳƻŘƭƛǘǿť ǇǊȊȅǎȊƱŀ ƻŘǇƻǿƛŜŘȋΦ tƻǇǊȊŜȊ ƪǎƛŊȍƪƛΣ ƭǳŘȊƛΣ ƴŀǳŎȊȅŎƛŜƭƛ ƛ ǿ 
ƪƻƵŎǳ ǇǊȊŜǿƻŘƴƛƪƽǿ ŘǳŎƘƻǿȅŎƘΦ YǊƻƪ Ǉƻ ƪǊƻƪǳ ōȅƱŜƳ ǇǊƻǿŀŘȊƻƴȅΣ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŀƱŜƳ ǎǇƻƪƻƧǳ ƛ ŎƛǎȊȅΣ ƪǘƽǊŜƧ 
ǿŎȊŜǏƴƛŜƧ ƴƛŜ ȊƴŀƱŜƳΦ L ǿƛŜŘȊƛŀƱŜƳΣ ȍŜ ǘƻ ƧŜǎǘ ǿƱŀǏƴƛŜ ǘƻ ŎȊŜƎƻ ǎȊǳƪŀƳΦ /ȊŜƎƻ ǿƱŀǏŎƛǿƛŜ ǎȊǳƪŀƱŜƳ ŎŀƱŜ ȍȅŎƛŜΦ 

tǊȊŜȊ ǿƛŜƭŜ ƴƻŎȅ ǘƻŎȊȅƱŜƳ ǿŜǿƴťǘǊȊƴŜ ǿŀƭƪƛ ƻ ǘƻ ŎȊŜƎƻ ƴŀǇǊŀǿŘť ŎƘŎťΦ /Ȋȅ ǘŜƎƻ ǎǇƻƪƻƧǳΣ ǿƻƭƴƻǏŎƛ ƛ ǊŀŘƻǏŎi, 
ƪǘƽǊŀ ǇǊȊŜƪǊŀŎȊŀƱŀ ǘƻ ǿǎȊȅǎǘƪƻ Ŏƻ Řƻ ǘŀƳǘŜƧ ǇƻǊȅ ȊƴŀƱŜƳΣ ŀƭŜ ƪǘƽǊŀ ǿȅƳŀƎŀƱŀ ŎŀƱƪƻǿƛǘŜƎƻ ǇƻŘŘŀƴƛŀ ƛ 
ǇƻǊȊǳŎŜƴƛŀ ǎƛŜōƛŜΣ ŎȊȅ ƳƻȍŜ ȊƴŀƴŜƎƻ Ǐǿƛŀǘŀ ȊŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳƛ ǿȊƭƻǘŀƳƛ ƛ ǳǇŀŘƪŀƳƛΣ ŀƭŜ ǘŜȍ Ȋ ǇƻŎȊǳŎƛŜƳ 
ƻƎǊŀƴƛŎȊƻƴŜƧΣ ƭŜŎȊ ƧŜŘƴŀƪ ƧŀƪƛŜƧǏΣ ƪƻƴǘǊƻƭƛΦ tŀƳƛťǘŀƳ ǘŀƳǘŜƴ ǎǘǊŀŎƘ ǇǊȊŜŘ ƴƛŜȊƴŀƴȅƳΦ ώΧϐ !ȍ ǿ ƪƻƵŎǳ ǇƻŘƧŊƱŜƳ 
ŘŜŎȅȊƧť - ǿƛŜŘȊƛŀƱŜƳΣ ȍŜ ŎƘŎť ǘȅƭƪƻ ƧŜŘƴŜƎƻ ƛ ƴƛŎ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ǿ ǎǘŀƴƛŜ ȊƳƛŜƴƛŏ ƳƻƧŜƎƻ ǇǊŀƎƴƛŜƴƛŀΦ bƛŎ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ǿ ǎǘŀƴƛŜ 
ƳƴƛŜ ǇƻǿǎǘǊȊȅƳŀŏΦ 

bƛŜŘƱǳƎƻ ǇƻǘŜƳ ƳƻƧŜ ǇǊŀƎƴƛŜƴƛŜ ȊƻǎǘŀƱƻ ǳƎŀǎȊƻƴŜΦ /ȊǳƱŜƳ Ƨŀƪ ǿ ƧŜŘƴŜƧ ŎƘǿƛƭƛ ŎŀƱŜ ƳƻƧŜ ǎǘŀǊŜ ȍȅŎƛŜ ƻŘŎƘƻŘȊƛΣ ŀ 
Ƨŀ ǎǘŀƧť ǎƛť ƭŜƪƪƛ Ƨŀƪ ƴƻǿƻ ƴŀǊƻŘȊƻƴŜ ŘȊƛŜŎƪƻΦ tǊȊȅǎȊŜŘƱ ǎǇƻƪƽƧ ƛ ǇƻȊƴŀƴƛŜΦ ²ǎȊȅǎǘƪƛŜ Ǉȅǘŀƴƛŀ ƛ ǿŊǘǇƭƛǿƻǏŎƛ 
ǇǊȊŜƳƛƴťƱȅΦ ½ƻōŀŎȊȅƱŜƳ Ǐǿƛŀǘ ǘŀƪΣ ƧŀƪōȅƳ Ǝƻ ǿƛŘȊƛŀƱ Ǉƻ ǊŀȊ ǇƛŜǊǿǎȊȅΦ 

 



Biuletyn Rodziny Rodzin nr1 (163) Boże Narodzenie 2016, Styczeń 2017 www.rodzinarodzin,pl   6 
 

List Apostolski papieŨa Franciszka ĂMisericordia et Miseraò 
   (om·wienie) 

 
tƻƳƛƳƻΣ ȍŜ ȊŀƪƻƵŎȊȅƱ ǎƛť bŀŘȊǿȅŎȊŀƧƴȅ 

WǳōƛƭŜǳǎȊƻǿȅ wƻƪ aƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΣ ǘƻ ŘǊȊǿƛ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ 
ƴŀǎȊŜƎƻ ǎŜǊŎŀ ǎŊ ȊŀǿǎȊŜ ǎȊŜǊƻƪƻ ƻǘǿŀǊǘŜ ς stwierdza 
ǇŀǇƛŜȍ CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ǿ [ƛǏŎƛŜ !ǇƻǎǘƻƭǎƪƛƳ αaƛǎŜǊƛŎƻǊŘƛŀ 
Ŝǘ aƛǎŜǊŀέ ǇƻŘǇƛǎŀƴȅƳ 20 listopada 2016 roku, w 
¦ǊƻŎȊȅǎǘƻǏŏ /ƘǊȅǎǘǳǎŀ YǊƽƭŀ ²ǎȊŜŎƘǏǿƛŀǘŀΣ ǿ 
czwartym roku swego pontyfikatu. 

tŀǇƛŜȍ  ǊƻȊǇƻŎȊŊƱ ǘŜƴ [ƛǎǘ ǿȅȊƴŀƴƛŜƳΥ 
αaƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜ i ƴƛŜǎȊŎȊťǏƭƛǿŀ ǘƻ Řǿŀ ǎƱƻǿŀΣ ƪǘƽǊȅŎƘ 
ǳȍȅǿŀ ǏǿΦ !ǳƎǳǎǘȅƴΣ ŀōȅ ƻǇƛǎŀŏ ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ WŜȊǳǎŀ Ȋ 
ŎǳŘȊƻƱƻȍƴƛŎŊ (por. J 8,1-ммύΦ bƛŜ ƳƽƎƱ ȊƴŀƭŜȋŏ 
ǇƛťƪƴƛŜƧǎȊȅŎƘ ƛ ōŀǊŘȊƛŜƧ ȊƎƻŘƴȅŎƘ ȊŜ ǎƻōŊ ǎƱƽǿΣ ōȅ 
ǳȊƳȅǎƱƻǿƛŏ ǘŀƧŜƳƴƛŎť ƳƛƱƻǏŎƛ .ƻƎŀΣ ǿȅŎƘƻŘȊŊŎŜƎƻ ƴŀ 
ǎǇƻǘƪŀƴƛŜ ƎǊȊŜǎȊƴƛƪŀΥ α5ǿƻƧŜ ǇƻȊƻǎǘŀƱƻΥ ƴƛŜǎȊŎȊťǏƭƛǿŀ 
i ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜέ όIn Joh ооΣрύΦ LƭŜȍ ǿ ǘȅƳ ƻǇƛǎƛŜ .ƻȍŜƎƻ 
ǿǎǇƽƱŎȊǳŎƛŀ ƛ ǎǇǊŀǿƛŜŘƭƛǿƻǏŎƛΗ tƱȅƴŊŎŀ Ȋ ƴƛŜƎƻ ƴŀǳƪŀ 
ǊȊǳŎŀ ǏǿƛŀǘƱƻ ƴŀ ȊŀƪƻƵŎȊŜƴƛŜ bŀŘȊǿȅŎȊŀƧƴŜƎƻ 
WǳōƛƭŜǳǎȊǳ aƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΣ ǿǎƪŀȊǳƧŊŎ ƧŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ŘǊƻƎťΣ 
ƪǘƽǊŊ ƳŀƳȅ ǇƻŘŊȍŀŏ ǿ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŎƛέΦ 

hƧŎƛŜŎ |ǿƛťǘȅ ȊŀȊƴŀŎȊȅƱΣ ȍŜ ǘŀ ƪŀǊǘŀ 9ǿŀƴƎŜƭƛƛ 
ƳƻȍŜ ōȅŏ ƛƪƻƴŊ ǘŜƎƻ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜƎƻΣ Ŏƻ YƻǏŎƛƽƱ ǇǊȊŜȍȅƱ ǿ 
wƻƪǳ |ǿƛťǘȅƳΣ ŎŜƭŜōǊǳƧŊŎ ƛ ǇǊȊŜȍȅǿŀƧŊŎ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜΦ 
αaƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜ ōƻǿƛŜƳ ƴƛŜ ƳƻȍŜ ōȅŏ ƧŀƪŊǏ ŘȅƎǊŜǎƧŊ ǿ 
ȍȅŎƛǳ YƻǏŎƛƻƱŀΣ ŀƭŜ ǎǘŀƴƻǿƛ ǎŀƳƻ ƧŜƎƻ ȍȅŎƛŜ όΧύΦ 
²ǎȊȅǎǘƪƻ ƻōƧŀǿƛŀ ǎƛť ǿ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛǳΤ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ǎƛť 
ǊƻȊǎǘǊȊȅƎŀ ǿ ƳƛƱƻǎƛŜǊƴŜƧ ƳƛƱƻǏŎƛ hƧŎŀέ όƴǊ мύΦ 
aƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜ ƧŜǎǘ ǘȅƳ ƪƻƴƪǊŜǘƴȅƳ ŘȊƛŀƱŀƴƛŜƳ ƳƛƱƻǏŎƛΣ 
ƪǘƽǊŜ ǇǊȊŜōŀŎȊŀƧŊŎΣ ǇǊȊŜƪǎȊǘŀƱŎŀ ƛ ȊƳƛŜƴƛŀ ȍȅŎƛŜΦ ² ǘŜƴ 
ǎǇƻǎƽō ƻōƧŀǿƛŀ ǎƛť WŜƎƻ ōƻǎƪŀ ǘŀƧŜƳƴƛŎŀΦ .ƽƎ ƧŜǎǘ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊƴȅ όǇƻǊΦ Wj опΣсύΣ WŜƎƻ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜ ǘǊǿŀ ƴŀ 
wieki (por. Ps 136), z pokolenia na pokolenie obejmuje 
ƪŀȍŘŊ ƻǎƻōťΣ ƪǘƽǊŀ aǳ ǳŦŀ ƛ ǇǊȊŜƪǎȊǘŀƱŎŀ ƧŊΣ ƻōŘŀǊȊŀƧŊŎ 
ǎǿƻƛƳ ǿƱŀǎƴȅƳ ȍȅŎƛŜƳ όǇƻǊΦ ƴǊ нύΦ 

²ƛŜǊƴƛ Ȋƻǎǘŀƭƛ ȊŀŎƘťŎŜƴƛ Řƻ αǇƻǎǘťǇƻǿŀƴƛŀ 
ŘǊƻƎŊ ƳƛƱƻǏŎƛέΣ ȊŀǏ ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ǿƛŘƻŎȊƴȅƳ ȊƴŀƪƛŜƳ 
ƳƛƱƻǏŎƛ hƧŎŀ ƧŜǎǘ ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŜ ǇǊȊŜƪǎȊǘŀƱŎŀƧŊŎŜ ȍȅŎƛŜΦ 
CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ǿǎƪŀȊŀƱΣ ȍŜ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜ ǊƻŘȊƛ ǊŀŘƻǏŏ 
i ȊŀŎƘťŎƛƱΣ ōȅ ōȅƱŀ ƻƴŀ ƎƱťōƻƪƻ ȊŀƪƻǊȊŜƴƛƻƴŀ ǿ ƴŀǎȊȅŎƘ 
ǎŜǊŎŀŎƘΦ ¢ȅƳ ōŀǊŘȊƛŜƧΣ ȍŜ αtƻǘǊȊŜōƴƛ ǎŊ ǏǿƛŀŘƪƻǿƛŜ 
ƴŀŘȊƛŜƛ ƛ ǇǊŀǿŘȊƛǿŜƧ ǊŀŘƻǏŎƛΣ ŀōȅ ƻŘǇťŘȊƛŏ ƛƭǳȊƧŜΣ ƪǘƽǊŜ 
ƻōƛŜŎǳƧŊ ƱŀǘǿŜ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ ȊŜ ǎȊǘǳŎȊƴȅƳƛ ǊŀƧŀƳƛέΦ  W 
ƪǳƭǘǳǊȊŜ ŎȊťǎǘƻ ȊŘƻƳƛƴƻǿŀƴŜƧ ǇǊȊŜȊ ǘŜŎƘƴƛƪť ƧŜǎǘ 
Ƨŀƪōȅ ŎƻǊŀȊ ǿƛťŎŜƧ ǊƽȍƴȅŎƘ ŦƻǊƳ ǎƳǳǘƪǳ ƛ ǎŀƳƻǘƴƻǏŎƛΣ 
ǿ ƪǘƽǊŜ ǇƻǇŀŘŀƧŊ ƭǳŘȊƛŜΣ ǘŀƪȍŜ ǿƛŜƭǳ ƳƱƻŘȅŎƘΦ 
tǊȊȅǎȊƱƻǏŏ ǊȊŜŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ȊŘŀƧŜ ǎƛť ōȅŏ ȊŀƪƱŀŘƴƛƪƛŜƳ 
ƴƛŜǇŜǿƴƻǏŎƛΣ ƪǘƽǊŀ ƴƛŜ ǇƻȊǿŀƭŀ ƴŀ ƻǎƛŊƎƴƛťcie 
ǎǘŀōƛƭƛȊŀŎƧƛΦ ² ǘŜƴ ǎǇƻǎƽō ŎȊťǎǘƻ ǊƻŘȊŊ ǎƛť ǳŎȊǳŎƛŀ 
ƳŜƭŀƴŎƘƻƭƛƛΣ ǎƳǳǘƪǳ ƛ ƴǳŘȅΣ ƪǘƽǊŜ ƳƻƎŊ Ǉƻǿƻƭƛ 
ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛŏ Řƻ ǊƻȊǇŀŎȊȅΦ tƻǘǊȊŜōƴƛ ǎŊ ǏǿƛŀŘƪƻǿƛŜ 
ƴŀŘȊƛŜƛ ƛ ǇǊŀǿŘȊƛǿŜƧ ǊŀŘƻǏŎƛΣ ŀōȅ ƻŘǇťŘȊƛŏ ƛƭǳȊƧŜΣ ƪǘƽǊŜ 
ƻōƛŜŎǳƧŊ ƱŀǘǿŜ ǎȊŎȊťǏŎƛŜ ȊŜ ǎȊǘǳŎȊƴȅƳƛ ǊŀƧŀƳƛΦ DƱťōƻƪŀ 

Ǉǳǎǘƪŀ ǿƛŜƭǳ ƻǎƽō ƳƻȍŜ ōȅŏ ǿȅǇŜƱƴƛƻƴŀ ǇǊȊŜȊ 
ƴŀŘȊƛŜƧťΣ ƧŀƪŊ ƴƻǎƛƳȅ ǿ ǎŜǊŎŀŎƘΣ Ȋ ǿȅǇƱȅǿŀƧŊŎŊ Ȋ ƴƛŜƧ 
ǊŀŘƻǏŎƛŊΦ LǎǘƴƛŜƧŜ ǿƛŜƭƪŀ ǇƻǘǊȊŜōŀ ǇƻȊƴŀƴƛŀ ǊŀŘƻǏŎƛΣ 
ƪǘƽǊŀ ƻōƧŀǿƛŀ ǎƛť ǿ ǎŜǊŎǳ ŘƻǘƪƴƛťǘȅƳ ǇǊȊŜȊ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜΦ  (n. 3).  

² ǘȅƳ wƻƪǳ |ǿƛťǘȅƳ YƻǏŎƛƽƱ ǇƻǘǊŀŦƛƱ ǎƱǳŎƘŀŏ ƛ 
ōŀǊŘȊƻ ƛƴǘŜƴǎȅǿƴƛŜ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊȅƱ ƻōŜŎƴƻǏŎƛ ƛ ōƭƛǎƪƻǏŎƛ 
hƧŎŀΣ ƪǘƽǊȅ Ȋŀ ǎǇǊŀǿŊ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻ ōŀǊŘȊƛŜƧ 
ǿȅǊŀȋƴƛŜ ǳƪŀȊŀƱ Ƴǳ ŘŀǊ ƛ ƴŀƪŀȊ WŜȊǳǎŀ /ƘǊȅǎǘǳǎŀ 
ŘƻǘȅŎȊŊŎȅ ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŀΦ bŀǇǊŀǿŘť ōȅƱƻ ǘƻ ƴƻǿŜ 
ƴŀǿƛŜŘȊŜƴƛŜ tŀƴŀ ǇƻǏǊƽŘ ƴŀǎΦ 5ƻǎǘǊȊŜƎƭƛǏƳȅ WŜƎƻ 
ȍȅŎƛƻŘŀƧƴŜ ǘŎƘƴƛŜƴƛŜ ǿƭŜǿŀƧŊŎŜ ǎƛť Řƻ YƻǏŎƛƻƱŀ ƛΣ Ǉƻ 
ǊŀȊ ƪƻƭŜƧƴȅΣ WŜƎƻ ǎƱƻǿŀ ǿǎƪŀȊŀƱȅ ƳƛǎƧťΥ α²ŜȋƳƛƧŎƛŜ 
5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻΗ YǘƽǊȅƳ ƻŘǇǳǏŎƛŎƛŜ ƎǊȊŜŎƘȅΣ ǎŊ ƛƳ 
ƻŘǇǳǎȊŎȊƻƴŜΣ ŀ ƪǘƽǊȅƳ ȊŀǘǊȊȅƳŀŎƛŜΣ ǎŊ ƛƳ ȊŀǘǊȊȅƳŀƴŜέ 
(J 20,22-23; n. 4). 

tƻ ȊŀƪƻƵŎȊŜƴƛǳ ǘŜƎƻ ƧǳōƛƭŜǳǎȊǳΣ ƴŀŘǎȊŜŘƱ ŎȊŀǎ 
ǎǇƻƧǊȊŜƴƛŀ ǿ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŏ ƛ ȊǊƻȊǳƳƛŜƴƛŀΣ ǿ Ƨŀƪƛ ǎǇƻǎƽō ƛǏŏ 
ŘŀƭŜƧ ǿƛŜǊƴƛŜΣ Ȋ ǊŀŘƻǏŎƛŊ ƛ ŜƴǘǳȊƧŀȊƳŜƳΣ ŀōȅ 
ŘƻǏǿƛŀŘŎȊȅŏ ōƻƎŀŎǘǿŀ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ .ƻȍŜƎƻΦ bŀǎȊŜ 
ǿǎǇƽƭƴƻǘȅ ōťŘŊ ƴŀŘŀƭ ƳƻƎƱȅ ōȅŏ ȍȅǿŜ ƛ ŘȅƴŀƳƛŎȊƴŜ ǿ 
dziele nowej ewangelizacji, na tyle, na ƛƭŜ αƴŀǿǊƽŎŜƴƛŜ 
ŘǳǎȊǇŀǎǘŜǊǎƪƛŜέΣ Řƻ ƪǘƽǊŜƎƻ ǇǊȊŜȍȅǿŀƴƛŀ ƧŜǎǘŜǏƳȅ 
ǿŜȊǿŀƴƛΣ ōťŘȊƛŜ ŎƻŘȊƛŜƴƴƛŜ ƪǎȊǘŀƱǘƻǿŀƴŜ ǇǊȊŜȊ 
ƻŘƴŀǿƛŀƧŊŎŊ ƳƻŎ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΦ bƛŜ ƻƎǊŀƴƛŎȊŀƧƳȅ ƧŜƧ 
ŘȊƛŀƱŀƴƛŀΦ bƛŜ ȊŀǎƳǳŎŀƧƳȅ 5ǳŎƘŀΣ ƪǘƽǊȅ ȊŀǿǎȊŜ 
ǿǎƪŀȊǳƧŜ ƴƻǿŜ ŘǊƻƎƛ Řƻ ǇǊȊŜƧǏŎƛŀΣ ŀōȅ ȊŀƴƛŜǏŏ 
wǎȊȅǎǘƪƛƳ ȊōŀǿŎȊŊ 9ǿŀƴƎŜƭƛťΦ 

aƽǿƛŊŎ ƻ ǿȅȊǿŀƴƛŀŎƘ ǎǘƻƧŊŎȅŎƘ ǇǊȊŜŘ 
YƻǏŎƛƻƱŜƳ ǿ ǏǿƛŜǘƭŜ ǇǊȊŜȍȅǘŜƎƻ WǳōƛƭŜǳǎȊǳΣ hƧŎƛŜŎ 
|ǿƛťǘȅ ǿǎƪŀȊŀƱ ǿ ǇƛŜǊǿǎȊȅƳ ǊȊťŘȊƛŜ ƴŀ ŎŜƭŜōǊƻǿŀƴƛŜ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΦ tƻŘƪǊŜǏƭƛƱΣ ƛȍ Ƴŀ ƻƴƻ ǎǿƽƧ ǎȊŎȊȅǘ ǿ 
9ǳŎƘŀǊȅǎǘƛƛΣ ŎƘƻŏ ŘƻƪƻƴǳƧŜ ǎƛť ǘŀƪȍŜ ǿ ŎŀƱȅƳ ȍȅŎƛǳ 
sakramentalnym, a ȊǿƱŀǎȊŎȊŀ ǿ ǎŀƪǊŀƳŜƴŎƛŜ 
ǇƻƧŜŘƴŀƴƛŀ ƛ ƴŀƳŀǎȊŎȊŜƴƛŀ ŎƘƻǊȅŎƘΦ αLƭŜȍ ōƻƎŀŎǘǿŀ 
jest obecne w ƳƻŘƭƛǘǿƛŜ YƻǏŎƛƻƱŀΣ ƪƛŜŘȅ ǇǊȊȅȊȅǿŀ .ƻƎŀ 
Ƨŀƪƻ ƳƛƱƻǎƛŜǊƴŜƎƻ hƧŎŀΗ ² ƭƛǘǳǊƎƛƛ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜ ƧŜǎǘ ƴƛŜ 
ǘȅƭƪƻ ǿƛŜƭƻƪǊƻǘƴƛŜ ǇǊȊȅǿƻƱȅǿŀƴŜΣ ŀƭŜ ƧŜǎǘ ǊȊŜŎȊȅǿƛǏŎƛŜ 
ǇǊȊȅƧƳƻǿŀƴŜ ƛ ǇǊȊŜȍȅǿŀƴŜΦ hŘ ǇƻŎȊŊǘƪǳ Řƻ 
ƪƻƵŎŀ celebracji eucharystycznej ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜ ǇƻǿǊŀŎŀ 
ǿƛŜƭŜ ǊŀȊȅ ǿ ŘƛŀƭƻƎǳ ƳƛťŘȊȅ ƳƻŘƭƛǘŜǿƴȅƳ 
ȊƎǊƻƳŀŘȊŜƴƛŜƳ ŀ ǎŜǊŎŜƳ hƧŎŀΣ ƪǘƽǊŜ ǊŀŘǳƧŜ ǎƛťΣ ƎŘȅ 
ƳƻȍŜ ǊƻȊƭŜǿŀŏ ǎǿƻƧŊ ƳƛƱƻǏŏ ƳƛƱƻǎƛŜǊƴŊέΦ tƻ 
ǇƻŎȊŊǘƪƻǿŜƧ ǇǊƻǏōƛŜ ƻ ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŜ ǇǊȊŜȊ ǿŜȊǿŀƴƛŜΥ 
αtŀƴƛŜΣ ȊƳƛƱǳƧ ǎƛťέΣ ƴŀǘȅŎƘƳƛŀǎǘ ƻǘǊȊȅƳǳƧŜƳȅ 
ȊŀǇŜǿƴƛŜƴƛŜΥ αbƛŜŎƘ ǎƛť ȊƳƛƱǳƧŜ ƴŀŘ ƴŀƳƛ .ƽƎ 
ǿǎȊŜŎƘƳƻƎŊŎȅ ƛ ƻŘǇǳǏŎƛǿǎȊȅ ƴŀƳ ƎǊȊŜŎƘȅ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛ 
ƴŀǎ Řƻ ȍȅŎƛŀ ǿƛŜŎȊƴŜƎƻέΦ ²ƱŀǏƴƛŜ Ȋ ǘŊ ǳŦƴƻǏŎƛŊ 
ǿǎǇƽƭƴƻǘŀ ƎǊƻƳŀŘȊƛ ǎƛť ǿ ƻōŜŎƴƻǏŎƛ tŀƴŀΣ ȊǿƱŀǎȊŎȊŀ ǿ 
Ǐǿƛťǘȅ ŘȊƛŜƵ ½ƳŀǊǘǿȅŎƘǿǎǘŀƴƛŀΦ ²ƛŜƭŜ ƳƻŘƭƛǘǿ 
αƪƻƭŜƪǘȅέ ǇǊŀƎƴƛŜ ǇǊȊȅǇƻƳƴƛŜŏ ǿƛŜƭƪƛ ŘŀǊ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΦ 
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bŀǎǘťǇƴƛŜ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ȊŀƴǳǊȊŜƴƛ ǿ ǿƛŜƭƪƛŜƧ ƳƻŘƭƛǘǿƛŜ 
ŜǳŎƘŀǊȅǎǘȅŎȊƴŜƧ Ȋ ǇǊŜŦŀŎƧŊΣ ƪǘƽǊŀ ƎƱƻǎƛΥ α² ǎǿƻƛƳ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛǳ ǘŀƪ Ǐǿƛŀǘ ǳƳƛƱƻǿŀƱŜǏΣ ȍŜ ȊŜǎƱŀƱŜǏ ƴŀƳ Ƨŀƪƻ 
hŘƪǳǇƛŎƛŜƭŀ ¢ǿƻƧŜƎƻ {ȅƴŀΦ hƴ ǎǘŀƱ ǎƛť ǇƻŘƻōƴȅ Řƻ ƴŀǎ 
ǿŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ƻǇǊƽŎȊ ƎǊȊŜŎƘǳέ ό±LL bƛŜŘȊƛŜƭŀ hƪǊŜǎǳ 
½ǿȅƪƱŜƎƻύΦ /ȊǿŀǊǘŀ aƻŘƭƛǘǿŀ ŜǳŎƘŀǊȅǎǘȅŎȊƴŀ ƧŜǎǘ 
ǘŀƪȍŜ ƘȅƳƴŜƳ ƴŀ ŎȊŜǏŏ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ .ƻȍŜƎƻΥ α² 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛǳ ǎǿƻƛƳ ǇƻǎǇƛŜǎȊȅƱŜǏ Ȋ ǇƻƳƻŎŊ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ 
ƭǳŘȊƛƻƳΣ ōȅ /ƛŜōƛŜ ǎȊǳƪŀƭƛ ƛ ȊƴŀƭŜȋƭƛέΦ αtǊƻǎƛƳȅ /ƛťΣ 
ȊƳƛƱǳƧ ǎƛť ƴŀŘ ƴŀƳƛ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳƛέ όLL aƻŘƭƛǘǿŀ 
9ǳŎƘŀǊȅǎǘȅŎȊƴŀύΣ ǘƻ ƴŀƎƭŊŎŀ ǇǊƻǏōŀΣ ƧŀƪŊ ǿȅǇƻǿƛŀŘŀ 
ƪŀǇƱŀƴ ǿ ƳƻŘƭƛǘǿƛŜ ŜǳŎƘŀǊȅǎǘȅŎȊƴŜƧΣ ŀōȅ ōƱŀƎŀŏ ƻ 
ǳŎȊŜǎǘƴƛŎǘǿƻ ǿ ȍȅŎƛǳ ǿƛŜŎȊƴȅƳΦ tƻ aƻŘƭƛǘǿƛŜ tŀƵǎƪƛŜƧ 
ƪŀǇƱŀƴ ƪƻƴǘȅƴǳǳƧŜ ƳƻŘƭƛǘǿťΥ αǿǎǇƻƳƽȍ ƴŀǎ ǿ ǎǿƻƛƳ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛǳέΣ ǇǊƻǎȊŊŎ ƻ ǇƻƪƽƧ ƛ ǿȅȊǿƻƭŜƴƛŜ ƻŘ 
grzechu. A przed znakiem pokoju, wymienianym jako 
ǿȅǊŀȊ ōǊŀǘŜǊǎǘǿŀ ƛ ǿȊŀƧŜƳƴŜƧ ƳƛƱƻǏŎƛ ǿ ǏǿƛŜǘƭŜ 
ƻǘǊȊȅƳŀƴŜƎƻ ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŀΣ ƳƻŘƭƛ ǎƛť ȊƴƻǿǳΥ αƴƛŜ 
ȊǿŀȍŀƧ ƴŀ ƎǊȊŜŎƘȅ ƴŀǎȊŜΣ ƭŜŎȊ ƴŀ ǿƛŀǊť ǎǿƻƧŜƎƻ 
YƻǏŎƛƻƱŀέόƻōǊȊťŘȅ YƻƳǳƴƛƛύΦ tƻǇǊȊŜȊ ǘŜ ǎƱƻǿŀΣ Ȋ 
ǇƻƪƻǊƴŊ ǳŦƴƻǏŎƛŊ ǇǊƻǎƛƳȅ ƻ ŘŀǊ ƧŜŘƴƻǏŎƛ ƛ ǇƻƪƻƧǳ Řƭŀ 
|ǿƛťǘŜƧ aŀǘƪƛ YƻǏŎƛƻƱŀΦ /ŜƭŜōǊŀŎƧŀ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ƻǎƛŊƎŀ 
ǎǿƽƧ ǎȊŎȊȅǘ ǿ hŦƛŜǊȊŜ 9ǳŎƘŀǊȅǎǘȅŎȊƴŜƧΣ ǇŀƳƛŊǘŎŜ 
paschalnego ƳƛǎǘŜǊƛǳƳ /ƘǊȅǎǘǳǎŀΣ Ȋ ƪǘƽǊŜƎƻ ǿȅǇƱȅǿŀ 
ȊōŀǿƛŜƴƛŜ Řƭŀ ƪŀȍŘŜƎƻ ŎȊƱƻǿƛŜƪŀΣ Řƭŀ ƘƛǎǘƻǊƛƛ ƛ Řƭŀ 
ŎŀƱŜƎƻ ǏǿƛŀǘŀΦ YǊƽǘƪƻ ƳƽǿƛŊŎΣ ƪŀȍŘȅ ƳƻƳŜƴǘ 
ŎŜƭŜōǊŀŎƧƛ ŜǳŎƘŀǊȅǎǘȅŎȊƴŜƧ ƻŘǿƻƱǳƧŜ ǎƛť Řƻ .ƻȍŜƎƻ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΦ 

² ŎŀƱȅƳ ȍȅŎƛǳ ǎŀƪǊŀƳŜƴǘŀƭƴȅƳ ς ƴŀǇƛǎŀƱ 
ǇŀǇƛŜȍ ς otrzymujeƳȅ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜ ǿ ƻōŦƛǘƻǏŎƛΦ bƛŜ ōŜȊ 
ȊƴŀŎȊŜƴƛŀ ƧŜǎǘ ŦŀƪǘΣ ȍŜ YƻǏŎƛƽƱ ŎƘŎƛŀƱ ǿȅǊŀȋƴŜ ƻŘǿƻƱŀŏ 
ǎƛť Řƻ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ǿ ŦƻǊƳǳƭŜ ŘǿƽŎƘ ǎŀƪǊŀƳŜƴǘƽǿΣ 
ƴŀȊȅǿŀƴȅŎƘ ǎŀƪǊŀƳŜƴǘŀƳƛ αǳȊŘǊƻǿƛŜƴƛŀέΣ ǘƻ ȊƴŀŎȊȅΥ 
ǇƻƧŜŘƴŀƴƛŀ ƛ ƴŀƳŀǎȊŎȊŜƴƛŀ ŎƘƻǊȅŎƘΦ CƻǊƳǳƱŀ 
ǊƻȊƎǊȊŜǎȊŜƴƛŀ ƳƽǿƛΥ α.ƽƎΣ hƧŎƛŜŎ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΣ ƪǘƽǊȅ 
ǇƻƧŜŘƴŀƱ Ǐǿƛŀǘ ȊŜ ǎƻōŊ ǇǊȊŜȊ ǏƳƛŜǊŏ ƛ 
zmartwychwstanie swojego Syna i ȊŜǎƱŀƱ 5ǳŎƘŀ 
|ǿƛťǘŜƎƻ ƴŀ ƻŘǇǳǎȊŎȊŜƴƛŜ ƎǊȊŜŎƘƽǿΣ ƴƛŜŎƘ Ŏƛ ǳŘȊƛŜƭƛ 
ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŀ ƛ ǇƻƪƻƧǳ ǇǊȊŜȊ ǇƻǎƱǳƎť YƻǏŎƛƻƱŀέ 
(hōǊȊťŘȅ ǇƻƪǳǘȅΣ ƴΦ псύΣ ȊŀǏ ǿ ŦƻǊƳǳƭŜ ƴŀƳŀǎzczenia 
Ƴƽǿƛ ǎƛťΥ αtǊȊŜȊ ǘƻ ǏǿƛťǘŜ ƴŀƳŀǎȊŎȊŜƴƛŜ ƴƛŜŎƘ tŀƴ ǿ 
ǎǿƻƛƳ ƴƛŜǎƪƻƵŎȊƻƴȅƳ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛǳ ǿǎǇƻƳƻȍŜ ŎƛŜōƛŜ 
ƱŀǎƪŊ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻέό{ŀƪǊŀƳŜƴǘȅ ŎƘƻǊȅŎƘΣ ƻōǊȊťŘȅ ƛ 
duszpasterstwo, n. 99).  

½ŀǘŜƳ ǿ ƳƻŘƭƛǘǿƛŜ YƻǏŎƛƻƱŀ ƻŘƴƛŜǎƛŜƴƛŜ Řƻ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ƧŜŘȅƴƛe pouczeniem, ale jest 
wysoce performatywne/sprawcze/skuteczne, to 
ȊƴŀŎȊȅΣ ȍŜ ƎŘȅ ǿȅǇƻǿƛŀŘŀƳȅ ƧŜ Ȋ ǿƛŀǊŊΣ ƧŜǎǘ ƴŀƳ ƻƴƻ 
ǳŘȊƛŜƭŀƴŜΦ YƛŜŘȅ ƧŜ ǿȅȊƴŀƧŜƳȅ Ƨŀƪƻ ȍȅǿŜ ƛ ǊŜŀƭƴŜΣ 
ǊȊŜŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ƴŀǎ ǇǊȊŜƳƛŜƴƛŀΦ WŜǎǘ ǘƻ ȊŀǎŀŘƴƛŎȊŀ ǘǊŜǏŏ 
ƴŀǎȊŜƧ ǿƛŀǊȅΣ ƪǘƽǊŊ ƳǳǎƛƳȅ ȊŀŎƘƻǿŀŏ ǿ ŎŀƱŜƧ ǎǿŜƧ 
ƻǊȅƎƛƴŀƭƴƻǏŎƛΥ ǇǊȊŜŘ ƻōƧŀǿƛŜƴƛŜƳ ƻ ƎǊȊŜŎƘǳ ƳŀƳȅ 
ƻōƧŀǿƛŜƴƛŜ ƳƛƱƻǏŎƛΣ Ȋ ƧŀƪŊ .ƽƎ ǎǘǿƻǊȊȅƱ Ǐǿƛŀǘ ƛ ƭǳŘȊƛΦ 
aƛƱƻǏŏ ƧŜǎǘ ǇƛŜǊǿǎȊȅƳ ŀƪǘŜƳΣ ǇƻǇǊȊŜȊ ƪǘƽǊȅ .ƽƎ ŘŀƧŜ 
ǎƛŜōƛŜ ǇƻȊƴŀŏ ƛ ǿȅŎƘƻŘȊƛ ƴŀƳ ƴŀ ǎǇƻǘƪŀƴƛŜΦ bƛŜŎƘ 

ȊŀǘŜƳ ƴŀǎȊŜ ǎŜǊŎŜ ōťŘȊƛŜ ƻǘǿŀǊǘŜ ƴŀ ǳŦƴƻǏŏΣ ȍŜ 
ƧŜǎǘŜǏƳȅ ƳƛƱƻǿŀƴƛ ǇǊȊŜȊ .ƻƎŀΦ WŜƎƻ ƳƛƱƻǏŏ ȊŀǿǎȊŜ ƴŀǎ 
uprzedza, towarzyszy nam i pozostaje przy nas, 
pomimo naszego grzechu (n. 5). 

bŀǎǘťǇƴƛŜ CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ȊǿǊƽŎƛƱ ǳǿŀƎť ƴŀ 
ǎƱǳŎƘŀƴƛŜ {Ʊƻǿŀ .ƻȍŜƎƻ ȊŀǊƽǿƴƻ ǇƻŘŎȊŀǎ aǎȊȅ ǏǿΦ Ƨŀƪ 
ƛ ƴŀōƻȍŜƵǎǘǿŀŎƘ {Ʊƻǿŀ .ƻȍŜƎƻΦ Biblia ς ƴŀǇƛǎŀƱ ǇŀǇƛŜȍ 
Franciszek ς ƧŜǎǘ ǿǎǇŀƴƛŀƱŊ ǊŜƭŀŎƧŊ ƻǇƻǿƛŀŘŀƧŊŎŊ ƻ 
ŎǳŘŀŎƘ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ .ƻȍŜƎƻΦ YŀȍŘŀ ƪŀǊǘŀ ǇǊȊŜǇƻƧƻƴŀ 
ƧŜǎǘ ƳƛƱƻǏŎƛŊ hƧŎŀΣ ƪǘƽǊȅ ƻŘ ǎǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ŎƘŎƛŀƱ ƻŘŎƛǎƴŊŏ 
ǿŜ ǿǎȊŜŎƘǏǿƛŜŎƛŜ Ȋƴŀƪƛ ǎǿƻƧŜƧ ƳƛƱƻǏŎƛΦ 5ǳŎƘ |ǿƛťǘȅΣ 
ǇǊȊŜȊ ǎƱƻǿŀ ǇǊƻǊƻƪƽǿ ƛ ǇƛǎƳŀ ƳŊŘǊƻǏŎƛƻǿŜΣ 
ǳƪǎȊǘŀƱǘƻǿŀƱ ƘƛǎǘƻǊƛť LȊǊŀŜƭŀ ǿŜ ǿŘȊƛťŎȊƴƻǏŎƛ Ȋŀ 
ŎȊǳƱƻǏŏ ƛ ōƭƛǎƪƻǏŏ .ƻƎŀΣ ǇƻƳƛƳƻ ƴƛŜǿƛŜǊƴƻǏŎƛ ƭǳŘǳΦ 
ÀȅŎƛŜ WŜȊǳǎŀ ƛ WŜƎƻ ƴŀǳŎȊŀƴƛŜ ǿ ŘŜŎȅŘǳƧŊŎȅ ǎǇƻǎƽō 
ƴŀȊƴŀŎȊȅƱȅ ƘƛǎǘƻǊƛť ǿǎǇƽƭƴƻǘȅ ŎƘǊȊŜǏŎƛƧŀƵǎƪƛŜƧΣ ƪǘƽǊŀ 
ȊǊƻȊǳƳƛŀƱŀΣ ȍŜ ƴŀ ǇƻŘǎǘŀǿƛe nakazu Chrystusa, jej 
ƳƛǎƧŊ ƧŜǎǘ ōȅŏ ǎǘŀƱȅƳ ƴŀǊȊťŘȊƛŜƳ WŜƎƻ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ƛ 
przebaczenia (J нлΣноύΦ tƻǇǊȊŜȊ tƛǎƳƻ |ǿƛťǘŜΣ 
ƻȍȅǿƛŀƴŜ ǿƛŀǊŊ YƻǏŎƛƻƱŀΣ tŀƴ ƴŀŘŀƭ Ƴƽǿƛ Řƻ ǎǿƻƧŜƧ 
Oblubienicy i wskazuje jej drogi do przebycia, aby 
9ǿŀƴƎŜƭƛŀ ȊōŀǿƛŜƴƛŀ ŘƻǘŀǊƱŀ Řƻ ǿszystkich. Jest moim 
ƎƻǊŊŎȅƳ ǇǊŀƎƴƛŜƴƛŜƳΣ ŀōȅ {Ʊƻǿƻ .ƻȍŜ ōȅƱƻ ŎƻǊŀȊ 
bardziej czczone, znane i upowszechnione, aby 
ǇƻǇǊȊŜȊ ƴƛŜ Ƴƻȍƴŀ ōȅƱƻ ƭŜǇƛŜƧ ȊǊƻȊǳƳƛŜŏ ǘŀƧŜƳƴƛŎť 
ƳƛƱƻǏŎƛΣ ƪǘƽǊŀ ǿȅǇƱȅǿŀ Ȋ ǘŜƎƻ ȋǊƽŘƱŀ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΦ 
½ŀǇǊƻǇƻƴƻǿŀƱΣ ŀōȅ ƪŀȍŘŀ ǿǎǇƽƭƴƻǘŀ ǿƛŜǊȊŊŎych w 
ƧŜŘƴŊ ƴƛŜŘȊƛŜƭť Ǌƻƪǳ ǇƻǏǿƛťŎƛƱŀ ƧŜŘƴŊ ƴƛŜŘȊƛŜƭť {Ʊƻǿǳ 
.ƻȍŜƳǳΦ ½ŀŎƘťŎƛƱ Řƻ ǳǇƻǿǎȊŜŎƘƴƛŜƴƛŀ lectio divina ( n. 
7).  

tŀǇƛŜȍ ǇƻŘƪǊŜǏƭƛƱ ǊƽǿƴƛŜȍ ȊƴŀŎȊŜƴƛŜ 
{ŀƪǊŀƳŜƴǘǳ tƻƧŜŘƴŀƴƛŀ Ƨŀƪƻ ǎȊŎȊŜƎƽƭƴŜƎƻ 
ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛŀ .ƻȍŜƎƻ aƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ƛ ȊŀŎƘťǘȅΣ ōȅ 
ǇǊȊŜōŀŎȊȅŏ ƛnnym. ² {ŀƪǊŀƳŜƴŎƛŜ tǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŀ .ƽƎ 
ǳƪŀȊǳƧŜ ŘǊƻƎť ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŀ Řƻ bƛŜƎƻ ƛ ȊŀŎƘťŎŀ Řƻ 
ǇƻƴƻǿƴŜƎƻ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛŀ WŜƎƻ ōƭƛǎƪƻǏŎƛΦ WŜǎǘ ǘƻ 
ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŜΣ ƪǘƽǊŜ Ƴƻȍƴŀ Ȋȅǎƪŀŏ ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ 
ȊŀŎȊȅƴŀƧŊŎ ȍȅŏ ƳƛƱƻǏŎƛŊΦ ¢ȅƭƪƻ .ƽƎ ǇǊȊŜōŀŎȊŀ ƎǊȊŜŎƘȅΣ 
ŀƭŜ ȍŊŘŀ ǊƽǿƴƛŜȍ ƻŘ ƴŀǎΣ ōȅǏƳȅ ōȅƭƛ Ǝƻǘƻǿƛ Řƻ 
przebaczenia ich innym, tak jak On przebacza je nam: 
αtǊȊŜōŀŎȊ ƴŀƳ ƴŀǎȊŜ ǿƛƴȅΣ Ƨŀƪ ƛ Ƴȅ ǇǊȊŜōŀŎȊŀƳȅ ǘȅƳΣ 
ƪǘƽǊȊȅ ǇǊȊŜŎƛǿ ƴŀƳ Ȋŀǿƛƴƛƭƛέ όMt 6,12). Jakie to 
ǎƳǳǘƴŜΣ ƎŘȅ ǇƻȊƻǎǘŀƧŜƳȅ ȊŀƳƪƴƛťŎƛ ǿ ǎƻōƛŜ ƛ ƴƛŜ 
ƧŜǎǘŜǏƳȅ ȊŘƻƭƴƛ Řƻ ǿȅōŀŎȊŜƴƛŀΗ tǊȊŜǿŀȍŀ ǳǊŀȊŀΣ ȊƱƻǏŏΣ 
ȊŜƳǎǘŀΣ ŎȊȅƴƛŊŎ ȍȅŎƛŜ ƴƛŜǎȊŎȊťǏƭƛǿȅƳ ƛ ƴƛǿŜŎȊŊŎ 
ǊŀŘƻǎƴŜ ȊŀŀƴƎŀȍƻǿŀƴƛŜ ƴŀ ǊȊŜŎȊ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ όƴΦ уύΦ 

hƧŎƛŜŎ |ǿƛťǘȅ ǇƻŘƪǊŜǏƭƛƱ ȊƴŀŎȊŜƴƛŜ ǇƻǎƱǳƎƛ 
ƳƛǎƧƻƴŀǊȊȅ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ƛ ǿȅǊŀȊƛƱ ǿŘȊƛťŎȊƴƻǏŏ 
ƪŀǇƱŀƴƻƳΣ ƪǘƽǊȊȅ ƧŊ ǇƻŘƧťƭƛΦ αWŜŘƴŀƪȍŜ ǘŀ 
ƴŀŘȊǿȅŎȊŀƧƴŀ ǇƻǎƱǳƎŀ ƴƛŜ ƪƻƵŎȊȅ ǎƛť ǿǊŀȊ Ȋ 
ȊŀƳƪƴƛťŎƛŜƳ 5ǊȊǿƛ |ǿƛťǘȅŎƘΦ tǊŀƎƴť ōƻǿƛŜƳΣ ŀōȅ 
ƧŜǎȊŎȊŜ ǘǊǿŀƱŀΣ ŀȍ Řƻ ƻŘǿƻƱŀƴƛŀΣ Ƨŀƪƻ ƪƻƴƪǊŜǘƴȅ ȊƴŀƪΣ 
ȍŜ Ʊŀǎƪŀ WǳōƛƭŜǳǎȊǳ ƴŀŘŀƭ ǿ ǊƽȍƴȅŎƘ ŎȊťǏŎƛŀŎƘ Ǐǿƛŀǘŀ 
ƧŜǎǘ ȍȅǿŀ ƛ ǎƪǳǘŜŎȊƴŀΦ hǇƛŜƪť ƴŀŘ ƳƛǎƧƻƴŀǊȊŀƳƛ 
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ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ǿ ǘȅƳ ƻƪǊŜǎƛŜ ǎǇǊŀǿƻǿŀŏ ōťŘȊƛŜ tŀǇƛŜǎƪŀ 
wŀŘŀ ŘǎΦ YǊȊŜǿƛŜƴƛŀ bƻǿŜƧ 9ǿŀƴƎŜƭƛȊŀŎƧƛέ όƴΦ фύΦ 

tŀǇƛŜȍ ȊŀŎƘťŎŀ ǎǇƻǿƛŜŘƴƛƪƽǿ Řƻ ƻǘǿŀǊǘƻǏŎƛ 
ƴŀ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘΣ Řƻ ōȅŎƛŀ ǏǿƛŀŘƪŀƳƛ ƻƧŎƻǿǎƪƛŜƧ ŎȊǳƱƻǏŎƛΤ 
ƎƻǊƭƛǿƻǏŎƛ ǿ ǇƻƳŀƎŀƴƛǳ ǿ ǊŜŦƭŜƪǎƧƛ ƴŀŘ ǇƻǇŜƱƴƛƻƴȅƳ 
ȊƱŜƳΤ ƧŀǎƴƻǏŎƛ ǿ przedstawianiu zasad moralnych; 
ƎƻǘƻǿƻǏŎƛ Řƻ ǘƻǿŀǊȊȅǎȊŜƴƛŀ ǿƛŜǊƴȅƳ ǿ ǇǊƻŎŜǎƛŜ 
ǇƻƪǳǘƴȅƳΤ ŘŀƭŜƪƻǿȊǊƻŎȊƴƻǏŎƛ ǿ ǊƻȊŜȊƴŀǿŀƴƛǳ 
ƪŀȍŘŜƎƻ ǇƻǎȊŎȊŜƎƽƭƴŜƎƻ ǇǊȊȅǇŀŘƪǳΤ ǎȊŎȊƻŘǊƻǏŎƛ ǿ 
ǳŘȊƛŜƭŀƴƛǳ .ƻȍŜƎƻ ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŀΦ bƛŜŎƘ ƪŀǇƱŀƴ ǿ 
ƪƻƴŦŜǎƧƻƴŀƭŜ αōťŘȊƛŜ ǿƛŜƭƪƻŘǳǎȊƴȅ ǎŜǊŎŜƳΣ ǿƛŜŘȊŊŎΣ 
ȍŜ ƪŀȍŘȅ ǇŜƴƛǘŜƴǘ ǇǊȊȅǇƻƳƛƴŀ Ƴǳ ƻ ƧŜƎƻ ƻǎƻōƛǎǘŜƧ 
ƪƻƴŘȅŎƧƛΥ ƎǊȊŜǎȊƴƛƪŀΣ ŀƭŜ ǎȊŀŦŀǊȊŀ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀέ όƴΦ млύΦ 
tŀǇƛŜȍ CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ȊŀȊƴŀŎȊŀΣ ȍŜ α{ŀƪǊŀƳŜƴǘ tƻƧŜŘƴŀƴƛŀ 
Ƴǳǎƛ ǇƻƴƻǿƴƛŜ ƻŘƴŀƭŜȋŏ ǎǿƻƧŜ ŎŜƴǘǊŀƭƴŜ ƳƛŜƧǎŎŜ ǿ 
ȍȅŎƛǳ ŎƘǊȊŜǏŎƛƧŀƵǎƪƛƳέ Sakrament Pojednania musi 
ǇƻƴƻǿƴƛŜ ƻŘƴŀƭŜȋŏ ǎǿƻƧŜ ŎŜƴǘǊŀƭƴŜ ƳƛŜƧǎŎŜ ǿ ȍȅŎƛǳ 
ŎƘǊȊŜǏŎƛƧŀƵǎƪƛƳΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ǇƻǘǊȊŜōƴƛ ǎŊ ƪŀǇƱŀƴƛΣ ƪǘƽǊȊȅ 
ǇƻǏǿƛťŎŀƧŊ ǎǿƻƧŜ ȍȅŎƛŜ αǇƻǎƱǳŘȊŜ ƧŜŘƴŀƴƛŀέ ό2 
Kor рΣмуύΣ ǘŀƪ ŀōȅ ǿǎȊȅǎŎȅ ƳƛŜƭƛ ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ 
ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛŀ ǿȅȊǿŀƭŀƧŊŎŜƧ ƳƻŎȅ ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŀΣ Ƨŀƪƻ 
ȍŜ ƴƛƪƻƳǳ ǎȊŎȊŜǊȊŜ ǎƪǊǳǎȊƻƴŜƳǳ ƴƛŜ ȊŀōǊŀƴƛŀ ǎƛť 
ŘƻǎǘťǇǳ Řƻ ƳƛƱƻǏŎƛ hƧŎŀΣ ƪǘƽǊȅ ŎȊŜƪŀ ƧŜƎƻ ǇƻǿǊƻǘǳ  
(n. 11).  

hƧŎƛŜŎ |ǿƛťǘȅ ǳŘȊƛŜƭƛƱ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ƪŀǇƱŀƴƻƳ 
ǿƱŀŘȊȅ ǊƻȊƎǊȊŜǎȊŀƴƛŀ ƻǎƽōΣ ƪǘƽǊŜ ǇƻǇŜƱƴƛƱȅ ƎǊȊŜŎƘ 
ŀōƻǊŎƧƛΣ ȊŀȊƴŀŎȊŀƧŊŎ ƛȍ αƧŜǎǘ ǘƻ ƎǊȊŜŎƘ ŎƛťȍƪƛΣ ǇƻƴƛŜǿŀȍ 
ƪƱŀŘȊƛŜ ƪǊŜǎ ƴƛŜǿƛƴƴŜƳǳ ȍȅŎƛǳΦ WŜŘƴŀƪȍŜ Ȋ ǊƽǿƴŊ ǎƛƱŊ 
ƳƻƎť ƛ ƳǳǎȊť ǎǘǿƛŜǊŘȊƛŏΣ ȍŜ ƴƛŜ Ƴŀ ȍŀŘƴŜƎƻ ƎǊȊŜŎƘǳΣ 
ƪǘƽǊŜƎƻ ƴƛŜ ƳƻƎƱƻōȅ ƻōƧŊŏ ƛ ȊƴƛǎȊŎȊȅŏ .ƻȍŜ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜΣ ƎŘȅ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎŜǊŎŜ ǎƪǊǳǎȊƻƴŜΣ ƪǘƽǊŜ ǇǊƻǎƛ 
ƻ ǇƻƧŜŘƴŀƴƛŜ ǎƛť Ȋ hƧŎŜƳέΦ αbƛŜŎƘ ǿƛťŎ ƪŀȍŘȅ ƪŀǇƱan 
ǎǘŀƴƛŜ ǎƛť ǇǊȊŜǿƻŘƴƛƪƛŜƳΣ ǿǎǇŀǊŎƛŜƳ ƛ ǇƻŎƛŜŎƘŊΣ 
ǘƻǿŀǊȊȅǎȊŊŎ ǇŜƴƛǘŜƴǘƻƳ ƴŀ ǘŜƧ ŘǊƻŘȊŜ ǎǇŜŎƧŀƭƴŜƎƻ 
ǇƻƧŜŘƴŀƴƛŀέ όƴΦ мнύΦ 

tƻŘƻōƴƛŜ CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ǿȅǊŀȊƛƱ ȊƎƻŘťΣ ōȅ ǿƛŜǊƴƛ 
ǳŎȊťǎȊŎȊŀƧŊŎȅ Řƻ ƪƻǏŎƛƻƱƽǿΣ ǿ ƪǘƽǊȅŎƘ ƻŘǇǊŀǿƛŀƧŊ 
ƪŀǇƱŀƴƛ .ǊŀŎǘǿŀ |ǿƛťǘŜƎƻ tƛǳǎŀ ·Σ ƳƻƎƭƛ ǿŀȍƴƛŜ ƛ 
ȊƎƻŘƴƛŜ Ȋ ǇǊŀǿŜƳ ƻǘǊȊȅƳŀŏ ǎŀƪǊŀƳŜƴǘŀƭƴŜ 
ƻŘǇǳǎȊŎȊŜƴƛŜ ƎǊȊŜŎƘƽǿΦ α5ƭŀ ŘǳǎȊǇŀǎǘŜǊǎƪƛŜƎƻ ŘƻōǊŀ 
ǘȅŎƘ ǿƛŜǊƴȅŎƘ ƛ ǳŦŀƧŊŎ w ŘƻōǊŊ ǿƻƭť ƛŎƘ ƪŀǇƱŀƴƽǿΣ ŀōȅ 
Ƴƻȍƴŀ ōȅƱƻ ƻŘȊȅǎƪŀŏΣ Ȋ .ƻȍŊ ǇƻƳƻŎŊΣ ǇŜƱƴŊ ƧŜŘƴƻǏŏ 
w YƻǏŎƛŜƭŜ ƪŀǘƻƭƛŎƪƛƳΣ ƳƻŎŊ ƳƻƧŜƧ ǿƱŀǎƴŜƧ ŘŜŎȅȊƧƛ 
ǇƻǎǘŀƴŀǿƛŀƳ ǇǊȊŜŘƱǳȍȅŏ ǘť ƳƻȍƭƛǿƻǏŏ ǇƻȊŀ ƻƪǊŜǎ 
ƧǳōƛƭŜǳǎȊƻǿȅΣ ŀȍ Řƻ ǿȅŘŀƴƛŀ ƴƻǿȅŎƘ ǇƻǎǘŀƴƻǿƛŜƵ ǿ 
tej sprawie, aby nikomu nigdȅ ƴƛŜ ȊŀōǊŀƪƱƻ 
sakramentalnego znaku pojednania poprzez 
ǇǊȊŜōŀŎȊŜƴƛŜ YƻǏŎƛƻƱŀέ ς ŎȊȅǘŀƳȅ ǿ ƭƛǏŎƛŜ ŀǇƻǎǘƻƭǎƪƛƳ 
αaƛǎŜǊƛŎƻǊŘƛŀ Ŝǘ aƛǎŜǊŀέ όƴΦмнύΦ 

tƻŘŜƧƳǳƧŊŎ ȊǿƛŊȊŀƴŊ Ȋ WǳōƛƭŜǳǎȊŜƳ 
aƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ƪǿŜǎǘƛť ǇƻŎƛŜǎȊŜƴƛŀ ǇŀǇƛŜȍ ȊŀŎƘťŎƛƱ 
ƪŀǇƱŀƴƽǿΣ ōȅ ƴƛŜǏƭƛ ƧŜ ǿŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ǎȅǘǳŀŎƧŜ ȍȅŎƛƻǿŜΣ 
ŀōȅ ƪŀȍŘȅ αƳƽƎƱ ǎƛť ǇƻŎȊǳŏ ƪƻƴƪǊŜǘƴƛŜ ǇǊȊȅƧťǘȅ ǇǊȊŜȊ 
.ƻƎŀΣ ƳƽƎƱ ŀƪǘȅǿƴƛŜ ǳŎȊŜǎǘƴƛŎȊȅŏ ǿ ȍȅŎƛǳ ǿǎǇƽƭƴƻǘȅ ƛ 
ōȅŏ ǿƱŊŎȊƻƴȅƳ Řƻ ǘŜƎƻ [ǳŘǳ .ƻȍŜƎƻΣ ƪǘƽǊȅ 

ƴƛŜǎǘǊǳŘȊŜƴƛŜ ǇƻŘŊȍŀ ƪǳ ǇŜƱƴƛ ƪǊƽƭŜǎǘǿŀ .ƻȍŜƎƻΣ 
ƪǊƽƭŜǎǘǿŀ ǎǇǊŀǿƛŜŘƭƛǿƻǏŎƛΣ ƳƛƱƻǏŎƛΣ Ǉrzebaczenia i 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀέ όƴΦ мпύΦ hƧŎƛŜŎ |ǿƛťǘȅ ǿǎƪŀȊŀƱ ƴŀ 
ǎȊŎȊŜƎƽƭƴŜ ȊƴŀŎȊŜƴƛŜ ŎƘǿƛƭƛ ǏƳƛŜǊŎƛ ƛ ǇƻǘǊȊŜōȅ 
ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƴƛŀ ǎƛť ƴŀ ǘƻ ǿȅŘŀǊȊŜƴƛŜΦ αWŜǎǘŜƳ 
ǇǊȊŜƪƻƴŀƴȅΣ ȍŜ ǿ ŘȊƛŀƱŀƴƛǳ ŘǳǎȊǇŀǎǘŜǊǎƪƛƳ ƻȍȅǿƛŀƴȅƳ 
ȍȅǿŊ ǿƛŀǊŊ ƳǳǎƛƳȅ ǇƻȊǿƻƭƛŏ ƴŀƳŀŎŀƭƴƛŜ ƻŘŎȊǳŏΣ Ƨŀƪ 
bŀǊŘȊƻ Ȋƴŀƪƛ ƭƛǘǳǊƎƛŎȊƴŜ ƛ ƴŀǎȊŜ ƳƻŘƭƛǘǿȅ ǎŊ ǿȅǊŀȊŜƳ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ tŀƴŀέ όƴΦ мрύΦ  

CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ǇƻŘƪǊŜǏƭƛƱΣ ȍŜ ŎƘƻŎƛŀȍ WǳōƛƭŜǳǎȊ 
ŘƻōƛŜƎŀ ƪƻƵŎŀ ƛ ȊŀƳȅƪŀƧŊ ǎƛť 5ǊȊǿƛ |ǿƛťǘŜΣ ǘƻ αWŜŘƴŀƪ 
ŘǊȊǿƛ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ƴŀǎȊŜƎƻ ǎŜǊŎŀ ǎŊ ȊŀǿǎȊŜ ǎȊŜǊƻƪƻ 
ƻǘǿŀǊǘŜέ όƴΦмсύΦ ½ŀŎƘťŎŀ ǿƛŜǊƴȅŎƘ ōȅ ǎǘŀǿŀƭƛ ǎƛť 
ōƭƛȋƴƛƳƛ ǿƻōŜŎ ōǊŀŎƛΣ ŘƻǎǘǊȊŜƎŀƧŊŎ ǿ ǘŜƴ ǎǇƻǎƽōΣ ƛȍ 
ǎǘŀƧŊ ǎƛť αƴƻǿȅƳ ǎǘǿƻǊȊŜƴƛŜƳΦ WŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ǿȅǊŀȊƛƱ 
ǿŘȊƛťŎȊƴƻǏŏ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳΣ ƪǘƽǊȊȅ ƻƪŀȊǳƧŊ ǎƻƭƛŘŀǊƴƻǏŏ 
ǳōƻƎƛƳ ƛ ƻǇǳǎȊŎȊƻƴȅƳΣ ǿƛŜƭǳ ǿƻƭƻƴǘŀǊƛǳǎȊƻƳΣ ƪǘƽǊȊȅ 
ŎƻŘȊƛŜƴƴƛŜ ƻŘŘŀƧŊ ǎǿƽƧ ŎȊŀǎΣ ŀōȅ ǎǿƻƛƳ ǇƻǏǿƛťŎŜƴƛŜƳ 
ǳƪŀȊŀŏ ƻōŜŎƴƻǏŏ ƛ ōƭƛǎƪƻǏŏ .ƻƎŀΦ αLŎƘ ǎƱǳȍōŀ ƧŜǎǘ 
ǇǊŀǿŘȊƛǿȅƳ ŘȊƛŜƱŜƳ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΣ ƪǘƽǊŜ ǇƻƳŀƎŀ ǿƛŜƭǳ 
ƭǳŘȊƛƻƳ Ȋōƭƛȍȅŏ ǎƛť Řƻ YƻǏŎƛƻƱŀέ όƴΦ 17).  

tŀǇƛŜȍ ȊŀŎƘťŎƛƱ Řƻ ǊƻȊōǳŘȊŀƴƛŀ ǿȅƻōǊŀȋƴƛ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ǿ ƻōƭƛŎȊǳ ƴƻǿȅŎƘ ǿȅȊǿŀƵΣ ǇǊȊŜŘ Ƨŀƪimi 
ǎǘŀƧŊ ǿƛŜǊȊŊŎȅΣ ǇƻŘƪǊŜǏƭŀƧŊŎ ƧŜƎƻ ǎǇƻƱŜŎȊƴȅ ŎƘŀǊŀƪǘŜǊ ƛ 
ȊŀŎƘťŎŀƧŊŎ Řƻ ǊƻȊǿƛƧŀƴƛŀ ƪǳƭǘǳǊȅ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΦ 
bŀŘǎȊŜŘƱ ŎȊŀǎΣ ŀōȅ ȊǊƻōƛŏ ƳƛŜƧǎŎŜ ǿȅƻōǊŀȋƴƛ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΣ ŀōȅ ǎǘǿƻǊȊȅŏ ǿƛŜƭŜ ƴƻǿȅŎƘ ŘȊƛŜƱ 
ōťŘŊŎȅŎƘ ƻǿƻŎŜƳ ƱŀǎƪƛΦ YƻǏŎƛƽƱ ǇƻǘǊȊŜōǳƧŜ ŘȊƛǏ 
opowiedzenia ǘȅŎƘ αǿƛŜƭǳ ƛƴƴȅŎƘ ȊƴŀƪƽǿέΣ ƪǘƽǊŜ WŜȊǳǎ 
ǳŎȊȅƴƛƱΣ ŀ ƪǘƽǊȅŎƘ αƴƛŜ ȊŀǇƛǎŀƴƻέ όJ нлΣолύΣ ŀōȅ ōȅƱȅ 
ǿȅƳƻǿƴȅƳ ǿȅǊŀȊŜƳ ƻǿƻŎƴƻǏŎƛ ƳƛƱƻǏŎƛ /ƘǊȅǎǘǳǎŀ ƛ 
ǿǎǇƽƭƴƻǘȅΣ ƪǘƽǊŀ bƛƳ ȍȅƧŜΦ aƛƴťƱƻ Ƨǳȍ ǇƻƴŀŘ Řǿŀ 
ǘȅǎƛŊŎŜ ƭŀǘΣ ŀƭŜ ŘȊƛŜƱŀ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ƴŀŘŀƭ ǳǿƛŘŀŎȊƴƛŀƧŊ 
ŘƻōǊƻŏ Boga (n. 18) 

² ǘǊŀƪŎƛŜ ǘŜƎƻ wƻƪǳ |ǿƛťǘŜƎƻ ǳŎȊȅƴƛƻƴƻ ǿƛŜƭŜ 
ƪƻƴƪǊŜǘƴȅŎƘ Ȋƴŀƪƽǿ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀΦ ²ǎǇƽƭƴƻǘȅΣ ǊƻŘȊƛƴȅ ƛ 
ǇƻǎȊŎȊŜƎƽƭƴƛ ǿƛŜǊƴƛ ƻŘƪǊȅƭƛ ƴŀ ƴƻǿƻ ǊŀŘƻǏŏ ŘȊƛŜƭŜƴƛŀ 
ǎƛť ƛ Ǉƛťƪƴƻ ǎƻƭƛŘŀǊƴƻǏŎƛΦ ¢ƻ ƧŜŘƴŀƪ ƴƛŜ ǿȅǎǘŀǊŎȊȅΦ 
|ǿƛŀǘ ƴŀŘŀƭ ǊƻŘȊƛ ƴƻǿŜ ŦƻǊƳȅ ǳōƽǎǘǿŀ Řǳchowego 
i ƳŀǘŜǊƛŀƭƴŜƎƻΣ ƪǘƽǊŜ ǇƻŘǿŀȍŀƧŊ ƎƻŘƴƻǏŏ ƻǎƻōȅΦ 
5ƭŀǘŜƎƻ ǿƱŀǏƴƛŜ YƻǏŎƛƽƱ Ƴǳǎƛ ōȅŏ ȊŀǿǎȊŜ ŎȊǳƧƴȅ ƛ 
Ǝƻǘƻǿȅ Řƻ ƻŘƪǊȅǿŀƴƛŀ ƴƻǿȅŎƘ ǳŎȊȅƴƪƽǿ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ 
ƛ ǿȅǇŜƱƴƛŀƴƛŀ ƛŎƘ Ȋ ǿƛŜƭƪƻŘǳǎȊƴƻǏŎƛŊ ƛ ŜƴǘǳȊƧŀȊƳŜƳΦ 
5ƻƱƽȍƳȅ ȊŀǘŜƳ ǿǎȊŜƭƪƛŎƘ ǎǘŀǊŀƵΣ ŀōȅ ƴŀŘŀŏ ƪƻƴƪǊŜǘƴŊ 
Ǉƻǎǘŀŏ ƳƛƱƻǏŎƛΣ ŀ ƧŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ǇƻƳȅǎƱƻǿƻǏŏ ŘȊƛŜƱƻƳ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ όƴΦмфύΦ 

tŀǇƛŜȍ ǇǊȊȅǇƻƳƴƛŀƱΣ ȍŜ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ǇƻǿƻƱŀƴƛΣ ŀōȅ 
ǊƻȊǿƛƧŀŏ ƪǳƭǘǳǊť ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ w oparciu o odkrycie 
ǎǇƻǘƪŀƴƛŀ Ȋ ƛƴƴȅƳƛΥ ƪǳƭǘǳǊťΣ ǿ ƪǘƽǊŜƧ ƴƛƪǘ ƴƛŜ ǇŀǘǊȊȅ ƴŀ 
ƛƴƴȅŎƘ ƻōƻƧťǘƴƛŜ ƭǳō ƻŘǿǊŀŎŀ wzrok, gdy widzi 
cierpienie innych. ¦ŎȊȅƴƪƛ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ǎŊ 
αǊťƪƻŘȊƛŜƱŜƳέΥ ȍŀŘŜƴ Ȋ ƴƛŎƘ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ǘŀƪƛ ǎŀƳ Ƨŀƪ ƛƴƴȅΤ 
ƴŀǎȊŜ ǊťŎŜ ƳƻƎŊ ƧŜ ƪǎȊǘŀƱǘƻǿŀŏ ƴŀ ǘȅǎƛŊŎ ǎǇƻǎƻōƽǿ ƛ 
ŎƘƻŎƛŀȍ ƛƴǎǇƛǊǳƧŜ ƧŜ ƧŜŘŜƴ .ƽƎ ƛ ƧŜǎǘ ƧŜŘƴŀ αƳŀǘŜǊƛŀέΣ Ȋ 
ƪǘƽǊŜƧ ǎŊ ǿȅƪƻƴŀƴŜΣ ŎȊȅƭƛ ǎŀƳƻ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŜΣ ǘƻ ƪŀȍŘȅ 
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ƴŀōȅǿŀ ƻŘǊťōƴŊ ŦƻǊƳťΦ ¦ŎȊȅƴƪƛ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ ŘƻǘȅŎȊŊ 
w ƛǎǘƻŎƛŜ ŎŀƱŜƎƻ ȍȅŎƛŀ ŎȊƱƻǿƛŜƪŀΦ 5ƭŀǘŜƎƻ ƳƻȍŜƳȅ 
ǎǘǿƻǊȊȅŏ ǇǊŀǿŘȊƛǿŊ ǊŜǿƻƭǳŎƧť ƪǳƭǘǳǊŀƭƴŊΣ 
ǊƻȊǇƻŎȊȅƴŀƧŊŎ ǿƱŀǏƴƛŜ ƻŘ ǇǊƻǎǘƻǘȅ ŎȊȅƴƽǿΣ ƪǘƽǊŜ ƳƻƎŊ 
ƻƎŀǊƴŊŏ ŎƛŀƱƻ ƛ ŘǳŎƘŀΣ ŎȊȅƭƛ ȍȅŎƛŜ ƭǳŘzi. Jest to 
ȊŀŀƴƎŀȍƻǿŀƴƛŜΣ ƪǘƽǊŜ ǿǎǇƽƭƴƻǘŀ ŎƘǊȊŜǏŎƛƧŀƵǎƪŀ ƳƻȍŜ 
ǳŎȊȅƴƛŏ ǿƱŀǎƴȅƳΣ ōťŘŊŎ ǏǿƛŀŘƻƳŊΣ ȍŜ {Ʊƻǿƻ tŀƴŀ 
ȊŀǿǎȊŜ ǿȊȅǿŀ ƧŊ Řƻ ǇƻǊȊǳŎŜƴƛŀ ƻōƻƧťǘƴƻǏŎƛ ƛ 
indywidualizmu, w ƪǘƽǊȅŎƘ ŎƘŎƛŜƭƛōȅǏƳȅ ǎƛť ȊŀƳƪƴŊŏΣ 
ōȅ ǇǊƻǿŀŘȊƛŏ ȍȅŎƛŜ ǿȅƎƻŘƴŜ ƛ ōŜȊǇǊƻōƭŜƳƻǿŜ όƴΦ нлύ. 

WŜǎǘ ǘƻ ōƻǿƛŜƳ αŎȊŀǎ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ Řƭŀ 
ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘΣ Řƭŀ ƻǎƽō ǎƱŀōȅŎƘ ƛ ōŜȊōǊƻƴƴȅŎƘΣ 
ƻŘŘŀƭƻƴȅŎƘ ƛ ǎŀƳƻǘƴȅŎƘΣ ŀōȅ ƳƻƎƱȅ ƴŀǘǊŀŦƛŏ ƴŀ 
ƻōŜŎƴƻǏŏ ōǊŀŎƛ ƛ ǎƛƽǎǘǊΣ ƪǘƽǊȊȅ ǿŜǎǇǊŊ ƛŎƘ ǿ potrzebie. 
WŜǎǘ ǘƻ ŎȊŀǎ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ Řƭŀ ǳōƻƎƛŎƘΣ ŀōȅ ƻŘŎȊǳƭƛ ƴŀ 
ǎƻōƛŜ ǇŜƱƴŜ ǎȊŀŎunku i ǳǿŀȍƴŜ ǎǇƻƧǊȊŜƴƛŜ ƻǎƽōΣ ƪǘƽǊŜ 
ǇǊȊŜȊǿȅŎƛťȍȅǿǎȊȅ ƻōƻƧťǘƴƻǏŏΣ ƻŘƪǊȅǿŀƧŊ ǘƻΣ Ŏƻ ǿ 
ȍȅŎƛǳ ƛǎǘƻǘƴŜΦ WŜǎǘ ǘƻ ŎȊŀǎ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ Řƭŀ ƪŀȍŘŜƎƻ 
ƎǊȊŜǎȊƴƛƪŀΣ ŀōȅ ƴƛŜǎǘǊǳŘȊŜƴƛŜ ǇǊƻǎƛƱ ƻ przebaczenie i 
ǇƻŎȊǳƱ Ǌťƪť hƧŎŀΣ ƪǘƽǊȅ ȊŀǿǎȊŜ ǿƛǘŀ ƛ ǇǊȊȅǘǳƭŀ Řƻ 
ǎƛŜōƛŜέ όƴΦ нм). 

CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ƧŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ȊŀǇǊƻǇƻƴƻǿŀƱΣ ŀōȅ ǿ 
ŎŀƱȅƳ YƻǏŎƛŜƭŜ Ȋ ƻƪŀȊƧƛ ···LLL bƛŜŘȊƛŜƭƛ ½ǿȅƪƱŜƧ 
ƻōŎƘƻŘȊƻƴƻ |ǿƛŀǘƻǿȅ 5ȊƛŜƵ ¦ōƻƎƛŎƘΦ α.ťŘȊƛŜ ǘƻ 
ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ƎƻŘƴŜ ǇǊȊȅƎƻǘƻǿŀƴƛŜ Řƻ ǇǊȊŜȍȅŎƛŀ 
ǳǊƻŎȊȅǎǘƻǏŎƛ ƴŀǎȊŜƎƻ tŀƴŀ WŜȊǳǎŀ /ƘǊȅǎǘǳǎŀΣ YǊƽƭŀ 

²ǎȊŜŎƘǏǿƛŀǘŀΣ ƪǘƽǊȅ ǳǘƻȍǎŀƳƛŀƱ ǎƛť Ȋ ƳŀƭǳŎȊƪƛƳƛ ƛ 
ǳōƻƎƛƳƛΣ ŀ ƻǎŊŘȊƛ ƴŀǎ Ȋ ǳŎȊȅƴƪƽǿ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ όǇƻǊΦ aǘ 
25,31-псύΦ .ťŘȊƛŜ ǘƻ ŘȊƛŜƵΣ ƪǘƽǊȅ ǇƻƳƻȍŜ ǿǎǇƽƭƴƻǘƻƳ 
ƛ ƪŀȍŘŜƳǳ ƻŎƘǊȊŎȊƻƴŜƳǳ ǿ ǊŜŦƭŜƪǎƧƛ ƴŀŘ ǘȅƳΣ ȍŜ 
ǳōƽǎǘǿƻ ȊƴŀƧŘǳƧŜ ǎƛť ǿ ǎŀƳȅƳ ŎŜƴǘǊǳƳ 9ǿŀƴƎŜƭƛƛ ƻǊŀȊ 
ƴŀŘ ŦŀƪǘŜƳΣ ȍŜ ŘƻǇƽƪƛ _ŀȊŀǊȊ ƭŜȍȅ ǳ ŘǊȊǿƛ ƴŀǎȊŜƎƻ 
ŘƻƳǳ όǇƻǊΦ _ƪ мсΣмф-нмύΣ ƴƛŜ ƳƻȍŜ ōȅŏ ǎǇǊŀǿƛŜŘƭƛǿƻǏŎƛ 
ŀƴƛ ǘŜȍ ǇƻƪƻƧǳ ǎǇƻƱŜŎȊƴŜƎƻΦ ¢Ŝƴ ŘȊƛŜƵ ōťŘȊƛŜ ǊƽǿƴƛŜȍ 
ŀǳǘŜƴǘȅŎȊƴŊ ŦƻǊƳŊ ƴƻǿŜƧ ŜǿŀƴƎŜƭƛȊŀŎƧƛ όǇƻǊΦ aǘ ммΣрύΣ 
ǇǊȊȅ ǇƻƳƻŎȅ ƪǘƽǊŜƧ ǘǊȊŜōŀ ƻŘƴƻǿƛŏ ƻōƭƛŎȊŜ YƻǏŎƛƻƱŀ 
w jego odwiecȊƴȅƳ ŘȊƛŜƭŜ ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŀ 
ŘǳǎȊǇŀǎǘŜǊǎƪƛŜƎƻΣ ŀōȅ ōȅŏ ǏǿƛŀŘƪƛŜƳ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀέ όƴΦ 
21). 
 tŀǇƛŜȍ CǊŀƴŎƛǎȊŜƪ ƪƻƵŎȊȅ [ƛǎǘ !Ǉƻǎǘƻƭǎƪƛ 
ŀƪŎŜƴǘŜƳ ƳŀǊȅƧƴȅƳΦ α{ǇƻƎƭŊŘŀƧŊ ƴŀ ƴŀǎ ȊŀǿǎȊŜ 
ƳƛƱƻǎƛŜǊƴŜ ƻŎȊȅ bŀƧǏǿƛťǘǎȊŜƧ aŀǘƪƛ .ƻƎŀΦ hƴŀ ƧŜǎǘ 
ǇƛŜǊǿǎȊŊΣ ƪǘƽǊŀ ǘƻǊǳƧŜ ŘǊƻƎť ƛ towarzyszy nam w 
Řŀǿŀƴƛǳ ǏǿƛŀŘŜŎǘǿŀ ƳƛƱƻǏŎƛΦ aŀǘƪŀ aƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ 
ƎǊƻƳŀŘȊƛ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ǇƻŘ ƻǎƱƻƴŊ ǎǿŜƎƻ ǇƱŀǎȊŎȊŀΣ Ƨŀƪ 
ŎȊťǎǘƻ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƱŀ WŊ ǎȊǘǳƪŀΦ ¦ŦŀƳȅ WŜƧ 
ƳŀŎƛŜǊȊȅƵǎƪƛŜƧ ǇƻƳƻŎȅ ƛ ƛŘȊƛŜƳȅ Ȋŀ WŜƧ ƻŘǿƛŜŎȊƴŊ 
ǿǎƪŀȊƽǿƪŊΣ ōȅ ǇŀǘǊȊŜŏ ƴŀ WŜȊǳǎŀΣ ƪǘƽǊȅ ƧŜǎǘ 
promiennym oōƭƛŎȊŜƳ .ƻȍŜƎƻ ƳƛƱƻǎƛŜǊŘȊƛŀ όƴΦ ннύΦ 
 

  hǇǊŀŎΦ YǎΦ /ȊŜǎƱŀǿ tŀǊȊȅǎȊŜƪ {!/ 
Ojciec Duchowny Rodziny Rodzin 

 
 

 

αWŜǏƭƛ ƳƛƱƻǏŏ ƴŀƧǿƛťƪǎȊŀ ǿ ǇǊƻǎǘƻŎƛŜΣ                           
! ǇǊŀƎƴƛŜƴƛŜ ƴŀƧǇǊƻǎǘǎȊŜ ǿ ǘťǎƪƴƻŎƛŜΣ  
! ǿƛťŎ ƴƛŜ ŘȊƛǿΣ ȍŜ ǇǊŀƎƴŊƱ .ƽƎΣ  
!ōȅ ƴŀƧǇǊƻǎǘǎƛ Dƻ ǇǊȊȅƧťƭƛΦ 
 {ŀƳ ƎŘȅ ƴŀǎ ǳƳƛƱƻǿŀƱΣ  
 tǊƻǎǘƻǘŊ ƴŀǎ ƻŎȊŀǊƻǿŀƱΣ 
 .ƛŜŘŊΣ ōƛŜŘŊ ƛ ǎƛŀƴƪƛŜƳ ς 
 ²ǘŜŘȅ aŀǘƪŀ 5ȊƛŜŎƛƴť ōǊŀƱŀΣ 
 bŀ ǊťƪŀŎƘ Dƻ ƪƻƱȅǎŀƱŀ 
  L ƻǘǳƭŀƱŀ Ƴǳ ǎǘƻǇȅ ǎǳƪƳŀƴƪŊΦέ 
 κYŀǊƻƭ ²ƻƧǘȅƱŀ ς tƛŜǏƵ ƻ .ƻƎǳ ukrytym/ 
 
αtǊȊȅǎȊƱŀ ǿƛťŎ Řƻ ƴŀǎ ǘŀ ǿƛŜƭƪŀ aƛƱƻǏŏ ƛ ½ŀƳƛŜǎȊƪŀƱŀ ǿ 
ƴŀǎ ƛ ƳƛťŘȊȅ ƴŀƳƛέ. 
        
 /Ks. Feliks Folejewski/ 

 
Kochani! 
/ŀƱŀ ǘŀƧŜƳƴƛŎŀ .ƻȍŜƎƻ bŀǊƻŘȊŜƴƛŀ ǘƪǿƛ ǿ aƛƱƻǏŎƛΣ ƪǘƽǊŊ ȊƻǎǘŀƭƛǏƳȅ ƻōŘŀǊƻǿŀƴƛ αȊŀ ŘŀǊƳƻέ ǇǊȊŜȊ .ƻƎŀ 
ƻŦƛŀǊǳƧŊŎŜƎƻ ƴŀƳ {ǿƻƧŜƎƻ {ȅƴŀΦ bƛŜ ȊƳŀǊƴǳƧƳȅ ǘŜƧ aƛƱƻǏŎƛΣ ǇƛŜƭťƎƴǳƧƳȅ WŊΣ ǊƻȊǿƛƧŀƧƳȅ ƛ ǇǊȊŜƪŀȊǳƧƳȅ 
ŘŀƭŜƧΣ ŀōȅǏƳȅ ǎŀƳƛ ŘŊȍŊŎ Řƻ ǏǿƛťǘƻǏŎƛ ς ǳǏǿƛťŎŀƭƛ ƛƴƴȅŎƘΦ  
           Redakcja Biuletynu 
.ƻȍŜ bŀǊƻŘȊŜƴƛŜ нлмс 
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StyczeŒ ï SprawiedliwoŜĺ spoğeczna 
 

Niech sprawiedliwi weselŃ siň w Panu 
/Ps.97/ 

 

- nie ma sprawiedliwoŜci bez miğoŜci 

- obowiŃzek wspierania ustawodawstwa zgodnego Dekalogiem 

- sprawiedliwe obowiŃzki obywateli wobec paŒstwa 

- prawne zabezpieczenie spoğecznego wsparcia rodzin wielodzietnych 

- sprawiedliwe prawodawstwo gospodarcze i polityczne 

- wraŨliwoŜĺ na niesprawiedliwoŜĺ w ojczyŦnie 

- umowy spoğeczne 

 

Czytania:  
Ps 97,1-2.5-6.11-12 

 ĂNiech sprawiedliwi weselŃ siň w Panu 

Pan kr·luje, wesel siň, ziemio, 

radujcie siň, liczne wyspy 

Obğok i ciemnoŜĺ wok·ğ Niego, 

prawo i sprawiedliwoŜĺ podstawŃ Jego tronu. 

G·ry jak wosk topniejŃ przed obliczem Pana, 

przed obliczem wğadcy cağej ziemi. 

Jego sprawiedliwoŜĺ rozgğaszajŃ niebiosa, 

a wszystkie ludy widzŃ Jego chwağň. 

światğo wschodzi dla sprawiedliwego 

i radoŜĺ dla ludzi prawego serca. 

Radujcie siň w Panu, sprawiedliwi, 

i sğawcie Jego Ŝwiňte imiň.ò 

 

          Iz 58,6-10     Ă 
6
 CzyŨ nie jest raczej ten post, kt·ry wybieram:  

rozerwaĺ kajdany zğa,  

rozwiŃzaĺ wiňzy niewoli,  

wypuŜciĺ wolno uciŜnionych  

i wszelkie jarzmo poğamaĺ;  
7
 dzieliĺ sw·j chleb z gğodnym,  

wprowadziĺ w dom biednych tuğaczy,  

nagiego, kt·rego ujrzysz, przyodziaĺ  

i nie odwr·ciĺ siň od wsp·ğziomk·w.  
8 
Wtedy twoje Ŝwiatğo wzejdzie jak zorza  

i szybko rozkwitnie twe zdrowie.  

SprawiedliwoŜĺ twoja poprzedzaĺ ciň bňdzie,  

chwağa PaŒska iŜĺ bňdzie za tobŃ.  
9
 Wtedy zawoğasz, a Pan odpowie,  

wezwiesz pomocy, a On [rzeknie]: "Oto jestem!"  

JeŜli u siebie usuniesz jarzmo,  
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przestaniesz groziĺ palcem i m·wiĺ przewrotnie,  
10

 jeŜli podasz tw·j chleb zgğodniağemu  

i nakarmisz duszň przygnňbionŃ,  

w·wczas twe Ŝwiatğo zabğyŜnie w ciemnoŜciach,  

a twoja ciemnoŜĺ stanie siň poğudniemΦέ 
 

Mt 6, 33  ĂStarajcie siň naprz·d o Kr·lestwo Boga i o Jego sprawiedliwoŜĺ, a to wszystko bňdzie 

wam dodaneò. 

 

J15,20 ĂTo jest moje przykazanie, abyŜcie siň wzajemnie miğowali, tak jak ja was umiğowağem.ò 

 

Mt 22,36-40 Ă
36

 çNauczycielu, kt·re przykazanie w Prawie jest najwiňksze?è 
37

 On mu 

odpowiedziağ: çBňdziesz miğowağ Pana Boga swego cağym swoim sercem, cağŃ swojŃ duszŃ i cağym 

swoim umysğem. 
38 
To jest najwiňksze i pierwsze przykazanie. 

39
 Drugie podobne jest do niego: Bňdziesz 

miğowağ swego bliŦniego jak siebie samego. 
40

 Na tych dw·ch przykazaniach opiera siň cağe Prawo i 

Prorocyèò. 

 

Mt 25,40 ĂWszystko, co uczyniliŜcie jednemu z tych braci moich najmniejszych, MnieŜcie 

uczynili.ò 

 

Ğk 33,10-14 Ă
10

 Pytağy go tğumy: çC·Ũ wiňc mamy czyniĺ?è 
11

 On im odpowiadağ: çKto ma dwie 

suknie, niech [jednŃ] da temu, kt·ry nie ma; a kto ma ŨywnoŜĺ, niech tak samo czyniè. 
12 

Przychodzili 

takŨe celnicy, Ũeby przyjŃĺ chrzest, i pytali go: çNauczycielu, co mamy czyniĺ?è 
13

 On im odpowiadağ: 

çNie pobierajcie nic wiňcej ponad to, ile wam wyznaczonoè. 
14 
Pytali go teŨ i Ũoğnierze: çA my, co mamy 

czyniĺ?è On im odpowiadağ: çNad nikim siň nie znňcajcie i nikogo nie uciskajcie, lecz poprzestawajcie na 

swoim Ũoğdzieèò. 

KKK 1928 .  SpoğeczeŒstwo zapewnia sprawiedliwoŜĺ spoğecznŃ, gdy urzeczywistnia 

warunki pozwalajŃce zrzeszeniom oraz kaŨdemu z osobna na osiŃgniňcie tego, co im siň 

naleŨy, odpowiednio do ich natury i powoğania. SprawiedliwoŜĺ spoğeczna ğŃczy siň z 

dobrem wsp·lnym i ze sprawowaniem wğadzy.   

KKK 1929. SprawiedliwoŜĺ spoğecznŃ moŨna osiŃgnŃĺ jedynie przy poszanowaniu 

transcendentnej godnoŜci czğowieka. Osoba jest celem ostatecznym spoğeczeŒstwa, kt·re 

jest jej podporzŃdkowane:  

W grň wchodzi godnoŜĺ osoby ludzkiej, kt·rej obrona i rozw·j zostağy nam powierzone 

przez Stw·rcň i kt·rej dğuŨnikami w spos·b Ŝcisğy i odpowiedzialny sŃ mňŨczyŦni i kobiety w kaŨdym 

ukğadzie dziejowym. ( Jan Paweğ II, enc. Sollicitudo rei socialis). 

KKK 2832. Jak zaczyn w cieŜcie, tak nowoŜĺ Kr·lestwa powinna przemieniaĺ ziemiň przez Ducha 

Chrystusa. Powinna przejawiaĺ siň we wprowadzaniu sprawiedliwoŜci w relacje osobowe i spoğeczne, 

ekonomiczne i miňdzynarodowe, nie zapominajŃc nigdy o tym, Ũe nie ma sprawiedliwych struktur, jeŜli 

nie ma ludzi, kt·rzy pragnŃ byĺ sprawiedliwi. 
Katechizm KoŜcioğa Katolickiego,  art. 1928,1929,2832,  Pallottinum, PoznaŒ 1994, s.445-6, 635. 

 

Wybrane fragmenty z nauczania Prymasa    
   

NIE MA SPRAWIEDLIWOśCI BEZ MIĞOśCI  

 

ĂRodzina jest kolebkŃ, w kt·rej rodzi siň nar·d. Gdy ona 

bňdzie zdrowŃ i uŜwiňconŃ, ĂBogiem silnŃò, moŨemy byĺ spokojni o 

trwağoŜĺ i przyszğoŜĺ naszego bytu narodowego. Przypominamy teŨ 

mğodzieŨy, Ũe w Ăwiary nowe TysiŃclecieò ma wejŜĺ wierna 
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 Chrystusowi. Na tym fundamencie, opartym o program Wielkiej Nowenny, a wiŃŨŃcym Ũycie doczesne z 

wiecznym, budujemy nowe Ũycie w OjczyŦnie naszej. Staramy siň wiŃzaĺ sprawiedliwoŜĺ z miğoŜciŃ, 

przekonani, Ũe na tym Ŝwiecie nie ma sprawiedliwoŜci bez miğoŜci. Nie moŨna realizowaĺ program·w 

odnowy spoğecznej i gospodarczej bez miğoŜci. Dopiero zaŜlubienie jej ze sprawiedliwoŜciŃ moŨe wydaĺ 

owoc stokrotny.ò 
S. WyszyŒski, W 20. rocznicň bitwy pod Monte Casino, Rzym, kaplica Papieskiego Instytutu Polskiego, 13 V 1964 w: Stefan 

Kardynağ WyszyŒski Prymas Polski, Nauczanie o mağŨeŒstwie i rodzinie. Antologia tekst·w 1925-1981, Instytut PapieŨa Jana Pawğa 

II, Warszawa 2013, s. 438 

WYMAGANIA MIĞOśCI I SPRAWIEDLIWOśCI 

ĂJeŜli drzewo prawdy, sprawiedliwoŜci, miğoŜci i wolnoŜci ï zachowanej, uszanowanej i 

wykonywanej wobec innych, wespnie siň na wyŨszy poziom, czyli na pğaszczyznň Ũycia paŒstwowego, 

zobaczymy, Ũe i na tej r·wnieŨ pğaszczyŦnie majŃ dziağaĺ prawa do prawdy, sprawiedliwoŜci, miğoŜci i 

wolnoŜci. I tutaj stosunek miňdzy obywatelami a paŒstwem musi siň ukğadaĺ w granicach tych samych 

praw. Czğowiek ŨyjŃcy w paŒstwie ma prawo do prawdy, do sprawiedliwoŜci, do miğoŜci i do wolnoŜci. 

PaŒstwo ogarniajŃce obywateli musi ich braĺ takimi, jakimi sŃ. A zobaczymy, Ũe z natury swej sŃ istotami 

posiadajŃcymi, nie nadane im przez nikogo, ale wğasne, pğynŃce z osobowoŜci ludzkiej prawo do prawdy, 

sprawiedliwoŜci, miğoŜci i wolnoŜci.  

 SpoğecznoŜĺ paŒstwowa dobrze zorganizowana musi siň liczyĺ z tymi uprawnieniami czğowieka, 

musi je obywatelowi zabezpieczyĺ, i wsp·ğdziağaĺ w ich wykonaniu. Bez powaŨnych powod·w, 

podyktowanych dobrem powszechnym, nie moŨe ich ograniczaĺ, a juŨ ŨadnŃ miarŃ ï znosiĺ. Stosunki w 

paŒstwie miňdzy obywatelami a wğadzŃ politycznŃ muszŃ siň ukğadaĺ po linii pionu, kt·ry wyrasta z osoby 

ludzkiej, a kt·rego zasadniczymi elementami sŃ: prawda, sprawiedliwoŜĺ, miğoŜĺ i wolnoŜĺ. W ten spos·b 

wypeğnia siň drugi poziom Ũycia, zwany Ũyciem spoğeczno ï politycznym, kr·tko ï paŒstwowym.ò 
S. WyszyŒski, ĂPacem In terrisò. Konferencja I, Warszawa, koŜci·ğ akademicki świňtej Anny, 13 I 1964 w: Stefan Kardynağ 

WyszyŒski Prymas Polski, Nauczanie o mağŨeŒstwie i rodzinie. Antologia tekst·w 1925-1981, Instytut PapieŨa Jana Pawğa II, 

Warszawa 2013, s. 412 

*** 

 ĂWğaŜciwie, drogie Dzieci BoŨe, my wszyscy powstajemy z wielkiej miğoŜci Boga ku nam. Ta 

miğoŜĺ udzielona jest nam przez miğoŜĺ rodzicielskŃ, abyŜmy ï jako owoc miğoŜci Boga i ludzi ï cağe Ũycie 

promieniowali miğoŜciŃ przez bğogosğawione dobre uczynki, kt·re majŃ chwaliĺ Ojca. 

 Zdawağoby siň, Ũe nie jest trudno znaleŦĺ pole dla naszych czyn·w pğynŃcych z miğoŜci. A jednak 

czňsto ludzie nie dostrzegajŃ sposobnoŜci czynienia wszystkiego w duchu sprawiedliwoŜci i miğoŜci.  

 PomyŜlmy, jak nieraz samolubnie ukğadamy nasze Ũycie. ŧyjemy tylko dla siebie, jakby poza nami 

nikt nie istniağ. Jak samolubnie posğugujemy siň naszŃ wiedzŃ, majŃtkiem, pracŃ. Jak skğonni jesteŜmy 

Ũycie, wiedzň, mienie czy pracň innych samolubnie traktowaĺ, a nawet marnowaĺ. 

 Pierwszym wymaganiem miğoŜci i sprawiedliwoŜci bňdzie uznaĺ i uszanowaĺ prawo drugiego 

czğowieka do jego Ũycia, mienia, rozumu, woli i serca, do jego przekonaŒ, godziwych dŃŨeŒ i pragnieŒ. Za 

tym p·jdzie gotowoŜĺ do pomagania bliŦnim w miarň naszych moŨliwoŜci, aby mogli korzystaĺ ze swych 

praw ludzkich, rodzinnych i spoğecznych; aby zdoğali osiŃgnŃĺ swe godziwe dŃŨenia i wypeğniaĺ ciŃŨŃce 

na nich obowiŃzki. 

 GotowoŜĺ do pomagania innym moŨe staĺ siň nie tylko dobrem spoğecznym, ale i osobistym, gdy 

poprzez samoograniczenie zbňdnych wydatk·w zaradzimy koniecznym potrzebom bliŦnich. (é) Minňğy 

juŨ szczňŜliwie te czasy, kiedy na pracň patrzano jako na czynnoŜĺ wyğŃcznie osobistŃ. Przez pracň 

rozwijamy swojŃ osobowoŜĺ, wypeğniamy obowiŃzek, spğacamy dğug wdziňcznoŜci. StŃd obowiŃzek 

rzetelnej pracy w ramach nakazu sprawiedliwoŜci i miğoŜci spoğecznej. Zbyt czňsto czytamy dziŜ w prasie 

narzekania na to, jak ludzie niedbale pracujŃ i jak spychajŃ swoje obowiŃzki na innych. Musimy w tym 

widzieĺ dow·d zapomnienia o sprawiedliwoŜci spoğecznej. Niekiedy naruszona bywa przez to takŨe 

miğoŜĺ spoğeczna, gdy w wyniku niedbağej pracy ludzkiej mnoŨŃ siň szkody spoğeczne, od kt·rych cierpi 

wielu niewinnych ludzi. (é) 

 Najmilsze Dzieci moje! W si·dmym roku Wielkiej Nowenny mamy uruchomiĺ i rozwinŃĺ cnoty 

spoğeczne, kt·re w jakimŜ zalŃŨku drzemiŃ w kaŨdym z nas. Obudzone mogğyby siň staĺ naszŃ siğŃ, 

bğogosğawieŒstwem rodziny, Narodu i paŒstwa. ChociaŨ zawsze ciŃŨy na nas obowiŃzek czynienia dobrze, 

jak przykazuje nam Chrystus, to jednak teraz szczeg·lnie musimy wyjŜĺ z siebie i w codzienne Ũycie 
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 wprowadziĺ wartoŜci ewangeliczne, kt·re z naszej winy zatrzymywağy siň niekiedy na progu naszego 

Ũycia osobistego. BŃdŦmy chrzeŜcijanami nie tylko w skrytoŜci serca, przy zamkniňtych drzwiach domu, w 

kruchcie koŜcielnej ï ale teŨ na ulicy, w biurze, w warsztacie fabrycznym, na roli i w wielu innych 

miejscach, gdzie Ũyje i pracuje czğowiek, dziecko BoŨň, Chrystusowy brat, siostra i matka.ò 
S. WyszyŒski, List pasterski Prymasa Polski na VII rok Wielkiej Nowenny, Gniezno, w uroczystoŜĺ świňtego Wojciecha, 23 IV 1963 

w: Stefan Kardynağ WyszyŒski Prymas Polski, Nauczanie o mağŨeŒstwie i rodzinie. Antologia tekst·w 1925-1981, Instytut PapieŨa 

Jana Pawğa II, Warszawa 2013, s. 393 

 

OBOWIłZEK OBRONY PODSTAWOWYCH PRAW CZĞOWIEKA 

ĂCzğowiek ma w swojej OjczyŦnie szereg praw: prawo do Ũycia i istnienia, prawo do poŨywienia i 

do Ŝrodk·w niezbňdnych do Ũycia, prawo do rodziny, prawa ekonomiczne, zawodowe, prawa do r·wnego 

awansu spoğecznego, do tworzenia kultury rodzimej, ojczystej. I te prawa r·wnieŨ muszŃ byĺ bronione. A 

gdy ich broni biskup katolicki, nie prowadzi w·wczas polityki, lecz wypeğnia tylko sw·j obowiŃzek! Jak 

Jezus Chrystus pğakağ nad JerozolimŃ, tak niekiedy zapğakaĺ musi dusza kapğaŒska nad swojŃ ojczystŃ, 

rodzimŃ ĂJerozolimŃò, gdy jest udrňczona, gdy jest w mňce i cierpieniu, gdy trzeba jej ğzy ocieraĺ i 

dodawaĺ otuchy, zachňcajŃc: ĂPodnieŜcie - gğowy wasze, albowiem zbliŨa siň zbawienie wasze.ò 

Tak ğatwo zasğuŨyĺ sobie na zarzut polityka na ambonie, ale trzeba dobrze rozr·Ũniĺ, Drodzy moi, 

i wiedzieĺ, co jest podstawowym prawem osoby ludzkiej, rodziny, narodu, co wiŃŨe siň z obowiŃzkami 

moralnymi spoğeczeŒstwa. I m·wienie na ten temat nie jest politykŃ. ChociaŨ wiňc czňsto biskup katolicki 

moŨe spotkaĺ siň z tym zarzutem ï zajmujŃc takie stanowisko, wypeğnia tylko sw·j obowiŃzek biskupa i 

syna Narodu.ò 

S. WyszyŒski, W 80. rocznicň Ŝmierci Sğugi BoŨego arcybiskupa warszawskiego Zygmunta Szczňsnego FeliŒskiego, Warszawa, 

bazylika archikatedralna świňtego Jana, 24 IX 1975 w: Stefan Kardynağ WyszyŒski Prymas Polski, Nauczanie o mağŨeŒstwie i 

rodzinie. Antologia tekst·w 1925-1981, Instytut PapieŨa Jana Pawğa II, Warszawa 2013, s. 852 

 

*** 

ĂGdy dzisiaj m·wimy o wsp·ğdziağaniu J·zefa z Nazaret z MaryjŃ, w dziele powierzonym Im przez 

Ojca Niebieskiego, to na Ich przykğadzie uczymy siň, Ũe potrzeba w rodzinie dwojga serc i dğoni, potrzeba 

ŨyczliwoŜci i czasu, aby osiŃgnŃĺ naleŨyty rezultat wychowania. Potrzeba tego dzisiaj kaŨdej rodzinie 

polskiej! Nie poprawi siň sytuacji w rodzinie, nie przezwyciňŨy siň niepokoj·w wsp·ğczesnych, jeŨeli nie 

przywr·ci siň dzieci i mğodzieŨy rodzicom, jeŜli matki nie bňdŃ mogğy poŜwiňcaĺ wiňcej czasu swoim 

dzieciom; jeŨeli przynajmniej w niedziele i Ŝwiňta cağa rodzina nie spotka siň w swym domu; jeŜli nie 

zaprzestanie siň podejmowania dodatkowych przymusowych zobowiŃzaŒ spoğecznych w czasie wolnym od 

pracy. Dopiero wtedy, gdy to wszystko bňdzie przeprowadzone, moŨemy liczyĺ na szybsze i owocniejsze 

wyniki odnowy rodziny. (é) Wydaje mi siň, Ũe to nie tylko my ï biskupi, ale i wy ï Rodzice katoliccy, 

powinniŜcie coraz odwaŨniej przypominaĺ kompetentnym wğadzom ï kt·re juŨ okazağy nieco zrozumienia 

dla tych problem·w ï Ũe najwaŨniejszŃ instytucjŃ w paŒstwie i narodzie jest jednakŨe rodzina! I 

najwiňksze prawa spoğeczne, ekonomiczne, gospodarcze i polityczne ï naleŨŃ siň rodzinie! Jest ona 

waŨniejsza dla przyszğoŜci narodu i paŒstwa, aniŨeli jakiekolwiek inne instytucje spoğeczne czy polityczne. 

Dlatego przede wszystkim na rodzinň trzeba znaleŦĺ odpowiednie fundusze. Bňdzie to zdrowy kierunek 

rozwojowy, zgodny z naukŃ chrzeŜcijaŒskŃ i z polskŃ racjŃ stanu.ò 
S. WyszyŒski, Pierwszy pomocnik Matki KoŜcioğa w Ũyciu rodzinnym. UroczystoŜĺ Ŝw. J·zefa, Warszawa, koŜci·ğ świňtego J·zefa, 19 

III 1973 w: Stefan Kardynağ WyszyŒski Prymas Polski, Nauczanie o mağŨeŒstwie i rodzinie. Antologia tekst·w 1925-1981, Instytut 

PapieŨa Jana Pawğa II, Warszawa 2013, s. 756 

*** 

śladami papieskiego nauczania 
 

PRYMAT MIĞOśCI PRZED SPRAWIEDLIWOśCIł 

ĂW ten spos·b miğosierdzie jest poniekŃd przeciwstawione sprawiedliwoŜci 

BoŨej, okazuje siň zaŜ nie tylko w tylu wypadkach potňŨniejsze od niej, ale 

takŨe gğňbsze. JuŨ Stary Testament uczy, Ũe aczkolwiek sprawiedliwoŜĺ jest 

prawdziwŃ cnotŃ u czğowieka, u Boga zaŜ 
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oznacza transcendentnŃ. Jego doskonağoŜĺ, to jednak miğoŜĺ jest od niej Ăwiňkszaò. Jest wiňksza w tym 

znaczeniu, Ũe jest pierwsza i bardziej podstawowa. MiğoŜĺ niejako warunkuje sprawiedliwoŜĺ, a 

sprawiedliwoŜĺ ostatecznie sğuŨy miğoŜci.ò 

 św. Jan Paweğ II,  Encyklika Dives in Misercordia, p. 4 

 

Ă[Miğosierdzie jest jakby] gğňbszym Ŧr·dğem sprawiedliwoŜci. JeŜli ta ostatnia sama z siebie 

zdolna jest tylko rozsŃdzaĺ pomiňdzy ludŦmi, rozdzielajŃc wŜr·d nich przedmiotowe dobra sğusznŃ miarŃ, 

to natomiast miğoŜĺ, i tylko miğoŜĺ (takŨe owa ğaskawa miğoŜĺ, kt·rŃ nazywamy Ămiğosierdziemò) zdolna 

jest przywracaĺ czğowieka samemu czğowiekowi.ò 
św. Jan Paweğ II,  Encyklika Dives in Misercordia, p. 14 

 

ZASADY ĞADU SPOĞECZNEGO 

Ă7. Praca ludzka stoi bowiem w poŜrodku cağego Ũycia spoğecznego. Poprzez niŃ ksztağtuje siň 

sprawiedliwoŜĺ i miğoŜĺ spoğeczna, jeŨeli cağŃ dziedzinŃ pracy rzŃdzi wğaŜciwy ğad moralny. JeŜli 

jednakŨe tego ğadu brak, na miejsce sprawiedliwoŜci wkrada siň krzywda, a na miejsce miğoŜci nienawiŜĺ. 

WzywajŃc Maryjň jako Matkň sprawiedliwoŜci i miğoŜci spoğecznej - wy, drodzy bracia i siostry, 

jako ludzie pracy ślŃska i cağej Polski - pragniecie wyraziĺ, jak bardzo leŨy wam na sercu ·w wğaŜnie ğad 

moralny, kt·ry winien rzŃdziĺ dziedzinŃ ludzkiej pracy. 

(é) 

8. SprawiedliwoŜĺ i miğoŜĺ spoğeczna oznacza wğaŜnie tň peğniň ğadu moralnego, jaki zwiŃzany jest 

z cağym ustrojem spoğecznym, a w szczeg·lnoŜci z ustrojem pracy ludzkiej. 

Praca posiada swojŃ zasadniczŃ wartoŜĺ dlatego, Ũe jest speğniana przez czğowieka. Na tym opiera 

siň teŨ godnoŜĺ pracy, kt·ra winna byĺ uszanowana bez wzglňdu na to, jakŃ pracň czğowiek wykonuje. 

WaŨne jest to, Ũe wykonuje jŃ czğowiek. WykonujŃc jakŃkolwiek pracň, wyciska na niej znamiň osoby: 

obrazu i podobieŒstwa Boga samego. WaŨne jest takŨe to, Ũe czğowiek wykonuje pracň dla kogoŜ, dla 

drugich. 

Praca jest powinnoŜciŃ czğowieka: zar·wno wobec Boga, jak teŨ wobec ludzi, zar·wno wobec 

wğasnej rodziny, jak teŨ wobec narodu-spoğeczeŒstwa, do kt·rego naleŨy. 

Tej powinnoŜci - czyli obowiŃzkowi pracy - odpowiadajŃ teŨ uprawnienia czğowieka pracy. NaleŨy 

je ujmowaĺ w szerokim kontekŜcie praw czğowieka. SprawiedliwoŜĺ spoğeczna polega na poszanowaniu i 

urzeczywistnianiu praw czğowieka w stosunku do wszystkich czğonk·w danego spoğeczeŒstwa. 

Na tym tle wğaŜciwej wymowy nabierajŃ te prawa, kt·re zwiŃzane sŃ z wykonywanŃ przez czğowieka 

pracŃ. Nie wchodzň w szczeg·ğy, wymieniam tylko najwaŨniejsze. Jest to przede wszystkim prawo do 

sprawiedliwej zapğaty - sprawiedliwej, czyli takiej, kt·ra starczy r·wnieŨ na utrzymanie rodziny. Jest to z 

kolei prawo do zabezpieczenia w razie wypadk·w zwiŃzanych z pracŃ. Jest to r·wnieŨ prawo do 

wypoczynku. (Przypominam, ile razy w Piekarach poruszaliŜmy sprawň wolnej od pracy niedzieli.) 

9. Ze sferŃ uprawnieŒ ludzi pracy ğŃczy siň r·wnieŨ sprawa zwiŃzk·w zawodowych. 

Przytaczam dosğownie, co na ten temat napisağem w encyklice Laborem exercens: 

"...nowoŨytne zwiŃzki zawodowe wyrosğy na podstawie walki pracownik·w, Ŝwiata pracy, a przede 

wszystkim robotnik·w przemysğowych, o ich sğuszne uprawnienia w stosunku do posiadaczy Ŝrodk·w 

produkcji. Zadaniem ich w zwiŃzku z tym pozostaje obrona bytowych interes·w ludzi pracy we wszystkich 

dziedzinach, w kt·rych dochodzŃ do gğosu uprawnienia tych ostatnich. DoŜwiadczenie historyczne 

poucza, Ũe organizacje tego typu sŃ nieodzownym skğadnikiem Ũycia spoğecznego, zwğaszcza w 

nowoczesnych spoğeczeŒstwach uprzemysğowionych. Nie znaczy to oczywiŜcie, Ũe tylko pracownicy 

przemysğu tworzŃ tego rodzaju zwiŃzki. SğuŨŃ one zabezpieczeniu analogicznych uprawnieŒ dla 

przedstawicieli kaŨdego zawodu. IstniejŃ wiňc zwiŃzki rolnik·w i pracownik·w umysğowych... sŃ one 

wykğadnikiem walki o sprawiedliwoŜĺ spoğecznŃ, o sğuszne uprawnienia ludzi pracy wedle 

poszczeg·lnych zawod·w" (n. 20). 

(é) 

A tu w Polsce kardynağ Stefan WyszyŒski m·wiğ: 
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"...Gdy idzie o prawo zrzeszania siň ludzi, to nie jest to prawo nadane przez kogoŜ, bo to jest wğasne 

prawo wrodzone. Dlatego paŒstwo nam tego prawa nie nadaje, ono ma tylko obowiŃzek je ochraniaĺ i 

czuwaĺ nad tym, aby nie byğo ono naruszane. 

Nadane jest to prawo przez Stw·rcň, kt·ry uczyniğ czğowieka istotŃ spoğecznŃ. Od Stw·rcy pochodzi 

spoğeczny charakter dŃŨeŒ ludzkich, potrzeba zespalania siň i jednoczenia jednych z drugimi" (6 II 1981). 

10. Tak wiňc sprawa, kt·ra toczy siň w Polsce na przestrzeni ostatnich lat, posiada gğňboki sens 

moralny. Nie moŨe ona byĺ rozwiŃzana inaczej, jak na drodze prawdziwego dialogu wğadzy ze 

spoğeczeŒstwem. Do takiego dialogu Episkopat Polski wzywağ, jak wiadomo, w tym czasie wiele razy. 

Dlaczego ludzie pracy w Polsce - i zresztŃ wszňdzie na Ŝwiecie - majŃ prawo do takiego dialogu? 

Dlatego, Ũe czğowiek pracujŃcy jest nie tylko narzňdziem produkcji, ale podmiotem; podmiotem, kt·ry w 

cağym procesie produkcji ma pierwszeŒstwo przed kapitağem. Czğowiek przez swojŃ pracň staje siň 

wğaŜciwym gospodarzem warsztatu pracy, procesu pracy, wytwor·w pracy i podziağu. Got·w jest i na 

wyrzeczenia, gdy tylko czuje siň prawdziwym wsp·ğgospodarzem i ma wpğyw na sprawiedliwy podziağ 

tego, co zdoğano razem wytworzyĺ. 

11. Zwracamy siň do Maryi jako Matki sprawiedliwoŜci spoğecznej, aŨeby te podstawowe zasady 

ğadu spoğecznego, od kt·rych zaleŨy prawdziwy sens ludzkiej pracy, a wraz z niŃ sens bytowania 

czğowieka, przyoblekağy siň w realny ksztağt Ũycia spoğecznego na naszej ziemi. Czğowiek nie jest bowiem 

w stanie pracowaĺ, gdy nie widzi sensu pracy, gdy sens ten przestaje byĺ dla niego przejrzysty, gdy 

zostaje mu niejako przesğoniňty. I dlatego gorŃco prosimy Matkň sprawiedliwoŜci spoğecznej, aŨeby pracy 

wszystkich ludzi pracy w Polsce przywr·ciğa sens, poczucie sensu. 

R·wnoczeŜnie zaŜ wzywamy Maryjň jako Matkň miğoŜci spoğecznej. Poprzez wprowadzenie w czyn 

zasad sprawiedliwoŜci spoğecznej moŨliwa staje siň ta miğoŜĺ, o kt·rej m·wiğ Chrystus swoim uczniom: 

"Przykazanie nowe dajň wam, abyŜcie siň wzajemnie miğowali" (J 13,34). (é) 

12. MiğoŜĺ jest wiňksza od sprawiedliwoŜci. I miğoŜĺ spoğeczna jest wiňksza od sprawiedliwoŜci 

spoğecznej. JeŨeli prawdŃ jest, Ũe sprawiedliwoŜĺ musi przygotowaĺ grunt dla miğoŜci - to jeszcze gğňbszŃ 

prawdŃ jest, Ũe tylko miğoŜĺ moŨe zabezpieczaĺ peğniň sprawiedliwoŜci. Trzeba wiňc, aŨeby naprawdň 

miğowany byğ czğowiek, jeŨeli w peğni majŃ byĺ zabezpieczone prawa czğowieka. To jest pierwszy i 

podstawowy wymiar miğoŜci spoğecznej.ò 

/ św. Jan Paweğ II, Homilia na katowickim lotnisku w Muchowcu, 20.06.1983 r.- p.7-12./ 

 

MEDYTACJA  

Nie ma chyba czňstszego sğowa, kt·re pojawia siň na ustach ludzi jak sğowo sprawiedliwoŜĺ. 

Wszyscy siň do niej odwoğujŃ choĺ czňsto przeciw niej ĂniechcŃcyò grzeszŃ.    

Demonstracje Ăza czymŜò lub Ăprzeciwko czemuŜò odwoğujŃ siň do fundamentalnej i 

podstawowej sprawiedliwoŜci. DomagajŃ siň jej skazywani i oskarŨyciele, ofiary i sprawcy 

wszelakich krzywd. Wiele podejmowanych inicjatyw za cel stawia sobie, tylko to, aby 

sprawiedliwoŜci stağo siň zadoŜĺ. Czym zatem jest sprawiedliwoŜĺ ï r·wnieŨ ta spoğeczna - skoro 

wszyscy siň do niej odwoğujŃ i jej domagajŃ, choĺ stojŃ po przeciwnych stronach?   

SprawiedliwoŜĺ ze swej natury jest tylko jedna, podobnie jak jedna jest Prawda, jedno jest Dobro, 

jedna jest MiğoŜĺ - i jest integralnie z nimi zwiŃzana. M·wi nam o tym, Ũe istnieje idealne prawo, 

kt·re porzŃdkujŃc relacje miňdzy ludŦmi, ukazuje im prawa i obowiŃzki we wzajemnym wsp·ğŨyciu i 

czyni je szczňŜliwym. W gruncie rzeczy sprawiedliwoŜĺ jest wypadkowŃ i prawdy, i miğoŜci, i 

uczciwoŜcié. Kto kocha prawdň i jest uczciwy ten bňdzie sprawiedliwy. SprawiedliwoŜĺ domaga siň 

wiňc umiğowania prawdy i bycia wobec niej uczciwym. StŃd wypğywa uczciwoŜĺ wobec siebie, 

wobec innych i wobec wszystkich. SpoğeczeŒstwo - jako wsp·lnota wszystkich os·b ï winno byĺ 

budowane na uczciwoŜci wzajemnej wszystkich os·b wobec siebie.  Tak rozumiana sprawiedliwoŜĺ 

spoğeczna nie jest tylko uczciwym podziağem rozmaitych d·br ï jak dobra materialne, kulturowe, 

wolnoŜĺ, osiŃgniňcia, itd. ï ale jest takŨe zaangaŨowaniem, kt·re wynika z poczucia powinnoŜci 

jednego i drugiego podmiotu: osoby i wsp·lnoty. JeŨeli chcň uczestniczyĺ w 
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spoğeczeŒstwie i otrzymywaĺ muszň teŨ coŜ od siebie daĺ. I to jest dopiero sprawiedliwe i uczciwe. 

Pan Jezus wyraŨa dla nas tň prawdň, kiedy podaje nam zğotŃ zasadň postňpowania: ĂWszystko wiňc, 

co byŜcie chcieli, Ũeby wam ludzie czynili, i wy im czyŒcie! Albowiem na tym polega Prawo i 

Prorocyò. (Mt 7,12). Jest tutaj zawarty fundament spoğecznej sprawiedliwoŜci. Widaĺ w nim echo 

przykazania miğoŜci: ĂBňdziesz miğowağ Pana Boga swego cağym swoim sercem, cağŃ swojŃ duszŃ i 

cağym swoim umysğem. To jest najwiňksze i pierwsze przykazanie. Drugie podobne jest do niego: 

Bňdziesz miğowağ swego bliŦniego jak siebie samego. Na tych dw·ch przykazaniach opiera siň cağe 

Prawo i Prorocyò. ( Mt 22, 37-40) 

Pan B·g po stworzeniu Ŝwiata, umieŜciğ czğowieka w ogrodzie eden i wszystko oddağ w jego 

rňce. Opr·cz jednego zakazu - aby czğowiek nie zrywağ owocu z drzewa poznania dobra i zğa, kt·ry 

to zakaz chroniğ czğowieka przed unicestwieniem - nie istniağo Ũadne inne prawo ograniczajŃce 

ludzkŃ aktywnoŜĺ i zaangaŨowanie w podporzŃdkowywaniu sobie Ŝwiata i panowaniu nad nim. Nie 

byğo takŨe prawa, kt·re regulowağo by relacje miňdzy ludŦmi poniewaŨ nie byğo ono konieczne, 

stworzenie bowiem cieszyğo siň doskonağŃ harmoniŃ opartŃ na bardzo bliskiej relacji czğowieka i 

Boga. Dop·ki czğowiek ufağ bezgranicznie Bogu i szanowağ Jego sğowo ï stworzony Ŝwiat 

delektowağ siň doskonağŃ harmoniŃ. Grzech pierworodny narusza stan pierwotnego szczňŜcia, pokoju 

i ğadu ï nie tylko w stworzonym Ŝwiecie, ale takŨe miňdzy ludŦmi i w samym czğowieku. Konieczne 

jest Prawo, kt·re bňdzie chroniĺ czğowieka i ludzkoŜĺ; konieczne jest prawo,  kt·re pokaŨe drogi 

postňpowania i poruszania siň wewnŃtrz ludzkiej wsp·lnoty ï tak, aby poszczeg·lni ludzie, zranieni 

grzechem, nieŜli sobie wzajemnŃ pomoc, a nie zagroŨenie. Tym Prawem jest Dekalog ï Dziesiňĺ 

PrzykazaŒ. Fundamentem spoğecznego ğadu ï sprawiedliwoŜci spoğecznej ï jest BoŨe Prawo zawarte 

w Przykazaniach, na nowo ukazane i wyjaŜnione przez Pana Jezusa, zawarte w Ewangelii i nauczaniu 

KoŜcioğa.  

Przykazania BoŨe - bğňdnie przez wielu rozumiane i traktowane jako ciňŨar i ograniczenie 

wolnoŜci - sŃ w istocie fundamentem pokoju i ğadu spoğecznego. Wystarczy je tylko zastosowaĺ, aby 

wszyscy domagajŃcy siň sprawiedliwoŜci zakosztowali jej bğogosğawieŒstwa. Fundamentem 

PrzykazaŒ jest miğoŜĺ do Boga, wyraŨajŃca siň w trzech pierwszych Sğowach Dekalogu. Trzy 

pierwsze Przykazania, odnoszŃce siň wprost do miğoŜci Boga, majŃ charakter zwrotny ï kto je 

zachowuje, daje dow·d, Ũe Boga kocha i otrzymuje od Niego bğogosğawieŒstwo, czyli dobre sğowo, a 

kiedy B·g m·wi, to jednoczeŜnie sprawia. Taki jest teŨ sens modlitwy o BoŨe bğogosğawieŒstwo ï 

czyli, aby B·g wypowiedziağ nade mnŃ dobre sğowo, czyli sprawiğ we mnie dobro. Pozostağe 

Przykazania majŃ charakter zwrotny poniewaŨ zakazujŃ zğa i chroniŃ przed zğem. Kiedy B·g m·wi 

Ăczcij swego ojca i matkňò to jednoczeŜnie m·wi do ojca i matki: Ăkochaj swoje dzieckoò; kiedy 

m·wi: Ănie wolno ci nikogo zabiĺò to jednoczeŜnie wypowiada: Ănikomu nie wolno zabiĺ ciebieò; 

kiedy m·wi: Ănie kradnijò to jednoczeŜnie wypowiada: Ăciebie nie wolno okraŜĺò; kiedy m·wi: Ănie 

cudzoğ·Ũò to jednoczeŜnie wypowiada: Ănikomu nie wolno zabraĺ ci Ũony, czy mňŨaò; kiedy m·wi: 

Ănie oczerniajò, to jednoczeŜnie m·wi: Ănie wolno ciebie oczerniaĺò. Przykazania BoŨe 

podsumowane sŃ przez Pana Jezusa jednym zdaniem: ĂWszystko wiňc, co byŜcie chcieli, Ũeby wam 

ludzie czynili, i wy im czyŒcie! Albowiem na tym polega Prawo i Prorocyò. (Mt 7,12). To jest 

fundament ğadu i sprawiedliwoŜci spoğecznej. B·g nie komplikuje nam Ũycia ï Jego recepta jest 

bardzo prosta.  

Niestety nie wszyscy to uznajŃ dlatego czğowiek BoŨy, czğowiek wierzŃcy skazany jest na 

kompromisy z tymi, kt·rzy BoŨego porzŃdku Ŝwiata nie uznajŃ, natomiast uznajŃ tak zwane dobro 

wsp·lne. Dobrem wsp·lnym jest takie dobro, kt·re sğuŨy wszystkim niezaleŨnie od wyznawanych 

poglŃd·w politycznych, czy ŜwiatopoglŃdowych i przedstawia bezsprzecznŃ wartoŜĺ. Dzisiaj bardzo 

czňsto m·wi siň o Dobru Wsp·lnym.  

Co powinien wiedzieĺ czğowiek wierzŃcy o dobru wsp·lnym? Aby m·wiĺ w og·le o dobru ï 

najpierw trzeba, aby byğo ono naprawdň dobre. Skoro Pan Jezus m·wi: ĂJeden jest tylko Dobry ï 

B·gò, oznacza to, Ũe poza Nim nie ma dobra. On jest jedynym Jego Ŧr·dğem. I to jest jedyna 
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perspektywa dla nas wierzŃcych.  Drugim warunkiem zaistnienia prawdziwego dobra wsp·lnego 

musi byĺ jego cağkowitoŜĺ, a wiňc otwartoŜĺ na nieskoŒczonoŜĺ. Tak rozumiane dobro wsp·lne 

weryfikujŃ trzy kryteria. Prawdziwe dobro wsp·lne musi byĺ jednoczeŜnie dobrem wszystkich, 

dobrem kaŨdego i dobrem cağego czğowieka: w jego wymiarze cielesnym i duchowym oraz 

doczesnym i wiecznym. Autorem takiego dobra jest tylko Pan B·g i moŨna je zbudowaĺ tylko na 

Ewangelii i KoŜciele. Inaczej m·wiŃc: bez Jezusa nie da siň takiego dobra osiŃgnŃĺ. Nie szanujŃc 

Jego nauki, ğamiŃc Przykazania BoŨe, odrzucajŃc nauczanie KoŜcioğa nie da siň do tak rozumianego 

dobra wsp·lnego dŃŨyĺ ï a jest ono powoğaniem wszystkich ludzi i na nim opiera siň, nie tylko cağy 

ğad i sprawiedliwoŜĺ spoğeczna, ale przede wszystkim zbawienie. Do tak rozumianego dobra 

wsp·lnego powinniŜmy dŃŨyĺ jako ludzie wierzŃcy i o ile jest to moŨliwe takie dobro wsp·lne innym 

prezentowaĺ, i do niego zachňcaĺ.  

Tutaj dotykamy bardzo bolesnego miejsca na Mistycznym Ciele Chrystusa. SŃ osoby, kt·re 

deklarujŃ swojŃ wiarň w Chrystusa i przynaleŨnoŜĺ do KoŜcioğa, a jednoczeŜnie popierajŃ idee, 

programy polityczne, spoğeczne, Ăwychowawczeò, kt·re sŃ sprzeczne z Przykazaniami BoŨymi, z 

EwangeliŃ, z nauczaniem KoŜcioğa i ostatecznie przyczyniajŃ siň do kuszenia i ğamania wiary 

maluczkich. Niestety spotykamy takie osoby, kt·re okreŜlajŃ siň jako ĂwierzŃceò, a jednoczeŜnie 

zasilajŃ szeregi organizacji, partii politycznych, kt·re ideowo odrzucajŃ Boga lub teŨ nauczanie 

KoŜcioğa, poprzez uchwalanie prawa godzŃcego w Przykazania BoŨe. Tego rodzaju postawa jest nie 

do pogodzenia z Chrystusem i raczej obnaŨa niewiarň, lub wiarň zafağszowanŃ, brak podstawowej 

wiedzy katechizmowej albo teŨ wypğywa z czystego wyrachowania i konformizmu ï jest czysto 

interesowna. Z drugiej strony ludzie wierzŃcy majŃ obowiŃzek popierania akcji i wszelkich inicjatyw, 

kt·re promujŃ Ewangeliň i Nauczanie KoŜcioğa na wszystkich szczeblach, na kt·rych zapadajŃ 

decyzje wpğywajŃce na spoğeczeŒstwo.   

Zastanowiň siň czy moje poglŃdy polityczne i system wartoŜci, zaakceptowane przeze mnie 

rozwiŃzania spoğeczne i wychowawcze zgadzajŃ siň z wyznawanŃ wiarŃ KoŜcioğa i jego cağoŜciowym 

nauczaniem?  

Ks. Stanisğaw Kozik OSJ     

   
  

Kroki indywidualnej pracy duchowej  

1. świňta Rodzina w Betlejemskiej grocie - to pierwsze wyzwanie dla kaŨdej rodziny. 

Pierwsza lekcja reakcji na bezdomnoŜĺ, lňk przed narodzinami DzieciŃtka w tak 

ekstremalnych warunkach, na zimno, brak poŨywienia, pomocy. To lňk o Ũycie 

najbliŨszyché Maryja jednak zawierzyğa Bogu bez granic! Ta 

Wielka Tajemnica Wcielenia dokonağa siň w warunkach 

niespotykanej niesprawiedliwoŜci spoğecznej, niemalŨe wŜr·d 

wykluczenia. Maryja zostağa najuboŨszŃ MatkŃ ï natrafiajŃc z 

J·zefem na same zamkniňte drzwi. Grota pozostağa otwartaé 

Czy potrafiň do niej biec ze swoimi najbliŨszymi? Czy mam 

odwagň pasterzy szukajŃcych nocŃ i idŃcych za gwiazdŃ?  

2. Maryja tej Betlejemskiej Nocy zostağa takŨe MatkŃ 

sprawiedliwoŜci i miğoŜci spoğecznej. W tych niezwykğych 

warunkach, ogrzewana ciepğem oddechu zwierzŃt, ukazywağa MaleŒkiego wszystkim, 

kt·rzy tego pragnňli - pasterzom i Kr·lom. Znalazğo siň dla nich miejsce. PrzynieŜli dary dla 

Nowonarodzonego ï a takŨe dzielili siň miňdzy sobŃ tym, co mieli ï jak opğatkiem wigilijnym. Byli na siebie 

wraŨliwi. Przeğamaĺ siň opğatkiem ï to dobrze Ũyczyĺ, myŜleĺ o kimŜ i wziŃĺ na co dzieŒ na siebie czyjeŜ 

brzemiň. PonieŜĺ skutki bycia dla innych. Jaki byğ m·j dar dla MaleŒkiego w moim opğatku?  

 

Materiağy dodatkowe: 

Paula. Adamska, Jak prymas WyszyŒski rozumiağ sprawiedliwoŜĺ spoğecznŃ? prawapolityka.pl 4.10.2016 
http://prawapolityka.pl/2016/10/jak-prymas-stefan-wyszynski-rozumial-sprawiedliwosc-spoleczna/ 

http://prawapolityka.pl/2016/10/jak-prymas-stefan-wyszynski-rozumial-sprawiedliwosc-spoleczna/
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Chodzi o czyny. |ǿƛťǘȅ Wŀƴ /ƘǊȊŎƛŎƛŜƭ ƳƽǿƛΥ 

YŀȍŘŜ ŘǊȊŜǿƻΣ ƪǘƽǊŜ ƴƛŜ ǇǊȊȅƴƻǎƛ ŘƻōǊŜƎƻ ƻǿƻŎǳ 
ōťŘȊƛŜ ǿȅŎƛťǘŜ ƛ ǿ ƻƎƛŜƵ ǿǊȊǳŎƻƴŜ (Mt 3,1-12). 
YŀȍŘȅΣ ǿƛťŎΣ Ƴŀ ǇǊȊȅƴƻǎƛŏ ŘƻōǊȅ ƻǿƻŎΦ Yǘƻ ƴƛŜ 
przynosi dobrego owocu, nie jest zbawiony, 
ǇƻƴƛŜǿŀȍ ǿǎȊȅǎŎȅ ȊōŀǿƛŜƴƛ ōťŘŊ ǇǊȊȅƴƻǎƛŏ ŘƻōǊȅ 
owoc. W Niebie, w miejscu przebywania Boga ze 
ǏǿƛťǘȅƳƛΣ ƴƛŜ Ƴŀ ƳƛŜƧǎŎŀ ƴŀ ȊƱŜ ƻǿƻŎŜΦ |ǿƛťŎƛ 
ŎȊȅƴƛŊ ŘƻōǊƻΣ ōƻ ǇŜƱƴƛŊ ǿƻƭť .ƻƎŀΦ ¢ŀƪ ōťŘȊƛŜ ǿ 
ǿƛŜŎȊƴƻǏŎƛΣ Řƻ ƪǘƽǊŜƧ ȊŀǇǊƻǎȊŜƴƛ ǎŊ ǿǎȊȅǎŎȅ - nie 
ǘȅƭƪƻ ƴƛŜƪǘƽǊȊȅΣ ǿȅōǊŀƴƛΦ ²ǎȊȅǎŎȅΦ ²ǎȊȅǎŎȅ ƻƴƛ 
ōťŘŊ ŎȊȅƴƛŏ ŘƻōǊƻΦ ½Ʊŀ ƴƛŜ ōťŘȊƛŜ ŎȊȅƴƛƱ ƴƛƪǘΦ ! 
ǿƛťŎ ǿ ŎƘǊȊŜǏŎƛƧŀƵǎǘǿƛŜ ŎƘƻŘȊƛ ƻ ŎȊȅƴȅΣ ƴƛŜ ƻ 
ǎŀƳŊ ǿƛŀǊťΣ ŀƭŜ ƻ ǿƛŀǊť ƛ ŎȊȅƴy z wiary. Zbawieni 
ƧŜǎǘŜǏƳȅ ǇǊȊŜȊ ǿƛŀǊťΣ ƪǘƽǊŀ ǊƻȊǿƛƧŀ ǎƛť ǘŀƪ ƛ 
ǇƻƎƱťōƛŀΣ ƪǘƽǊŀ ǎǘŀƧŜ ǎƛť ǘŀƪ ƛƴǘŜƴǎȅǿƴŀΣ ȍŜ ǿ 
ƪƻƵŎǳ ƻǿƻŎǳƧŜ ŘƻōǊŜƳ ƛ ǘȅƭƪƻ ŘƻōǊŜƳΦ 
bŀ ƴŀǎȊŜƧ ŘǊƻŘȊŜ Řƻ .ƻƎŀ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ȊŀŎȊȅƴŀ ǎƛť 
ƻŘ ŘŜŎȅȊƧƛ ǿƛŀǊȅΣ ŎȊȅƭƛ ƻŘ ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŀΦ 
bŀǿǊƽŎŜƴƛŜ ǇƻƭŜƎŀ ƴŀ ǘȅƳΣ ȍŜ ƴŀ ǘȅƭŜ ǳǿƛŜǊȊȅƱŜƳ 
WŜȊǳǎƻǿƛΣ ƛȍ ǇƻŘƧŊƱŜƳ ŘŜŎȅȊƧť ȊŀǿǊƽŎŜƴƛŀ Ȋ ŘǊƻƎƛΦ 
/ȊƱƻǿƛŜƪ ǳǊƻŘȊƛƱ ǎƛť ǿ ǊŀƧǳ ƛ ǇƻǿƛƴƛŜƴ ǿ ƴƛƳ 
ƳƛŜǎȊƪŀŏΣ ŀƭŜ ƴƛŜǎǘŜǘȅ ǎǘǊŀŎƛƱ ǊŀƧΣ ƻǇǳǏŎƛƱ Ǝƻ 
ǿǎƪǳǘŜƪ ƎǊȊŜŎƘǳ ƛ ƻŘǘŊŘ ƛŘȊƛŜΣ ǎǘŀƭŜ ƻŘŘŀƭŀƧŊŎ ǎƛť 
ƻŘ ƴƛŜƎƻΣ Ƨŀƪ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ŎƛŀƱŀ ƴƛŜōƛŜskie po 
ǿƛŜƭƪƛƳ ǿȅōǳŎƘǳΦ WŜŘƴŀƪ Ƴȅ ƴƛŜ ƧŜǎǘŜǏƳȅ 
ōŜȊǿƱŀŘƴȅƳƛ ŎƛŀƱŀƳƛΣ ŀƭŜ ǿƻƭƴȅƳƛ ƭǳŘȋƳƛ ƛ 
ƳƻȍŜƳȅ ȊŀǿǊƽŎƛŏ Ȋ ŘǊƻƎƛ ƻŘŘŀƭŀƧŊŎŜƧ ƴŀǎ ƻŘ 
.ƻƎŀΦ bŀǿǊŀŎŀƳȅ ǎƛťΣ ǘƻ ȊƴŀŎȊȅ ǇƻǎǘŀƴŀǿƛŀƳȅ ƛ 
ȊŀǿǊŀŎŀƳȅΣ ȊŀŎȊȅƴŀƳȅ ƛǏŏ ǿ ǇǊȊŜŎƛǿƴȅƳ 
kierunku ς do Boga. Na drodze do Boga 
zŀŎȊȅƴŀƳȅ ǎƛť ȊƳƛŜƴƛŀŏ ƛΣ ƛƳ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ƴŀ ǇƻǿǊƽǘ 
ōƭƛȍŜƧ ǊŀƧǳΣ ǘȅƳ ƭŜǇǎȊŜ ǇǊȊȅƴƻǎƛƳȅ ƻǿƻŎŜΦ 

/Ȋȅ ǿȅǎǘŀǊŎȊȅ ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŜΚ bŀǿǊƽŎŜƴƛŜ 

ƧŜǎǘ ǇƻŎȊŊǘƪƛŜƳ ŎƻǊŀȊ ƭŜǇǎȊŜƎƻ ƻǿƻŎƻǿŀƴƛŀΦ ! 
ȊŀǘŜƳ ǇȅǘŀƳȅΣ Ŏƻ ƳƻȍŜ ƴŀƳ ǇƻƳƽŎ ǿ 
ƴŀǿǊƽŎŜƴƛǳΣ Ŏƻ ƳƻȍŜ ǎǇǊŀǿƛŏΣ ȍŜ ȊŀǿǊƽŎƛƳȅ Ȋ 
drogi? Czy wystarczy decyzja? Dzieje Izraela w 
{ǘŀǊȅƳ ¢ŜǎǘŀƳŜƴŎƛŜ ōȅƱȅ ƛƭǳǎǘǊŀŎƧŊ ǘŜƎƻΣ ȍŜ ƎŘȅ 
.ƽƎ Ǉƻǎǘŀǿƛ ǿȅƳŀƎŀƴƛŀΣ ǇƻƪŀȍŜΣ ƧŀƪƛŜ ƧŜǎǘ ƻǿƻ 
ƛŘŜŀƭƴŜ ǇƻǎǘťǇƻǿŀƴƛŜ ȊƎƻŘƴŜ Ȋ WŜƎƻ 
ǇǊȊȅƪŀȊŀƴƛŀƳƛΣ ŎȊȅƭƛ WŜƎƻ ǿƻƭŊΣ ŀ ŎȊƱƻǿƛŜƪ 
Ǉƻǎǘŀƴƻǿƛ ǎǘƻǎƻǿŀŏ ǎƛť Řƻ ǘȅŎƘ ǇǊȊȅƪŀȊŀƵΣ ǘƻ i 
ǘŀƪ ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŜ ǎƛť ƴƛŜ ǳŘŀƧŜΦ [ǳŘȊƛŜ ǎŀƳƛ Ȋ ǎƛŜōƛŜ 

ƴƛŜ ǇƻǘǊŀŦƛŊ ƛǏŏ ƪƻƴǎŜƪǿŜƴǘƴƛŜ Ȋŀ ŘŜŎȅȊƧŊ 
ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŀΣ ƱŀƳƛŊ ǇǊȊȅƪŀȊŀƴƛŀΣ ƻŘŘŀƭŀƧŊ ǎƛť ƴŀ 
ǇƻǿǊƽǘ ƻŘ .ƻƎŀ ƛ ǎǇƻǘȅƪŀ ƛŎƘ Ȋ ǘŜƎƻ ǇƻǿƻŘǳ 
ƴƛŜǿƻƭŀΣ ƴƛŜǎȊŎȊťǏŎƛŀΣ ǏƳƛŜǊŏΦ ¢ƻ ƧŜǎǘ ƧŜŘƴŀ Ȋ 
centralnych prawd objawionych w Starym 
¢ŜǎǘŀƳŜƴŎƛŜΥ ŎȊƱƻǿƛŜƪΣ ŀōȅ ȊŀŎȊŊƱ ŘƻōǊȊŜ 
ƻǿƻŎƻǿŀŏΣ ŀ ƴŀǿŜǘΣ ŀōȅ ǘȅƭƪƻ ƴŀǿǊƽŎƛƱ ǎƛťΣ 
ǇƻǘǊȊŜōǳƧŜ .ƻƎŀΦ {ŀƳ ƴƛŎȊŜƎƻ ƴƛŜ ƻǎƛŊƎƴƛŜΦ 
!ōȅ ŎȊƱƻǿƛŜƪ ōȅƱ ȊōŀǿƛƻƴȅΣ ƴŀǿǊƽŎƛƱ ǎƛť ƛ ȊŀŎȊŊƱ 
ƻǿƻŎƻǿŀŏΣ ōťŘȊƛŜ ǇƻǘǊȊŜōƻǿŀƱ ƻŘ .ƻƎŀ ƳƻŎȅΣ 
ƪǘƽǊŊ ǇǊȊȅƴƛŜǎƛŜ aŜǎƧŀǎȊΦ hƴ ǇǊȊȅǿǊƽŎƛ ǊŀƧ ς 
ƪǊƽƭŜǎǘǿƻ .ƻȍŜΦ tǊƻǊƻŎȅ ȊŀǇƻǿƛŀŘŀƧŊ ǊƽȍŘȍƪť Ȋ 
pnia Jessego - nowego Dawida (Iz 11,1-10). On 
ȊŀǇǊƻǿŀŘȊƛ ǇƻƪƽƧΣ hƴ ōťŘȊƛŜ ŘŀǊŜƳ Řƭŀ 
wszystkich, On zostanie postawiony wszystkim, 
Ƨŀƪƻ ǿȊƽǊΦ WŜȊǳǎ ōťŘȊƛŜ ǇǊȊȅƴƻǎƛƱ ƻǿƻŎŜ ƛ ǿǎȊȅǎŎȅ 
ƳŀƧŊ ȊŀŎȊŊŏ ǇǊȊȅƴƻǎƛŏ ƻǿƻŎŜΣ Ƨŀƪ WŜȊǳǎΦ ² ǘŜƴ 
ǎǇƻǎƽō ǿƻƪƽƱ bƛŜƎƻ ǇƻǿǎǘŀƧŜ ƛ ǊƻȊǎȊŜǊȊŀ ǎƛť 
ǇǊȊŜǎǘǊȊŜƵ ŘƻōǊŀ ς ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŀ ƛ ƻǿƻŎƻǿŀƴƛŀΦ WŜƧ 
ǇƻŎȊŊǘŜƪ ƻƎƱƻǎƛƱ ǿƱŀǏƴƛŜ Wŀƴ /ƘǊȊŎƛŎƛŜƭΦ 
WŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜΣ Ŏƻ ǊƽǿƴƛŜȍ ƻƎƱƻǎƛƱ WŀƴΣ WŜȊǳǎ 
zaprowadza w tej przestrzeni bolesne 
doǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛŀ Řƭŀ ƭǳŘȊƛ ȊƱŜƧ ǿƻƭƛΦ Yǘƻ ƴƛŜ ŎƘŎŜ 
ƴŀǿǊƽŎƛŏ ǎƛť ƛ ƻǿƻŎƻǿŀŏΣ ǘŜƴ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŀ ǳŎƛǎƪǳ 
ȊƱŀΦ WŜȊǳǎ ƻƪŀȊǳƧŜ ǎƛť ƴŀƧǇƛťƪƴƛŜƧǎȊȅΣ ŘŜƭƛƪŀǘƴȅΣ 
ƱŀƎƻŘƴȅ Řƭŀ ƭǳŘȊƛ ŘƻōǊŜƧ ǿƻƭƛΣ ŀƭŜ Ȋ ǊŀȊŜƳ ǇǊȊȅƪǊȅ 
Řƭŀ ǘȅŎƘΣ ƪǘƽǊȊȅ Ƨŀƪ ƪǳǇŎȊŊŎȅ ǿ ǏǿƛŊǘȅƴƛΣ ǎŊ Řƻ 
Niego nastawieƴƛ ǿǊƻƎƻΦ aŀƳȅΣ ǿƛťŎΣ Řƻ 
ŎȊȅƴƛŜƴƛŀ Ȋ ǇƻŘǿƽƧƴȅƳ ŘȊƛŀƱŀƴƛŜƳ WŜȊǳǎŀΦ 

tƻƪƽƧ ƛ ƻƎƛŜƵΦ ¢ƻ ǇƻŘǿƽƧƴŜ ŘȊƛŀƱŀƴƛŜ WŜȊǳǎŀ 

ȊŀǇƻǿƛŀŘŀ Ƨǳȍ Wŀƴ /ƘǊȊŎƛŎƛŜƭΣ ƳƽǿƛŊŎΣ ȍŜ aŜǎƧŀǎȊ 
ōťŘȊƛŜ ŎƘǊȊŎƛŏ 5ǳŎƘŜƳ |ǿƛťǘȅƳ ƛ ƻƎƴƛŜƳ. Duch 
Ǐǿƛťǘȅ ƧŜǎǘ ƻƎƴƛŜƳΣ ŀƭŜ ƻƎƴƛŜƳ ǳǏǿƛťŎŀƧŊŎȅƳΣ 
ƴŀǇŜƱƴƛŀƧŊŎȅƳ ǇƻƪƻƧŜƳ ƛ ǎȊŎȊťǏŎƛŜƳ ƭǳŘȊƛΣ ƪǘƽǊȊȅ 
ǎŊ ŘƻōǊŜƧ ǿƻƭƛΣ ŀ ǿƛťŎ ǇƻŘƧťƭƛ ŘŜŎȅȊƧť 
ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŀΦ /ƛ ƻǘǊȊȅƳǳƧŊ 5ǳŎƘŀΣ ƪǘƽǊȅ ƛŎƘ ǇŎƘŀ 
do przodu, ku pokojowi i owocowaniu. 
WŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ƧŜŘƴŀƪ 5ǳŎƘ |ǿƛťǘȅ ƧŜǎǘ ƻƎƴƛŜƳ 
ōƻƭŜǎƴȅƳΣ ƪǘƽǊȅ ǎǇŀƭŀΣ ōƻ ǿȅǇŀƭŀ ȊƱƻΣ 
nieczystoǏŎƛΣ ƎǊȊŜŎƘȅΣ ǿŀŘȅ ǿ ǘȅŎƘΦ 5ƭŀ 
ȊŘŜƪƭŀǊƻǿŀƴƛŜ ȊƱȅŎƘ 5ǳŎƘ .ƻȍȅ ƧŜǎǘ ǎǘǊŀǎȊƴȅ ƛ 
ōƻƭŜǎƴȅΦ  WŜȊǳǎ ǘǿƻǊȊȅ ƻǿŊ ǇǊȊŜǎǘǊȊŜƵ 
ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŀ ƛ ƻǿƻŎƻǿŀƴƛŀ ǿ ǘŜƴ ǎǇƻǎƽōΣ ȍŜ 
ǳŘȊƛŜƭŀ ƪŀȍŘŜƳǳ ŎȊƱƻǿƛŜƪƻǿƛΣ ƪǘƽǊȅ ȊŜŎƘŎŜ 
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ǇǊȊȅƧŊŏΣ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻΣ Ƨŀƪƻ ǳǏǿƛťŎŜƴƛŜ ƛ Ƨŀƪƻ 

ƻƎƛŜƵΦ To ǿƱŀǏƴƛŜ hƴ ƧŜǎǘ ƻǿȅƳ 
ƴŀƧǿƛťƪǎȊȅƳ ŘŀǊŜƳ WŜȊǳǎŀΦ 

hƎƛŜƵ ǿȅǇŀƭŀΦ ² ƻƎƴƛǳ ǎǘŀǊƻȍȅǘƴƛ ƻŎȊȅǎȊŎȊŀƭƛ 
ƪǊǳǎȊŎŜΦ ½ŀƴǳǊȊŀƭƛ ƧŜ ǿ ƻƎƴƛǳΣ ŀ ǘŜƴ ǘƻǇƛƱ 
ǎȊƭŀŎƘŜǘƴȅ ƳŜǘŀƭΣ ŎȊȅƴƛŊŎ Ǝƻ ǇƻŘŀǘƴȅƳΣ ŀ ǎǇŀƭŀƱ 
ȊŀƴƛŜŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŀΣ ƪǘƽǊŜ ǿ ǘŜƴ ǎǇƻǎƽō ƻŘŘȊƛŜƭŀƱȅ 
ǎƛťΦ hƎƛŜƵ ƧŜǎǘ ȊƴŀƪƛŜƳ ǎŊŘǳ ƛ ƻŎȊȅǎȊŎȊŀƧŊŎŜƧ 
ǇǊȊŜƳƛŀƴȅΦ Yǘƻ ǇǊȊŜǎȊŜŘƱ ǇǊȊŜȊ ƻƎƛŜƵ ƧŜǎǘ ŎȊȅǎǘȅƳ 
ȊƱƻǘŜƳ ƛ ǇǊȊȅƴƻǎƛ ǘȅƭƪƻ ŘƻōǊȅ ƻǿƻŎΦ YŀȍŘȅΣ ǿƛťŎ 
Ƴǳǎƛ ǇǊȊŜƧǏŏ ǇǊȊŜȊ ƻƎƛŜƵ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻΦ 5ƻǇƽƪƛ 
Ƴŀ ǿ ǎƻōƛŜ ǿƛŜƭŜ ȊŀƴƛŜŎȊȅǎȊŎȊŜƵ ǘƻ ǇǊȊŜƧǏŎƛŜ 
ōȅǿŀ ōƻƭŜǎƴŜΦ LƳ ōƭƛȍŜƧ Ƴǳ Řƻ ŎȊȅǎǘŜƎƻ ȊƱƻǘŀ, do 
ǊŀƧǳΣ ǘȅƳ ǿƛťŎŜƧ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŀ ŎƛŜǇƱŀ ǊŀŘƻǎƴŜƎƻ 
ǇƻƪƻƧǳ ƛ ǏǿƛťǘƻǏŎƛΦ WŜȊǳǎ ŘŀƧŜ ƴŀƳ 5ǳŎƘŀΣ Ƨŀƪƻ 
ǎǿƽƧ ƴŀƧǿƛťƪǎȊȅ ŘŀǊΣ ŀ Ȋ ƴŀǎȊŜƧ ǎǘǊƻƴȅ ŎƘƻŘȊƛ 
ǘȅƭƪƻ ƻ ƧŜŘƴƻΥ ōȅ ǎƛť aǳ ǇƻŘŘŀŏ ƛ ǇƻȊǿƻƭƛŏ 
ŘȊƛŀƱŀŏΦ ²ǘŜŘȅ hƴ ǇǊȊȅƧťǘȅ ǇǊȊŜȊ ƴŀǎ ǿ Řƴƛǳ 
ƴŀǿǊƽŎŜƴƛŀ ǎǇǊŀǿƛŀ ǿ ƴŀǎȊȅƳ ǿƴťǘǊȊǳ 
ŘƱǳƎƻŦŀƭƻǿŜ ƻŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŜΣ ƪǘƽǊŜ ǇǊƻǿŀŘȊƛ Řƻ 
ŎƻǊŀȊ ƭŜǇǎȊŜƎƻ ƻǿƻŎƻǿŀƴƛŀΦ ¢ŀƪΣ ǿƛťŎ 
ƻǎǘŀǘŜŎȊƴƛŜ Ƴŀ ŘƻƧǏŏ ƛ ŘƻŎƘƻŘȊƛ ǿ ƴŀǎ Řƻ 
ŘƻōǊȅŎƘ ŎȊȅƴƽǿΣ ŀƭŜ ƴƛŜ ƧŜǎǘ ǘƻ ŘȊƛŜƱŜƳ ǘȅƭƪƻ 
ƴŀǎȊŜƎƻ ǿȅǎƛƱƪǳΣ Ƨŀƪ ǎŊŘȊƛƭƛ ÀȅŘȊƛ ǿ ŎȊŀǎŀŎƘ 
WŜȊǳǎŀΣ ŀƭŜ ŘȊƛŜƱŜƳ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻΣ Ȋ ƪǘƽǊȅƳ 
ǏǿƛŀŘƻƳƛŜ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎǳƧŜƳȅΦ tǊȊȅǇƛǎȅǿŀƴƛŜ ǎƻōƛŜ 
ƳƻŎȅ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻ ƧŜǎǘ ƎǊȊŜŎƘŜƳΣ ǇǊȊŜƧŀǿŜƳ 
ǏƭŜǇƻǘȅ ƛ ȊƴŀŎȊƴƛŜ ƻǎƱŀōƛŀ ŘƻƎƱťōƴƻǏŏ 
ƻŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŀΣ ƪǘƽǊŜ ƳƻȍŜ ǳŎȊȅƴƛŏ ƧŜŘȅƴƛŜ 5ǳŎƘ 
.ƻȍȅΦ 

Szklane naczynie. WŜǎǘŜǏƳȅ ǇƛťƪƴȅƳ 

przejrzystym szklanym naczynƛŜƳΣ ǿ ƪǘƽǊŜ .ƽƎ 
ƴŀƭŀƱ ǿƻŘť ς swojego Ducha. Jednak w raju, u 
ǇƻŎȊŊǘƪǳ Ȋŀ ǇƻŘǎȊŜǇǘŜƳ ȊƱŜƎƻ ǿȅƭŀƭƛǏƳȅ Ȋ ǎƛŜōƛŜ 
ƻǿŜƎƻ 5ǳŎƘŀΣ ŀ ǏŎƛŀƴƪƛ ƴŀŎȊȅƴƛŀ ȊŀōǊǳŘȊƛƱȅ ǎƛť ƻŘ 
ǿŜǿƴŊǘǊȊ ƛ ǎǘŀƱȅ ǎƛť ȊǳǇŜƱƴƛŜ ƴƛŜǇǊȊŜƧǊȊȅǎǘŜΦ 
YƛŜŘȅ ǇǊȊȅǎȊŜŘƱ WŜȊǳǎ Řƻ ƻǿŜƎƻ ōǊǳŘƴŜƎƻ ƛ 
pustego ƴŀŎȊȅƴƛŀ ǿƭŀƱ ƴŀ ǇƻǿǊƽǘ 5ǳŎƘŀ 
|ǿƛťǘŜƎƻΦ ²ŜƧǏŏ ǿ ǘŀƪƛ ōǊǳŘ ƛ ōŀƎƴƻ ōȅƱƻ Řƭŀ 
.ƻƎŀ ōƻƭŜǎƴŜΣ Ŏƻ ǇƻƪŀȊŀƱ WŜȊǳǎ ƴŀ YǊȊȅȍǳΣ ŀƭŜ .ƽƎ 
ǇƻŘƧŊƱ ǘŜƴ ōƽƭΦ tǊȊŜōŀŎȊȅƱ ƎǊȊŜǎȊƴƛƪƻƳ ƛ ƴŀǇŜƱƴƛƱ 
ƛŎƘ Ȋ ǇƻǿǊƻǘŜƳ 5ǳŎƘŜƳ |ǿƛťǘȅƳΦ bŀǇŜƱƴƛƱ ƛŎƘ 
ǘŀƪƛŎƘΣ ƧŀƪƛƳƛ ǎŊ ς brudnych, ale woda wlana do 
ōǊǳŘƴŜƎƻ ƴŀŎȊȅƴƛŀΣ ȊŀŎȊȅƴŀ ǊƻȊƳƛťƪŎȊŀŏ ōǊǳŘ ƛ 
ǎǘƻǇƴƛƻǿƻ ȊƳȅǿŀŏ ƎƻΦ tƻǿƻƭƛ ǎǘŀƧŜƳȅ ǎƛť ŎƻǊŀȊ 
ŎȊȅǏŎƛŜƧǎƛ ƛ ōŀǊŘȊƛŜƧ ǇǊȊŜƧǊȊȅǏŎƛΦ /ƻǊŀȊ ǿȅǊŀȋƴƛŜƧ 
ǿƛŘŀŏ ǿ ƴŀǎ .ƻƎŀΣ ƪǘƽǊȅ ǇǊƻƳƛŜƴƛŜƧŜ ƴŀ ǏǿƛŀǘΦ 

/ƻǊŀȊ ƭŜǇƛŜƧ ǘŜȍ ƻǿƻŎǳƧŜƳȅ - ǎǘŀƧŜƳȅ ǎƛť ǏǿƛťŎƛΦ 
Ale to ǿǎȊȅǎǘƪƻ ƧŜǎǘ ŘȊƛŜƱŜƳ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻΦ .ŜȊ 
bƛŜƎƻ ƴƛŜ ōȅƱƻōȅ ƴŀƧƳƴƛŜƧǎȊȅŎƘ ǎȊŀƴǎ ƴŀ ȊƳȅŎƛŜ 
ȊŀŘŀǿƴƛƻƴŜƎƻΣ ǿǊȅǘŜƎƻ ƎƱťōƻƪƻ ƻŘ ǇƻŎȊŊǘƪǳ 
ŎȊŀǎƽǿ ōǊǳŘǳ ǿ ƴŀǎȊŜ ƴƛŜƎŘȅǏ ǇƛťƪƴŜ ƛ 
ƪǊȅǎǘŀƭƛŎȊƴƛŜ ŎȊȅǎǘŜ ǎȊƪƱƻΦ  
WŜŘƴŀƪΣ ƎŘȅ ǿƻŘŀ .ƻȍŜƎƻ 5ǳŎƘŀ ǘȅƭƪƻ ǎǘƻƛ ǿ ƴŀǎΣ 
oczyszczenƛŜ ƴŀǎǘťǇǳƧŜ ōŀǊŘȊƻ Ǉƻǿƻƭƛ ŀƭōƻ ƛ 
ǿŎŀƭŜΦ [ŜǇƛŜƧ ƧŜǎǘΣ ƎŘȅ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎǳƧŜƳȅΣ ƎŘȅ 
ǿǇǊƻǿŀŘȊƛƳȅ ǿƻŘť ǿ ǊǳŎƘΣ ƳƛŜǎȊŀƳȅΣ 
ǇƻǎƱǳƎǳƧŜƳȅ ǎƛť ǎȊŎȊƻǘƪŊΣ ŀ ƴŀǿŜǘ ŘǊǳŎƛŀƪƛŜƳΦ 
tƻƳȅǏƭƳȅΣ Ŏƻ ƳƻȍŜƳȅ ȊǊƻōƛŏΣ ŎȊȅƳ ǎŊ ǿ 
ǇǊŀƪǘȅŎŜ ƴŀǎȊŜƎƻ ȍȅŎƛŀ ƻǿŜ ǎȊƻǊǎǘƪƛŜ ƴŀǊȊťŘȊƛŀΦ ½ 
ǇƻŎȊŊǘƪǳ Ŏƛťȍƪƻ ƧŜǎǘ ǿǎǇƽƱǇǊŀŎƻǿŀŏΣ ŀƭŜ ǇƻǘŜƳ 
ǇƻŘŘŀǿŀƴƛŜ ǎƛť 5ǳŎƘƻǿƛ .ƻȍŜƳǳ ƧŜǎǘ ŎƻǊŀȊ 
ǿƛťƪǎȊŊ ǊƻȊƪƻǎȊŊΦ /ƘƻŘȊƛ ƻ ǘƻΣ ōȅ ȊŀŀƴƎŀȍƻǿŀŏ 
ǎƛť ǿ ǇŜƱƴƛΣ ȊŀƪƻŎƘŀŏ ǿ ǘȅƳ .ƻƎǳΣ ƪǘƽǊȅ ƴŀǎ 
ƴŀǇŜƱƴƛŀΣ ŀ ǿǘŜŘȅ ƻŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŜ ƴŀǎǘťǇǳƧŜ Ȋ ŎƻǊŀȊ 
ǿƛťƪǎȊŊ ƛƴǘŜƴǎȅǿƴƻǏŎƛŊΦ  

|ǿƛťŎƛΦ Czym jŜǎǘ ƻǿƻ ƻŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŜΚ 5ŊȍŜƴƛŜƳ 

Řƻ ǏǿƛťǘƻǏŎƛΦ ! ǏǿƛťǘƻǏŏ ǘƻ ǇǊŀƎƴƛŜƴƛŜ ŎȊȅǎǘƻǏŎƛ 
ǎȊƪƱŀΣ ǇǊŀƎƴƛŜƴƛŜ ǇǊȊŜŎƘƻǿȅǿŀƴƛŀ 5ǳŎƘŀ .ƻȍŜƎƻΦ 
¢ǊȊŜōŀ ƳƛŜŏ ǏǿƛŀŘƻƳƻǏŏΣ ȍŜ ƻŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŜ 
ŘƻƪƻƴǳƧŜ ǎƛť ƳƻŎŊ ǘŜƎƻ 5ǳŎƘŀΣ ƳƻŎŊ /ƘǊȅǎǘǳǎŀΣ 
ƴƛŜ ƴŀǎȊŊ ǿƱŀǎƴŊΦ DŘȅ ǇǊȊȅƧƳǳƧŜƳȅ 5ǳŎƘŀ 
|ǿƛťǘŜƎƻΣ hƴ ǇǊȊȅǎǇƻǎŀōƛŀ ƴŀǎ Řƻ ƻǿƻŎƻǿŀƴƛŀΦ 
bƛŜ Ƴŀ ƳƛŜƧǎŎŀ ƴŀ ǇƻƱƻǿƛŎȊƴƻǏŏΦ YŀȍŘȅ 
ƴŀǿǊƽŎƻƴȅ Ȋŀ ȍȅŎƛŀ ŘƻƧŘȊƛŜ Řƻ ǇŜƱƴƛ ƻŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛŀ 
ƛ ǏǿƛťǘƻǏŎƛ ǿ ǘȅƳ ȍȅŎƛǳΣ ŀƭōƻ Ƴŀ ŘǊǳƎŊ ǎȊŀƴǎť ǿ 
ŎȊȅǏŏŎǳΦ 5ƻ bƛŜōŀ ǿŜƧŘŊ ǘȅƭƪƻ ƻŎȊȅǎȊŎȊŜƴƛ ƛ 
ƻǿƻŎǳƧŊŎȅΣ ǎƱƻǿŜƳ ǏǿƛťŎƛΣ ŀƭōƻ ǿ ƻƎƽƭŜ ƴƛƪǘ ƴƛŜ 
ǿŜƧŘȊƛŜΦ WŜŘƴŀƪ ǿŜƧŘŊΣ ōƻ ǏǿƛťǘƻǏŏ ƧŜǎǘ ǊŜŀƭƴŀ ƛ 
ƧŜǎǘ Řƭŀ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘΦ bƛŜ Ƴŀ ǇƻƱƻǿƛŎȊƴƻǏŎƛΦ YŀȍŘȅ 
Ƴŀ ōȅŏ ǏǿƛťǘȅΦ {Ŋ ƭǳŘȊƛŜΣ ƪǘƽǊȊȅ ƧŜǎȊŎȊŜ Ȋŀ ǘŜƎƻ 
ȍȅŎƛŀ ŘƻȊƴŀƭƛ ȊƴŀŎȊƴŜƎƻ ǎǘƻǇƴƛŀ ǳǏǿƛťŎŜƴƛŀΣ ŀ 
ƛƴƴƛ ŘƻƧŘŊ Řƻ ƴƛŎƘ ǿ ŎȊȅǏŏŎǳΦ tƻǘǊȊŜōŀ ǏǿƛťǘȅŎƘΦ 
Tƻ ƴŀ ƴƛŎƘ ǎǘƻƛ ǏǿƛŀǘΦ .ƽƎ ǿŀƭŎȊȅ ƻ ǊŀǘǳƴŜƪ Řƭŀ 
ǏǿƛŀǘŀΣ ŀ ƭǳŘȊƛŜ ƎǊŜƳƛŀƭƴƛŜ .ƻƎŀ ƻŘǊȊǳŎŀƧŊΦ !ƭŜ ǎŊ 
ǏǿƛťŎƛ ƛ Ǐǿƛŀǘ ƴƛŜ ȊƎƛƴŊƱΣ Ȋŀ ǎǇǊŀǿŊ ȊƱŜƧ ǿƻƭƛ 
ǎȊŀǘŀƴŀ ƛ ƧŜƎƻ ǎǘǊƻƴƴƛƪƽǿΦ 5Ȋƛťƪƛ ǘŜƳǳΣ ȍŜ ǏǿƛťŎƛ 
ǿǎǇƽƱǇǊŀŎǳƧŊ Ȋ WŜȊǳǎŜƳ ǿ ǇǊƻǿŀŘȊŜƴƛǳ ǿŀƭƪƛ 
ŘǳŎƘƻǿŜƧ ƻ ǏǿƛŀǘΦ tǊƻǿŀŘȊŊ ǿŀƭƪťΣ ƳƻŎŊ 
ǇƻǎƛŀŘŀƴŜƎƻ 5ǳŎƘŀ |ǿƛťǘŜƎƻΦ 5ƻōǊȊŜ 

ǿȅƪƻǊȊȅǎǘǳƧŊ ƴƻǎȊƻƴȅ ǿ ǎŜǊŎǳ bŀƧǿƛťƪǎȊȅ 
dar Jezusa. 

Diakon Jan Ogrodzki 
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YƻƴƪǳǊǎ [ƛǘŜǊŀŎƪƛ α² /L9bL¦ a!½h²L9/YL/I ²L9w½.έ- 2016  

 Joanna Kƻȍŀƴ ς _azor ȊŀƧťƱŀ L ƳƛŜƧǎŎŜ ǿ ±L edycji konkursu literackiego "W cieniu mazowieckich wierzb" w 

ƪŀǘŜƎƻǊƛƛ th9½W!Φ ²ǊťŎȊŜƴƛŜ ŘȅǇƭƻƳƽǿ ƛ ƴŀƎǊƽŘ ƳƛŀƱƻ ƳƛŜƧǎŎŜ моΦмнΦнлмсΦ Serdecznie gratulujemy autorce. 

 WŜƧ ǿƛŜǊǎȊŜ ƛ ǊƻȊǿŀȍŀƴƛŀ ōƛōƭƛƧƴŜ Ƴƻȍƴŀ ȊƴŀƭŜȋŏ ǿ .ƛǳƭŜǘȅƴŀŎƘ wwΦ  

Redakcja 



Biuletyn Rodziny Rodzin nr1 (163) Boże Narodzenie 2016, Styczeń 2017 www.rodzinarodzin,pl   21 
 

αbƛŜ ǿȅǎǘŀǊŎȊȅ ƻŎŜƴƛŏ ǇǊȊŜǎȊƱƻǏŏΣ ŀƭŜ ǘǊȊŜōŀ ƳƛŜŏ ŀƳōƛŎƧť ǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ƭŜǇǎȊŜƧ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŎƛέ ƪŀǊŘ Φ{Φ ²ȅǎȊȅƵǎƪƛ tǊȅƳŀǎ tƻƭǎƪƛ 

KALENDARIUM POLSKIE 

{¢¸/½9c  нлмт  
1.01.2006 ς  Lƴǎǘȅǘǳǘ tǊȅƳŀǎƻǿǎƪƛΣ ȊƎƻŘƴƛŜ Ȋ ǎǳƎŜǎǘƛŊ Wŀƴŀ tŀǿƱŀ LLΣ ȊƳƛŜƴƛŀ ƴŀȊǿť ƴŀ Lƴǎǘȅǘǳǘ tǊȅƳŀǎŀ {tefana 
²ȅǎȊȅƵǎƪƛŜƎƻΦ ½ŀƱƻȍȅŎƛŜƭƪŊ ƛƴǎǘȅǘǳǘǳ ōȅƱŀ aŀǊƛŀ hƪƻƵǎƪŀόмфнл-нлмоύΣ ƪǘƽǊŀ ǊŀȊŜƳ Ȋ ƪǎƛťŘȊŜƳ tǊȅƳŀǎŜƳ ǎƪƱŀŘŀƱŀ ǿ 
YƻƳŀƵŎȊȅ α|ƭǳōȅ WŀǎƴƻƎƽǊǎƪƛŜέΣ ƎŘȅ мΣр Ƴƭƴ tƻƭŀƪƽǿ ǇǊȊȅǊȊŜƪŀƱƻ ǿƛŜǊƴƻǏŏ ŎƘǊȊŜǏŎƛƧŀƵǎƪƛƳ ȊŀǎŀŘƻƳ ƴŀ WŀǎƴŜƧ DƽǊȊŜ 
26.08.1956. Instytut i licȊƴƛ ǿƛŜǊƴƛ ƳƻŘƭŊ ǎƛť ƻ ōŜŀǘȅŦƛƪŀŎƧť {ƱǳƎƛ .ƻȍŜƎƻ {ǘŜŦŀƴŀ YŀǊŘȅƴŀƱŀ ²ȅǎȊȅƵǎƪƛŜƎƻΦ 
6.01.1285 ς !ǊŎȅōƛǎƪǳǇ ƎƴƛŜȋƴƛŜƵǎƪƛ Wŀƪǳō |ǿƛƴƪŀ ȊǿƻƱǳƧŜ ǎȅƴƻŘ ǿ _ťŎȊȅŎȅΣ ƴŀ ƪǘƽǊȅƳ ǿȅŘŀƧŜ ǳǎǘŀǿȅ ƴŀƪŀȊǳƧŊŎŜ 
ǿȅƎƱŀǎȊŀƴƛŜ ƪŀȊŀƵ ǿ ƧťȊȅƪǳ ǇƻƭǎƪƛƳΦ   ² мнуо ǊΦΣ Ǉƻ ǘǊǿŀƧŊŎȅƳ ŀȍ мн ƭŀǘ ǿŀƪŀƴǎƛŜ ƴŀ ƪŀǘŜŘǊȊŜ ƎƴƛŜȋƴƛŜƵǎƪƛŜƧΣ Wŀƪǳō 
|ǿƛƴƪŀ ȊƻǎǘŀƱ ƧŜŘƴƻƳȅǏƭƴƛŜ ǿȅōǊŀƴȅ ǇǊȊŜȊ ƪŀǇƛǘǳƱť ƴŀ ŀǊŎȅōƛǎƪǳǇŀΣ ƴƛŜǿŊǘǇƭƛǿƛŜ ƳŀƧŊŎ ǊƽǿƴƛŜȍ ǇƻǇŀǊŎƛŜ ƪǎƛťŎƛŀ 
tǊȊŜƳȅǎƱŀ LLΦ bƻƳƛƴŀŎƧť ǇŀǇƛŜǎƪŊ ƻǘǊȊȅƳŀƱ ол ƭƛǇŎŀΣ ŀ ƪƻƴǎŜƪǊƻǿŀƴȅ ƴŀ ŀǊŎȅōƛǎƪǳǇŀ ȊƻǎǘŀƱ мф ƎǊǳŘƴƛŀ ǘŜƎƻȍ Ǌƻƪǳ ǿ 
YŀƭƛǎȊǳΣ ǿ ǘŀƳǘŜƧǎȊȅƳ ƪƻǏŎƛŜƭŜ CǊŀƴŎƛǎȊƪŀƴƽǿΦ tǊȊŜŘ ƴƻǿȅƳ ƳŜǘǊƻǇƻƭƛǘŊ ǎǘŀƴťƱƻ ǿ ǇƛŜǊǿǎȊŜƧ ƪƻƭŜƧƴƻǏŎƛ ȊŀŘŀƴƛŜ 
ǳǇƻǊȊŊŘƪƻǿŀƴƛŀ ǎȅǘǳŀŎƧƛ ƪƻǏŎƛŜƭƴŜƧ Ǉƻ ŘƱǳƎƛƳ ǿŀƪŀƴǎƛŜΦ Wŀƪǳō ŘŀƱ ǎƛť ǇƻȊƴŀŏ Ƨŀƪƻ ǿȅōƛǘƴȅ ƪƛŜǊƻǿƴƛƪ ǇƻƭǎƪƛŜƎƻ 
YƻǏŎƛƻƱŀΦ {ȊŎȊŜƎƽƭƴƛŜ ǿȅǊƽȍƴƛƱ ǎƛť ŀƪǘȅǿƴƻǏŎƛŊ ǎȅƴƻŘŀƭƴŊΦ ² ŎƛŊƎǳ ǎǿȅŎƘ ǊȊŊŘƽǿ ȊǿƻƱŀƱ ŀȍ с ǎȅƴƻŘƽǿ ǇǊƻǿƛƴŎƧŀƭƴȅŎƘΣ 
ǿ ƪǘƽǊȅŎƘ ǳŎȊŜǎǘƴƛŎȊȅƱƻ ŘǳŎƘƻǿƛŜƵǎǘǿƻ ŎŀƱŜƧ ǇƻƭǎƪƛŜƧ ƳŜǘǊƻǇƻƭƛƛ ƪƻǏŎƛŜƭƴŜƧΦ 5ƻ ŘȊƛǏ ȊŀŎƘƻǿŀƱȅ ǎƛť ǿ ŎŀƱƻǏŎƛ 
ǇƻǎǘŀƴƻǿƛŜƴƛŀ ǎȅƴƻŘǳ ǿ _ťŎȊȅŎȅ Ȋ мнур ǊΦ {ǘŀǘǳǘȅ ŘƻǘȅŎȊȅƱȅ ǇǊƻōƭŜƳƽǿ ŘǳǎȊǇŀǎǘŜǊǎǘǿŀΣ ƳΦƛƴΦ ƴŀƪŀȊȅǿŀƱȅ 
ŀǊŎƘƛŘƛŀƪƻƴƻƳ ŜƎȊŀƳƛƴƻǿŀƴƛŜ ƪǎƛťȍȅ ǇƻŘŎȊŀǎ ǿƛȊȅǘŀŎƧƛ ŎȊȅ ǇƻǘťǇƛŀƱȅ ǇƻōƛŜǊŀƴƛŜ ƻǇƱŀǘ Ȋŀ ǳŘȊƛŜƭŀƴƛŜ ǎŀƪǊŀƳŜƴǘƽǿΦ LƴƴŜ 
ǎǘŀǘǳǘȅ ŘƻǘȅŎȊȅƱȅ ǎȊŜǊƻƪƛŎƘ ǊȊŜǎȊ ǿƛŜǊƴȅŎƘ όƴǇΦ ƴŀƪƱŀŘŀƱȅ ŜƪǎƪƻƳǳƴƛƪť ƴŀ ǊƻȊōƽƧƴƛƪƽǿύΦ !ǊŎȅōƛǎƪǳǇ Wŀƪǳō ȊŀǎƱȅƴŊƱ Ƨŀƪƻ 
ǿƛŜƭƪƛ ƻōǊƻƵŎŀ ǇƻƭǎƪƻǏŎƛ ƛ ƧťȊȅƪŀ ƻƧŎȊȅǎǘŜƎƻΦ {ȅƴƻŘ ƱťŎȊȅŎƪƛ ȊǿǊŀŎŀƱ ǳǿŀƎť ƴŀ ȊŀƎǊƻȍŜƴƛŀ ƴŀǘǳǊȅ ǇƻƭƛǘȅŎȊƴŜƧ ƛ 
ƪǳƭǘǳǊƻǿŜƧΣ ǿȅƴƛƪŀƧŊŎŜ Ȋ ƳŀǎƻǿŜƎƻ ƴŀǇƱȅǿǳ bƛŜƳŎƽǿ ƴŀ ȊƛŜƳƛŜ ǇƻƭǎƪƛŜ ƻǊŀȊ ƴŀ ǇƻƧŀǿƛŀƧŊŎŊ ǎƛť ŘȅǎƪǊȅƳƛƴŀŎƧť 
tƻƭŀƪƽǿΦ ¦ŎƘǿŀƭƻƴƻ ǎǘŀǘǳǘȅ ƳŀƧŊŎŜ ƴŀ ŎŜƭǳ ƻŎƘǊƻƴť ƛ ǿǎǇŀǊŎƛŜ ƧťȊȅƪŀ  ǇƻƭǎƪƛŜƎƻΦ bŀƪŀȊŀƴƻ ƴŀ ǇǊȊŜƱƻȍƻƴȅŎƘ ǎȊƪƽƱ 
ƪŀǘŜŘǊŀƭƴȅŎƘ ƛ ȊŀƪƻƴƴȅŎƘ ǇƻǿƻƱȅǿŀŏ ǘȅƭƪƻ ǘȅŎƘΣ ƪǘƽǊȊȅ ȊƴŀƧŊ ƧťȊȅƪ ǇƻƭǎƪƛΣ ŀōȅ ƳƻƎƭƛ ǿ ƴƛƳ ƻōƧŀǏƴƛŀŏ ŀǳǘƻǊƽǿ 
ƱŀŎƛƵǎƪƛŎƘΦ .ŜƴŜŦƛŎƧŀ ŘǳǎȊǇŀǎǘŜǊǎƪƛŜ όǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ ƪƻǏŎƛƻƱȅ ǇŀǊŀŦƛŀƭƴŜύ ƳƛŜƭƛ ƻōŜƧƳƻǿŀŏ  ǘȅƭƪƻ ƪǎƛťȍŀ ōƛŜƎƭŜ 
ƳƽǿƛŊŎȅ Ǉƻ ǇƻƭǎƪǳΦ tƭŜōŀƴƛ ƳƛŜƭƛ ƻōƻǿƛŊȊŜƪ ǇƻŘŎȊŀǎ ƴƛŜŘȊƛŜƭƴŜƧ ƳǎȊȅ ǿȅƧŀǏƴƛŀŏ ǿƛŜǊƴȅƳ ǿ ƧťȊȅƪǳ ǇƻƭǎƪƛƳ α²ƛŜǊȊťΣ 
hƧŎȊŜ bŀǎȊΣ ½ŘǊƻǿŀǏ aŀǊƛƻέ ƻǊŀȊ ƻŘƳŀǿƛŀŏ Ȋ ǿƛŜǊƴȅƳƛ ǎǇƻǿƛŜŘȋ ǇƻǿǎȊŜŎƘƴŊΦ {ȅƴƻŘ ǇƻǘťǇƛƱ ǘŜȍ ŘȊƛŀƱŀƴƛŀ ǏƭŊǎƪƛŎƘ 
ƪƭŀǎȊǘƻǊƽǿ ŦǊŀƴŎƛǎȊƪŀƵǎƪƛŎƘΣ ƪǘƽǊŜ ƻŘŜǊǿŀƱȅ ǎƛť ƻŘ ǇƻƭǎƪƛŜƧ ǇǊƻǿƛƴŎƧƛ ȊŀƪƻƴƴŜƧ ƛ ǇǊȊŜǎȊƱȅ Řƻ ǇǊƻǿƛƴŎƧƛ ǎŀǎƪƛŜƧ ƻǊŀȊ ƴƛŜ 
ŎƘŎƛŀƱȅ ǇǊȊȅƧƳƻǿŀŏ tƻƭŀƪƽǿ Řƻ ǎǿƻƛŎƘ ƪƻƴǿŜƴǘƽǿΦ ²  ǎǿƻƧŜƧ ŘȊƛŀƱŀƭƴƻǏŎƛ ǇƻƭƛǘȅŎȊƴŜƧ Wŀƪǳō |ǿƛƴƪŀ ǇƻƱƻȍȅƱ ǿƛŜƭƪie 
ȊŀǎƱǳƎƛ Řƭŀ ŘȊƛŜƱŀ ȊƧŜŘƴƻŎȊŜƴƛŀ tƻƭǎƪƛΦ tǊȊŜȊ ŎŀƱȅ ǎǿƽƧ ǇƻƴǘȅŦƛƪŀǘ ǿȅǿƛŜǊŀƱ ƛǎǘƻǘƴȅ ǿǇƱȅǿ ƴŀ Ǉƻƭƛǘȅƪť ƪǎƛŊȍŊǘ 
ǇƛŀǎǘƻǿǎƪƛŎƘΣ ƪƻƴǎŜƪǿŜƴǘƴƛŜ ǿǎǇƛŜǊŀƧŊŎ ƪǎƛŊȍŊǘ-ƧŜŘƴƻŎȊȅŎƛŜƭƛΦ DŘȅ ƻōŜƧƳƻǿŀƱ ƪŀǘŜŘǊť ƎƴƛŜȋƴƛŜƵǎƪŊΣ tƻƭǎƪŀ ƻŘ ǇƻƴŀŘ 
ǎǘǳƭŜŎƛŀ ǇƻƎǊŊȍƻƴŀ ōȅƱŀ ǿ ǊƻȊōƛŎƛǳ ŘȊƛŜƭƴƛŎƻǿȅƳΦ {ȅƳōƻƭŜƳ ƧŜŘƴƻǏŎƛ ȊƛŜƳ ǇƻƭǎƪƛŎƘ ōȅƱ YƻǏŎƛƽƱΣ ƎŘȅȍ Ǉƻƭǎƪŀ ǇǊƻǿƛƴŎƧŀ 
ƪƻǏŎƛŜƭƴŀ ƻōŜƧƳƻǿŀƱŀ ŎŀƱƻǏŏ ŘŀǿƴȅŎƘ ȊƛŜƳ ǇƛŀǎǘƻǿǎƪƛŎƘΣ ŀ ǿ ǏǊƻŘƻǿƛǎƪǳ ŜǇƛǎƪƻǇŀǘǳ ƛŘŜŜ ȊƧŜŘƴƻŎȊŜƴƛƻǿŜ ōȅƱȅ 
ǎȊŎȊŜƎƽƭƴƛŜ ȍȅǿŜΦ 5ȊƛǏ ƘƛǎǘƻǊȅŎȅ ȊƎƻŘƴƛŜ ǳȊƴŀƧŊ Wŀƪǳōŀ |ǿƛƴƪť Ȋŀ ƧŜŘƴŜƎƻ Ȋ ǿƛŜƭƪƛŎƘ Ƴťȍƽǿ ǎǘŀƴǳ ǏǊŜŘƴƛƻǿƛŜŎȊƴŜƧ 
Polski. 
7.01.1949 ς tƻŘŎȊŀǎ ǇǊȊŜǎƱǳŎƘŀƴƛŀ ǿ ¦.Σ ǿ ƴƛŜǿȅƧŀǏƴƛƻƴȅŎƘ ŘƻǘŊŘ ƻƪƻƭƛŎȊƴƻǏŎƛŀŎƘΣ ǳƳƛŜǊŀ Wŀƴ wƻŘƻǿƛŎȊ α!ƴƻŘŀέ 
όǳǊΦмфноύΣ ƘŀǊŎŜǊȊΣ ȍƻƱƴƛŜǊȊ {ȊŀǊȅŎƘ {ȊŜǊŜƎƽǿΣ ǳŎȊŜǎǘƴƛƪ ǿƛŜƭǳ ŘȊƛŀƱŀƵ ōƻƧƻǿȅŎƘ ƛ ŘȅǿŜǊǎȅƧnych, kilkukrotnie ranny w 
Powstaniu Warszawskim.  
8.01.1918 ς мп Ǉǳƴƪǘƽǿ ǇǊŜȊȅŘŜƴǘŀ ¦{! ¢ƘƻƳŀǎŀ ²ƛƭǎƻƴŀΥ мо-ǘȅ Ǉǳƴƪǘ ǇǊȊŜǿƛŘǳƧŜ ǳǘǿƻǊȊŜƴƛŜ ƴƛŜǇƻŘƭŜƎƱƻ ǇŀƵǎǘǿŀ 
ǇƻƭǎƪƛŜƎƻ Ȋ ǿƻƭƴȅƳ ŘƻǎǘťǇŜƳ Řƻ ƳƻǊȊŀΦ 
10.01.1000 ς Cesarz niemiecki Otton III przybywa do GnieznŀΣ ƎŘȊƛŜ ǳȊƴŀƧŜ ǇƻƭǎƪƛŜƎƻ ƪǎƛťŎƛŀ .ƻƭŜǎƱŀǿŀ /ƘǊƻōǊŜƎƻ 
ǊƽǿƴȅƳ ǎƻōƛŜ ǿ ƳŀƧŜǎǘŀŎƛŜΦ   
17.01.1874 ς ² ǳƴƛŎƪƛŜƧ ǇŀǊŀŦƛƛ ǿ 5ǊŜƭƻǿƛŜ ǊƻǎȅƧǎŎȅ ȍƻƱƴƛŜǊȊŜ ȊŀǎǘǊȊŜƭƛƭƛ мо ƛ Ŏƛťȍƪƻ Ǌŀƴƛƭƛ ƻƪƻƱƻ нлл ǳƴƛǘƽǿ ōǊƻƴƛŊŎȅŎƘ 
ǎǿŜƧ ǏǿƛŊǘȅƴƛ ƛ ƴƛŜƎƻŘȊŊŎȅŎƘ ǎƛť ƴŀ ƻŘŘŀƴƛŜ ƧŜƧ ŎŜǊƪǿƛ ǇǊŀǿƻǎƱŀǿƴŜƧΦ 5ƻ ƪƻƭŜƧƴŜƎƻ ƳƻǊŘǳ ŘƻǎȊƱƻ ǿ tǊŀǘǳƭƛƴƛŜ нп 
ǎǘȅŎȊƴƛŀ мутп Ǌƻƪǳ ΣƪƛŜŘȅ ǇƻƭŜƎƱ ²ƛƴŎŜƴǘȅ [Ŝǿƻƴƛǳƪ ƛ мн ǳƴƛǘƽǿ-ǇǊŀǘǳƭǎƪƛŎƘ ƳťŎȊŜƴƴƛƪƽǿΣ ƪǘƽǊȊȅ Ȋƻǎǘŀƭƛ ōŜŀǘȅŦƛƪƻǿŀƴƛΦ 
.ȅƱ ǘƻ ƪƻƭŜƧƴȅ ŜƭŜƳŜƴǘ ōǊǳǘŀƭƴŜƧ ƭƛƪǿƛŘŀŎƧƛ ǇǊȊŜȊ wƻǎƧŀƴ ƪƻǏŎƛƻƱŀ ǳƴƛŎƪƛŜƎƻΣ ƪǘƽǊȅ ȊƻǎǘŀƱ ǿŎƛŜƭƻƴȅ Řƻ ǎǘǊǳƪǘǳǊ ŎŜǊƪǿƛ 
ǇǊŀǿƻǎƱŀǿƴŜƧΦ aƛƳƻ ƭƛŎȊƴȅŎƘ ǊŜǇǊŜǎƧƛΣ Ǉƻ ǿȅŘŀƴƛǳ ǇǊȊŜȊ ŎŀǊŀ ŘŜƪǊŜǘǳ ǘƻƭŜǊŀƴŎȅƧƴŜƎƻ ǿ мфлр Ǌƻƪǳ ōƭƛǎƪƻ нлл ǘȅǎΦ 
ǳƴƛǘƽǿΣ ǇǊȊȅƳǳǎȊƻƴȅŎƘ Řƻ ǇǊȊȅƧťŎƛŀ ǇǊŀǿƻǎƱŀǿƛŀΣ ǇƻǊȊǳŎƛƱƻ ǘƻ ǿȅȊƴŀƴƛŜΦ 
 22.01.1863 ς Wybuch Powstania Styczniowego.   
26.01.1934 ς W Berlinie podpisano polsko-ƴƛŜƳƛŜŎƪƛ ǳƪƱŀŘ ƻ ƴƛŜǎǘƻǎƻǿŀƴƛǳ ǇǊȊŜƳƻŎȅΣ ȊŀǿŀǊǘȅ ƴŀ мл ƭŀǘΦ bƛŜŎƻ 
ǿŎȊŜǏƴƛŜƧΣ ос ƭƛǇŎŀ мфон ǊƻƪǳΣ ǿ aƻǎƪǿƛŜ ǇƻŘǇƛǎŀƴƻ Ǉƻƭǎƪƻ-ǎƻǿƛŜŎƪƛ Ǉŀƪǘ ƻ ƴƛŜŀƎǊŜǎƧƛΦ tƭŀŎƽǿƪƛ ŘȅǇƭƻƳŀǘȅŎȊƴŜ ǿ 
ǎǘƻƭƛŎȅ ½ǿƛŊȊƪǳ {ƻǿƛŜŎƪƛŜƎƻ ƛ ǿ ²ŀǊǎȊŀǿƛŜ ǇƻŘƴƛesiono do rangi ambasad. 
 

hǇǊŀŎƻǿŀƱŀ Wƻŀƴƴŀ wƻƳŀǘƻǿǎƪŀ 
Bibliografia  
 ²ƛŜƭƪŀ YǎƛťƎŀ tŀǘǊƛƻǘƽǿ tƻƭǎƪƛŎƘ ς²ȅŘΦ .ƛŀƱȅ YǊǳƪ 
YǊƻƴƛƪŀ 5ȊƛŜƧƽǿ tƻƭǎƪƛ фсс-2016. J. Wieliczka-{ȊǊƪƻǿŀΣ WΦ {ȊŀǊŜƪΦ ²ȅŘΦ !! YǊŀƪƽǿ 
Rycerski kalendarz Patriotyczny 966-2016 
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Od redakcji: tǊŀƎƴƛŜƳȅΣ ŀōȅ α.ƛǳƭŜǘȅƴ wƻŘȊƛƴȅ wƻŘȊƛƴέ ōȅƱ ǘŀƪȍŜ ƱŊŎȊƴƛƪƛŜƳ ƳƛťŘȊȅ ƴŀǎȊȅƳƛ ƎǊǳǇŀƳƛ ƛ  
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ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛŀ ǿȅƴƛƪŀƧŊŎŜ Ȋ  ŎƻƳƛŜǎƛťŎȊƴȅŎƘ ǎǇƻǘƪŀƵΦ  

 

TERMINY STAĞE 
spotkaŒ na Ğazienkowskiej: 

wtorki 
       godz. 18.00 w sali Kard. WyszyŒskiego 
spotkania dla mğodzieŨy gimnazjalnej i licealnej  
ks. Zbigniew KapğaŒski Tel. 22 625 31 10 

       wtorki I i III godz.  20.00 -  Spotkania grupy M.B. 
Niepokalanej na Ğazienkowskiej  
       wtorek II i IV godz.20.30 spotkania dla mňŨczyzn 
ĂTeologia dla mňŨczyznò ks. Zbigniew KapğaŒski 
Ŝrody   
       godz.17.00 Adoracja NajŜwiňtszego Sakramentu 
       godz. 18.00 Msza świňta, naboŨeŒstwo do MB 
NieustajŃcej Pomocy 
 
piŃtki II i IV  
       godz. 19.30 spotkania grupy Ŝw. J·zefa 
Kontakt: ElŨbieta Nitka 504 121 159 
piŃtki III 
 godz. 19.00 spotkania grupy Ŝw. Feliksa 
Kontakt: Krzysztof i Anna Broniatowscy 604 984 754 

pierwsze soboty 
       godz. 10.00 Msza Ŝw.  ï spotkanie Opiekun·w  
kontakt K. Broniatowski 796 626 362  
 
III niedziela miesiŃca  
      godz.16.00 ï Msza Ŝw. 
 spotkanie grupy im. Marii Wantowskiej 

Kontakt: Beata Gadomska 605 079 812 

IV niedziela miesiŃca 
godz.10.00 ï  Msza Ŝw. 
spotkania dzieci  szkoğy podstawowej 
spotkania mğodzieŨy gimnazjum i liceum 

kontakt: Diana Samoraj tel.508 387 649  
mail: diansam@wp.pl 

       spotkania rodzic·w tych dzieci  i spotkanie 
grupy M.B. Wychowawczyni 
kontakt: Katarzyna i Michağ 501 155 952 
       Grupa Mğodych MağŨeŒstw Matki BoŨej 
Niepokalanej ï zapraszamy teŨ z mağymi dzieĺmi.  
Kontakt: Nell i Wojtek:  603 226 406 
 

 

SPOTKANIA 
OKOLICZNOśCIOWE:  

 
30 grudnia piŃtek świňto świňtej Rodziny ï 

świňto Patronalne Rodziny Rodzin godz. 18 

Msza Ŝw. razem ze Wsp·lnotami 

Jerozolimskimi w g·rnym koŜciele, po mszy 

spotkanie opğatkowe w dolnym koŜciele. 

4 stycznia 2017 r. Ŝroda godz. 18 Msza Ŝw. 

w 6 rocznicň Ŝmierci ks. Marka Szumowskiego 

6 stycznia (piŃtek) - udziağ RR w warszawskich 
uroczystoŜciach i pochodzie Trzech Kr·li 
 
8 stycznia (niedziela) - godz. 16.00 Msza świňta a 
potem rodzinne kolňdowanie przy wsp·lnym 
ŜwiŃtecznym stole w oŜrodku RR na 
Ğazienkowskiej. 
 

Poradnia  Rodzinna Rodziny  Rodzin.   

Siedziba:  ul. Ğazienkowska 14 w Warszawie na   I 

piňtrze w pawilonie od strony parkingu przy 

Torwarze, pierwsze wejŜcie. 

 

Kierownik Poradni  ï mgr Romualda  

Korzeniowska -   tel. 600 248 887 

W Poradni przyjmujŃ: 

BoŨena Pustoğa               - tel. 691 737 052 

ElŨbieta Wiewi·rkowska  - tel. 793 225 444 

Katarzyna Sosnowska     -  tel. 884 798 574 

Opieka duszpasterska  ï  

ks. Zbigniew KapğaŒski 

Informacje na www.rodzinarodzin.pl 

i na tablicy ogğoszeŒ w OŜrodku RR 

Serdecznie zapraszamy! 

OśRODEK RODZINY RODZIN 
ul. Ğazienkowska 14, 00-449 Warszawa 

ZarzŃd Rodzina Rodzin 
zarzad@rodzinarodzin.pl 
 
Ks. Zbigniew KapğaŒski 
ul. Ğazienkowska 14, 00-449 Warszawa Tel. 22 625 31 10 

 

BIULETYN RODZINY RODZIN  
Redakcja: Grupa Ŝw. J·zefa  
ElŨbieta Nitka: enitka@op.pl  
 Mağgorzata Kowalik: Tel. 602 616 732 
malgorzatakowalik2@gmail.com 

 
Redakcja zastrzega sobie prawo do skracania 
artykuğ·w oraz zmiany tytuğ·w nadesğanych tekst·w. 

http://www.rodzinarodzin.pl/
mailto:administrator.rr@rodzinarodzin.pl
mailto:diansam@wp.pl
http://www.rodzinarodzin.pl/
mailto:enitka@op.pl
mailto:malgorzatakowalik2@gmail.com

